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روزنامه صبح ایران

  رئیس جمهور ابلاغ کرد؛

قانون اقدام متقابل در برابر اقدام آمریکا 
رئیس جمهور در سی امین جشنواره ملی قدردانی از کارگران نمونه:

کارگران در خط مقدم مقابله 
با تحریم های آمریکا هستند

سهم تسهیلات در گران شدن مسکن چقدر است؟

جادوی بازار مسکن؛ گرانی و رکود در کنار هم

آغاز سهمیه بندی بنزین احتمالا از پنجشنبه

معاون اول رییس جمهوری:

 باید ننگ فساد از دامان 
جمهوری اسلامی پاک شود

* جلوگیری از تکرار؛ مهم تر از برخورد با یک فساد 
* دیگر نباید شاهد تکرار بابک زنجانی ها باشیم
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رئیس جمهور هدف از تحریم ظالمانه و غیر قانونی 
آمریکا را فشار به مردم، کارگران و اقشار ضعیف جامعه 
دانست و با تاکید بر اینکه کارگران با تلاش در عرصه تولید 
و افزایش صادرات غیرنفتی ، در خط مقدم مقابله با تحریم 
های آمریکا هستند، اظهارداشت: هر واحدی که ظرفیت 

تولید را توسعه دهد بیشتر از منابع صندوق توسعه بهره 
مند می شود. حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن 
روحانی روز سه شنبه در سی امین جشنواره ملی قدردانی 
از کارگران نمونه،  قدرت دولت را نتیجه پشتیبانی مردم و 

تلاش کارگران خواند و با اشاره به صادرات ...

معاون اول رییس جمهوری گفت: ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی باید کمک کند با ایجاد هماهنگی های لازم 
بین دستگاه های مختلف، لکه ننگ فساد از دامان جمهوری اسلامی ایران پاک شود و همه باید برای رسیدن به این هدف 
تلاش کنیم. »اسحاق جهانگیری« در چهل و سومین جلسه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی، گزارش ارائه شده از 
اقدامات دستگاه های نظارتی و قضائی در موضوع مبارزه با مفاسد اقتصادی را مثبت توصیف کرد و گفت: ستاد هماهنگی 

مبارزه با مفاسد اقتصادی، در جلسات خود، مسائل کلان را مطرح و مورد بررسی قرار می دهدو ...

وزیر اطلاعات گفت: چیزی که اکنون مردم به آن نیاز دارند، وجود 
آرامش و آسایش در جامعه است. حجت الاسلام سید محمود علوی 
روز سه شنبه در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه 
زنجان افزود: ائمه جمعه در کشور در بطن جامعه قرار دارند و به جامعه 
آرامش می بخشند.حجت الاسلام علوی گفت: نقش مثبت و هدایت 
خوب مسئولان در جهت خدمت رسانی به آحاد جامعه، بیانگر عزم 

آنهاست که این قابل تقدیر بوده و استان زنجان نیز از نظر دیانت...

معاون سیاسی وزیر امور خارجه با تاکید بر لزوم واکنش موثر جامعه 
بین المللی نسبت به اقدام یکجانبه و غیر قانونی آمریکا گفت: حمایت 
های سیاسی از برجام کافی نیست و اروپا باید برای حفظ این توافق 
هزینه بدهد وگرنه برجام قادر به ادامه حیات نخواهد بود و مسئولیت 
تبعات آن با ایالات متحده است. »سیدعباس عراقچی« در جریان 
نهمین دور رایزنی های سیاسی ایران و نروژ که به ریاست وی و تورم 

هاترم قائم مقام وزارت امور خارجه نروژ برگزار شد...

وزیر اطلاعات:

آرامش و آسایش 
نیاز امروز جامعه است 

سیدعباس عراقچی: 

اروپا باید برای حفظ برجام 
هزینه بدهد 
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رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( بر افزایش سرانه فضای سبز در شهر قم تأکید کرد و گفت: مردم 
همواره بر فعالیت های شهرداری نظارت دارند.آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی ظهر سه شنبه در 
دیدار با شهردار قم بیان کرد: شهرداری طی سال های گذشته اقدامات مهمی در شهر قم انجام داده 
است اما با توجه به اینکه این شهر در کشور از جایگاه مهمی برخوردار است بنابراین باید تلاش 
بیشتری برای آن صورت گیرد.وی بیان کرد: مردم همواره بر فعالیت های شهرداری نظارت دارند 
پس باید برای رضایتمندی مردم تلاش بیشتری انجام شود.عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
تلاش مسئولان را در شهر قم مناسب دانست و افزود: با توجه به اینکه مردم از سال های قبل خاطره 
چندان خوبی از مدیریت و اقدامات شهرداری ندارند بنابراین باید برای کسب رضایتمندی مردم و 

تغییر در تصورشان اقدامات بیشتری انجام داد...

استاندار قم، با بیان اهمیت رفع دغدغه های معلمان در انجام رسالت آموزش و پرورش دانش 
آموزان، اظهار کرد: استان قم در پرداخت مطالبات فرهنگیان جزء استانهای موفق و پیشرو در کشور 
است. دکتر بهرام سرمست در نخستین جلسه شورای آموزش و پرورش استان که در سالن جلسات 
امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهید مرتضی مطهری و تبریک 
روز معلم، اظهار کرد: تمام امکانات مادی و معنوی دستگاه های استان قم جهت تکریم مقام معلم 
بایستی بسیج شود.استاندار قم به عملکرد خوب استان در زمینه پرداخت مطالبات فرهنگیان اشاره 
و اضافه کرد: پیگیری های لازم جهت پرداخت تمامی معوقات و مطالبات فرهنگیان ادامه خواهد 
داشت .سرمست در ادامه به برنامه های روز معلم اشاره و تصریح کرد: تمام بخش های استان چه در 

شهر و چه در روستاها و اصناف مختلف جهت برگزاری هرچه با شکوه تر مراسم های ...

آیت الله فاضل لنکرانی در دیدارشهردارقم :

افزایش سرانه فضای سبز 
در قم ضروری است

استاندارقم مطرح کرد

استان قم پیشرو در پرداخت 
مطالبات  فرهنگیان 

88

4

دو دوزه بازها 
رسوا می شوند 

فرماندار قم :

کار مدیران اجرایی در قم سخت نیست

بدینوسیله به اطلاع کلیه کادر پرستاری مشمول ماده 1۶ قانون سازمان نظام پرستاری می رساند »پنجمین دوره 
انتخابات سازمان نظام پرستاری« در تاریخ 21 / 04/ 98 به طور همزمان در سراسر کشور برگزار خواهد شد . لذا متقاضیان 
ثبت نام در هیئت مدیره شهرستانهای واجدالشرایط می توانند از تاریخ 11 / 2 / 98 لغایت 24 / 2 / 98 با توجه به شرایط 

ذیل و در دست داشتن مدارک لازم به ستاد هیأت اجرایی  انتخابات شهرستان های خود مراجعه و ثبت نام نمایند
در استان البرز محل ثبت نام از داوطلبین :  

کرج ، بلوار طالقانی شمالی ، رو به روی دادگستری ، خیابان دیوسالار ، بوستان 5 پلاک 20 ، طبقه سوم ، در محل 
دبیرخانه هیأت اجرایی پنجمین دوره انتخابات نظام پرستاری استان البرز از ساعت 8 صبح لغایت 1۶ انجام می گیرد. ) در 

ده روز کاری به غیر از پنجشنبه و جمعه ( 
شرایط انتخاب شوندگان هیئت مدیره نظام پرستاری شهرستانها به شرح ذیل می باشد : 

التزام عملی به اسلام و پایبندی به قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران
عضویت در سازمان نظام پرستاری به صورت معتبر و به تاریخ روز با ارائه کارت عضویت در سازمان که کل کشور 

یکنواخت و دارای شماره نظام پرستاری و صادره از سازمان مرکزی می باشد .
عدم سابقه محکومیت که منجر به محکومیت از حقوق اجتماعی باشد . 

عدم سابقه محکومیت از هیأت های رسیدگی به تخلفات سازمان نظام پرستاری که منجر به محرومیت از عضویت در 
سازمان نظام پرستاری باشد .         

داشتن حداقل سه سال سابقه یا اشتغال در حوزه انتخابیه
عدم تجاهر به فسق و نداشتن فساد اخلاقی و مالی

    تبصره : ضمنا اقلیت های دینی شناخته شده در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران که تابع احکام دین اعتقادی 
خود می باشند ، مشروط به اینکه تجاهر به نقض احکام اسلامی را ننمایند . 

عدم عضویت در هیات های نظارت و اجرایی
مدارک لازم جهت داوطلبین در هیأت مدیره ها :  

فتوکپی شناسنامه ) تمام صفحات دو نسخه ( 
شش قطعه عکس 4*3

تصویر کارت عضویت در سازمان نظام پرستاری که برابر اصل شده است . 
گواهی مبنی بر سه سال سابقه سکونت یا اشتغال در حوزه انتخابیه به تایید سازمان نظام پرستاری شهرستان مربوطه 

)در شهرستان هایی که تا کنون نظام پرستاری نداشته اند به تایید شبکه بهداشت و درمان شهرستان مربوطه (  
تکمیل فرم ثبت نام داوطلبین

اطلاعیه ثبت نام کاندیداهای هیأت مدیره 
پنجمین دوره انتخابات نظام پرستاری استان البرز

شناسه آگهی : 451249

اطلاعیه

در نظر دارد جهت  اجرای  شفته ریزی 3500 متر مکعب  و موزائیک فرش به متراژ 9000 متر مربع  
ابنیه سال 1398 به مبلغ  با برآورد فهرست بهای  در محوطه سازمان آرامستانهای شهرداری قم 
۶/173/811/327 ریال)شش میلیارد و یکصدو هفتادو سه میلیون و هشتصد ویازده هزارو سیصد و 
بیست وهفت ریال ( را با  مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت 

ها وپیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط:

متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج رشته ابنیه ، توانایی انجام کار 
در خصوص موضوع پیمان و همچنین گواهینامه HSE ) دستورالعمل ایمنی و بهداشت ( از اداره کار ورفاه 

امور اجتماعی را داشته باشند.
سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 310/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت واریز نقدی ویا ضمانت 

نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 
سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده 
شرکت در مناقصه مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او 

مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا 25% افزایش یا 

کاهش دهد.
سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مناقصه را از یک 

روز تا ده  روز کاری اعلام نماید. 
در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا 

15% نسبت به مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.
در روز بازگشائی پیشنهادات حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.

در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل بتن و ایمنی بهداشت برای پروژه های عمرانی 
الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.
 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به 

مدت 10 روز در ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و 

هم تحویل اسناد می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده 

تسلیم گردد.
محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم -تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور 

پیمانها وقراردادها- تلفن 1530
محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه 4 

معاونت خدمات شهری واموراجتماعی ، واحد حراست 

سازمان آرامستان هاي شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستانها

آگهي مناقصه  )نوبت دوم(
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سپاه،  سیاسیون و همبستگی ملی
سید عمادالدین موسوی

در	دهه	اخیر	از	دوره	حیات	نظام	جمهوری	اسلامی،	سیاست	خارجی	به	عنوان	
مهم	ترین	رکن	شکل	دهنده	فضای	حوزه	عمومی	جامعه	ایران	شناخته	می	شود.	به	این	
معنا	که	تحولات	عرصه	بین	المللی،	تأثیرات	جدی	و	مستقیمی	بر	وضعیت	سیاست	داخلی	
و	اقتصاد	کشور	گذاشته		است.	بالطبع	این	تأثیر	و	تأثر	خود	را	در	سایر	وجوه	جامعه،	
خصوصا	وضعیت	اجتماعی	نیز	بازتولید	می	کند.	از	نظر	مقایسه	ای	همان	طور	که	مارکس	
در	تشریح	ماتریالیسم	دیالکتیک	و	ماتریالیسم	تاریخی،	اقتصاد	را	زیربنا	و	سیاست،	فرهنگ	
و	مسائل	اجتماعی	را	روبنا	و	تحت	تأثیر	زیربنا	قلمداد	می	کند،	به	نظر	می	رسد	امروز	
سیاست	خارجی	به	عنوان	امر	زیربنایی	حوزه	عمومی	ایران	باید	شناخته	شود.شاهد	مثال	
چنین	وضعیتی،	گذار	آرایش	نیروهای	سیاسی	امروز	از	دوگانه	چپ	-	راست	اقتصادی	
دهه	شصت	و	هفتاد،	یا	اصلاح	طلب	-	اصولگرای	سیاسی	دهه	هفتاد	و	هشتاد،	به	دوگانه	
محافظه	کاری	-	رادیکالیسم	در	حوزه	سیاست	خارجی	است؛	دوگانه	ای	که	برخی	آن	
را	به	برجامیان	و	غیربرجامیان	تعبیر	می	کنند.	یکی	از	عوامل	آشفتگی	آرایش	جدید	
سیاسی	ایران	هم	نشأت	گرفته	از	همین	موضوع	است.	سیاست	ورزان	داخلی	که	حدود	
سه	دهه	در	چارچوب	مسائل	داخلی	اعلام	موضع	می	کردند،	به	دلیل	عدم	اشراف	نسبت	
به	مسائل	سیاست	خارجی	و	عدم	برخورداری	از	اطلاعات	شفاف	درخصوص	چالش	ها	و	
توانمندی	های	نظامی	کشور،	بعضا	از	دکترین	و	راهبرد	مشخصی	نسبت	به	مسائل	سیاست	
خارجی	برخوردار	نیستند.چنین	شرایطی	سبب	ایجاد	نوعی	تشتت	در	میان	نیروهای	
سیاسی	و	عدم	اعتماد	جامعه	به	مواضعی	است	که	از	سوی	این	نیروها	اتخاذ	می	شود.	نمونه	
واضح	این	وضعیت،	نوع	مواجهه	نیروهای	سرشناس	اصلاح	طلب	درخصوص	نوع	ورود	و	
تأثیرگذاری	جمهوری	اسلامی	در	نزاع	های	منطقه	ای	و	همچنین	نوع	برخورد	نیروهای	
سیاسی	اصولگرا	در	مورد	برجام	بود.	در	واقع	وجود	اختلافات	عمیق	نسبت	به	این	دو	
مسأله	در	هر	یک	از	جبهه	های	سیاسی،	سبب	شده	تا	امروز	تصویر	روشنی	از	فضای	
سیاسی	و	نگاه	و	گفتمان	جریانات	سیاسی	به	چشم	نخورد.با	این	وجود،	علی	رغم	همه	
اختلافات	ذکر	شده،	عمده	نیروهای	سیاسی	به	این	اصل	واقف	اند	که	پشتوانه	سیاست	
خارجی	منسجم	برای	هر	کشور،	برخورداری	از	انسجام	داخلی	و	اتحاد	نیروهای	سیاسی	
و	همگرایی	و	وحدت	اجتماعی	است؛	مسأله	ای	که	می	تواند	بدون	برخورداری	از	وحدت	
ایدئولوژیک	در	هر	نظام	سیاسی	شکل	بگیرد.	کما	اینکه	اتحاد	سیاسی	و	اجتماعی	در	
طی	چهل	سال	اخیر،	کشور	را	از	دل	بحران	های	جدی	همچون	جنگ	تحمیلی	و	اعمال	
تحریم	های	ناجوانمردانه	نجات	داده		است.پس	از	فشارهای	دولت	ایالات	متحده	در	راستای	
وارد	آوردن	ضربات	سیکل	وار	به	ساختار	اقتصادی	کشور،	این	دولت	در	اقدام	اخیر	خود	
سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	را	به	عنوان	نیروی	نظامی	رسمی	کشور،	در	لیست	موسوم	به	
گروه	های	تروریستی	قرار	داد؛	واقعه	ای	که	تقریبا	تمام	نیروهای	سیاسی	و	فعالان	اجتماعی	
کشور	-	اعم	از	منتقد	یا	موافق	-	و	حتی	برخی	از	اپوزیسیون	جمهوری	اسلامی	را	به	
واکنش	و	محکومیت	این	اقدام	کشاند.	بسیاری	از	احزاب	فعال	اصلاح	طلب	هم	نسبت	به	
این	موضوع	در	حمایت	از	سپاه	پاسداران	بیانیه	صادر	کردند،	به	عنوان	نمونه	حزب	اتحاد	
ملت	در	محکومیت	اقدام	ماجراجویانه	دولت	ترامپ	علیه	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	
در	بیانیه	ای	اظهار	کرد:	این	کار	نقض	حاکمیت	ملی	ایران،	حقوق	بین	الملل	و	بحران	زاست.
در	بیانیه	حزب	اتحاد	ملت	آمده	است:	اقدام	ماجراجویانه	دولت	ترامپ	در	قرار	دادن	سپاه	
پاسداران	انقلاب	اسلامی	در	فهرست	گروه	های	تروریستی،	نقض	حاکمیت	ملی،	حقوق	
بین	الملل	و	تلاشی	تازه	برای	تشدید	بحران	در	منطقه	و	جهان	است.حزب	توسعه	ملی	
ایران	اسلامی	هم	در	بیانیه	ای	که	صادر	کرد،	آورد:	»ما	بر	این	واقعیت	تأکید	می	کنیم	که	
در	داخل	ایران،	علی	رغم	تمامی	اختلاف	نظرات	و	سلیقه	ها	و	انتقاداتی	که	به	رفتار	نهادهای	
مختلف	ممکن	است	موجود	باشد،	حفظ	امنیت	و	منافع	ملی	و	دفاع	از	ساختارهای	مقوم	
نظام	سیاسی	کشور،	نقطه	اشتراک	کلیه	کسانی	است	که	دل	در	گرو	تعالی	این	کشور	دارند	
و	تمامی	اهداف	و	آرمان	های	خود	را	در	گستره	جغرافیایی	کشوری	مستقل	و	دیرینه	به	
نام	ایران	جستجو	می	کنند.«همچنین	حزب	کارگزاران	سازندگی	نیز	این	اقدام	را	محکوم	و	
اعلام	کرد:	»اقدام	دولت	آمریکا	بدعتی	آشکار	در	حقوق	بین	الملل	و	نقض	اصل	حاکمیت	
ملی	کشورهاست	که	در	اسناد	جهانی	حقوق	بشر	به	رسمیت	شناخته	شده	است.	سپاه	
پاسداران	انقلاب	اسلامی	نهادی	قانونی	در	ایران	است	که	طبق	قانون	اساسی،	تحت	اشراف	
حکومت	جمهوری	اسلامی	ایران	قرار	دارد	و	این	حکومت	به	سبب	یک	انقلاب	مردمی	
و	نیز	انتخابات	متعددی	که	در	چهل	سال	گذشته	در	ایران	برگزار	شده	است،	حکومتی	
قانونی	و	در	نتیجه	یک	حاکمیت	ملی	است	که	از	مشروعیت	بین	المللی	برخوردار	است	و	
از	سوی	ملت	ایران	معاهدات	بین	المللی	و	دوجانبه	و	چندجانبه	را	امضا	می	کند	و	منشور	
ملل	متحد	را	امضا	کرده	است.«علاوه	بر	احزاب	سیاسی،	بسیاری	از	نیروهای	سیاسی	که	
طی	سال	های	بعد	از	88	توسط	بخشی	از	نیروهای	همین	نهاد	و	یا	سایر	نهادهای	امنیتی	
کشور	بازداشت	و	بعضا	محکوم	به	حبس	های	حتی	طولانی	مدت	هم	شده	بودند،	این	اقدام	
آمریکا	را	در	شبکه	های	اجتماعی	محکوم	کردند.	در	کنار	این،	شمار	زیادی	از	نمایندگان	
مجلس	که	قبلا	نسبت	به	برخی	اقدامات	نیروهای	سپاه	لب	به	انتقاد	علنی	گشودند،	این	
بار	خود،	لباس	پاسداری	بر	تن	کردند	تا	اعلام	کنند	اگر	اختلاف	و	بحثی	هم	هست،	داخل	
خانواده	است	و	برابر	تهدید	خارجی	همه	نیروها	همدل		هستند.این	موضع	گیری	ها	به	ویژه	
در	زمانی	که	بسیاری	به	دلیل	شرایط	و	مشکلات،	نارضایتی	هایی	دارند،	با	واکنش	های	
منفی	به	ویژه	از	سوی	کاربران	متمایل	به	براندازان	مواجه	و	موجب	نقد	و	طعنه	هم	شد	و	
نمایندگان	و	سیاسیونی	که	چنین	مواضعی	گرفتند،	هزینه	اقدام	خود	را	نیز	پرداختند.	با	
این	حال	مجموعه	این	موارد،	یکی	از	اصلی	ترین	اهداف	تروریستی	اعلام	کردن	سپاه	را	به	
شکست	کشاند.واقعیت	آن	است	که	بعد	از	اقدام	بی	سابقه	دولت	ترامپ	در	تحریم	نیروی	
رسمی	نظامی	یک	کشور،	بسیاری	از	تحلیلگران	با	توجه	به	تحریم	های	شدید	موجود	علیه	
ایران	و	نیروهای	نظامی	کشور،	تأثیر	بیرونی	این	تحریم	ها	را	کم	و	هدف	جدی	آن	را	فشار	
در	داخل	بر	سپاه	پاسداران	ارزیابی	می	کردند.	این	تحلیل	با	سخنان	مقامات	آمریکایی	که	
آشکارا	به	دنبال	تحریک	نیروهای	داخلی	علیه	سپاه	بودند،	قوت	می	یافت	و	البته	این	راهبرد	
آمریکا	با	موضع	گیری	های	سیاسی	داخل	کشور	به	نتیجه	نرسید.در	پی	این	حمایت	ها،	
سردار	جعفری،	فرمانده	پیشین	سپاه	نیز	در	نامه	هایی	جداگانه،	»از	ابراز	محبت	و	حمایت«	
»در	محکومیت	تصمیم	شیطانی	آمریکایی	ها	که	با	موضع	گیری	های	قاطعانه،	مصاحبه	
های	هوشمندانه	و	نیز	پوشیدن	جامه	مقدس	سبز	پاسداری	همراه	و	در	کنار	آحاد	ایرانیان	
عزیز	،مراجع	عظام	تقلید	،	مسئولین	کشوری	و	لشکری،	احزاب	و	جریان	های	مختلف	
سیاسی،	نخبگان	و	شخصیت	های	حوزوی	و	دانشگاهی؛	دلالت	بر	وحدت	و	یکپارچگی	
ملی	-	به	عنوان	رمز	موفقیت	و	غلبه	بر	چالش	های	مصنوع	جبهه	دشمن-	دارد«،	قدردانی	
و	سپاسگزاری	نمود.توجه	داشته	باشیم	ابلاغ	پیام	همراهی	و	اتحاد	از	سوی	نیروهای	
سیاسی	ای	مطرح	شد	که	بعضا	به	صورت	سنتی	با	رویکرد	گفتمانی	سپاه	پاسداران	در	
جامعه	همراه	نبوده	اند	و	با	لحاظ	کردن	شرایط	حساس	حاکم	بر	کشور،	تلاش	کردند	در	
مسیر	همدلی	حرکت	کنند.	به	نظر	می	رسد	رویه	مسوولان	ارشد	سپاه	نیز	می	تواند	در	
تداوم	نامه	قدردانی	فرمانده	وقت	سپاه	و	گسترش	پاسخهای	همدلانه	باشد.	روشن	است	که	
اتفاق	نظر	جریانات	سیاسی	در	حراست	از	کیان	نظام	جمهوری	اسلامی	می	تواند	انسجام	و	
همراهی	بیشتری	در	فضای	سیاست	داخلی	ایران	به	دست	دهد.	همچنین	تأکید	بر	اتخاذ	
رویه	همدلانه	از	سوی	مجموعه	فرماندهان	سپاه	پاسداران،	موضوعی	است	که	می	تواند	مانع	
خدشه	به	عزت	این	نهاد	انقلابی	در	میان	افکارعمومی	شود.	شروع	دوره	مدیریت	جدید	
نهاد	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	و	آغاز	دوره	فرماندهی	سردار	سلامی	فرصتی	فراهم	
کرده	تا	باز	هم	شاهد	رویکردی	همدلانه	تر	در	این	خصوص	باشیم.طبعا	این	رویه،	آثار	
جدی	به	سود	منافع	ملی	کشور	دارد	و	می	تواند	تهدیدی	که	از	سوی	دشمن	انجام	شده	
را	به	فرصت	تبدیل	کند؛	سیل	سال	98	در	این	زمینه	درس	های	خوبی	دارد؛	سیلی	که	
زمینه	ساز	سیل	مهربانی	مردم	ایران	از	امدادگر	و	سپاهی	و	دولتی	و	فعالان	اجتماعی	شد.

عظمت یک دریا
کیومرث یزدان پناه

خلیج	فارس	در	میان	دریاهای	جهان	و	پهنه	های	آبی	مشابه	خلیج	مکزیک،	خلیج	عدن،	
خلیج	گینه،	خلیج	بنگال،	خلیج	اسکندریه،	خلیج	اسکندرون	و	خلیج	سرت،	جزء	مهم	ترین،	
استراتژیک	ترین،	جهانی	ترین	و	جغرافیایی	ترین	خلیج	دنیا	به	شمار	می	آید.	این	شاخص	ها	
در	کنار	ویژگی	های	منحصربه	فرد	دیگر،	خلیج	فارس	را	به	پهنه	آبی	بسیار	حساس	در	جهان	
معاصر	تبدیل	کرده	است.	خلیج	فارس	در	حال	حاضر	در	کنار	شناسنامه	معتبر	ایرانی	خود،	
کانون	انرژی	دنیا	و	کانون	اتصال	تمدن	های	مؤثر	انسانی	نیز	به	شمار	می	آید.این	خلیج	آبی	که	
از	موقعیت	استثنایی	ژئوپلیتیک	برخوردار	است	به	دلیل	بهره	گیری	از	تنگه	هرمز	که	سرشاخه	
اتصالی	ترانزیت	دریایی	و	آب	های	آزاد	به	شمار	می	آید،	به	مکانی	ثابت	برای	رقابت	های	تند	
ژئواستراتژیک	در	سطح	جهانی	و	منطقه	ای	تبدیل	شده	است.اما	یکی	از	مهم	ترین	ویژگی	های	
خلیج	فارس،	ویژگی	ها	و	مختصات	طبیعی	این	دریا	است	که	می	تواند	سواحل	و	جزایر	آن	را	
به	پررونق	ترین	سواحل	و	جزایر	دنیا	تبدیل	نماید.	این	مختصات	خلیج	فارس	طی	دو	قرن	
اخیر	زیر	سایه	مسائل	سیاسی	و	موضوعات	ژئوپلیتیکی	آن	قرارگرفته	است.از	یک	سوی	
خلیج	فارس،	هویت	ایرانی	-	فارسی	خود	را	از	سواحل	انحصاری	و	طولانی	خود	در	حوزه	
شمالی	)از	دهانه	اروندرود	تا	خروجی	تنگه	هرمز	به	سمت	دریای	عمان(	می	گیرد؛	که	به	
طول	1400	کیلومتر	در	جنوب	ایران	گسترده	شده	است.از	سوی	دیگر	طول	چهارجانبه	
سواحل	جزایر	ایرانی	خلیج	فارس	نیز	که	حدود	400	کیلومتر	ساحل	را	شامل	می	شود	
باید	به	شاخص	های	ایرانی	بودن	این	دریا	به	عنوان	»خلیج	فارس«	اضافه	گردد.	لذا	روز	ملی	
خلیج	فارس	برای	دریایی	باعظمت	جهانی	و	کارکردهای	متعدد	بین	المللی،	بسیار	بااهمیت	
است	تا	به	دوراز	تعصبات	و	بیان	افراطی	همچون	»خلیج	تا	ابد	فارس«	یا	»خلیج	همیشه	
فارس«	و	عناوینی	این	چنینی،	باید	آن	را	به	جهانیان	از	نو	معرفی	کرد.از	ادبیات	سیاسی	و	
احساسی	در	خصوص	نام	خلیج	فارس	باید	پرهیز	کرد	و	شأن	و	منزلت	و	عظمت	این	دریا	را	
در	این	حد	نباید	تقلیل	داد؛	زیرا	نام	»خلیج	فارس«	مستند	و	معتبر	است	و	تغییر	پیدا	نمی	کند.

سخنگوی وزارت کشوراعلام کرد

۱۰ تا ۱۶ آذر؛ نام نویسی انتخابات مجلس یازدهم 
سخنگوی	وزارت	کشور	گفت	:	طبق	برنامه	زمانی	انتخابات،	10تا	1۶	آذر	زمان	ثبت	

نام	انتخابات	مجلس	یازدهم	است
سید	سلمان	سامانی	دیروز	در	نشست	خبری	با	بیان	اینکه	نخستین	جلسه	ستاد	
انتخابات	کشور	با	حضور	وزیر	کشور	برگزار	شد،	افزود:	طبق	برنامه	زمانی	انتخابات،	10تا	
1۶	آذر	زمان	ثبت	نام	انتخابات	مجلس	یازدهم	است.وی	گفت:	وزیر	کشور	بر	سلامت،	
مشارکت،	رقابت	و	امنیت	و	حفط	بی	طرفی	مجریان	انتخابات	به	عنوان	ارکان	اصلی	
راهبرد	های	وزارت	کشور	تاکید	دارد.سامانی	افزود:	گواهی	استعفای	مسئولان	و	مدیران	
دولتی	که	قصد	شرکت	در	انتخابات	را	دارند	تا	1۶	خرداد	مورد	پذیرش	خواهد	بود.وی	
گفت:	مهمترین	محور	هایی	که	وزارت	کشور	بر	آن	تاکید	دارد	سلامت،	مشارکت،	رقابت	
و	امنیت	انتخابات	است.سامانی	درباره	انتخابات	امسال	افزود:	مهمترین	رویداد	سال	98	
برگزاری	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	و	میان	دوره	ای	خبرگان	است.	امروز	نخستین	
جلسه	ستاد	انتخابات	به	ریاست	وزیر	تشکیل	و	راهبرد	های	اصلی	ستاد	تبیین	شد.وی	
افزود:	مهمترین	محور	هایی	که	امروز	وزیر	کشور	بر	آن	تاکید	کرد:	سلامت،	مشارکت،	
رقابت	و	امنیت	به	عنوان	ارکان	اصلی	فعالیت	وزارت	کشور	است.سامانی	گفت:	حفظ	
بی	طرفی	وزارت	کشور	در	تمامی	مراحل	انتخابات	مورد	تاکید	قرار	گرفت	و	بازرسی	و	
حراست	وزارت	کشور	مکلف	به	رصد	بی	طرفی	وزارت	کشور	شدند.وی	افزود:	اجرای	دقیق	
قانون	و	فصل	الخطاب	بودن	اجرای	صحیح	قانون	مورد	تاکید	قرار	گرفت	که	نتیجه	آن	
صیانت	از	آرا	ملت	خواهد	بود،	امیدواریم	حداکثر	تعاملات	قانونی	را	بین	دستگاه	ها	داشته	
باشیم،	آموزش	مجریان	و	عموم	مردم	در	انتخابات	محور	دیگری	است	و	پیش	شرط	برگزار	

شدن	انتخابات	صحیح،	اشراف	مجریان	بر	قانون	و	بر	مبانی	آموزش	است.

وزیر دفاع در گفت وگو با شبکه خبری »راشاتودی«:

آمریکا در برجام  زیاده خواهی کرد
وزیر	دفاع	با	بیان	اینکه	آمریکا	در	برجام		زیاده	خواهی	کرد،	گفت:	خروج	آمریکا	از	برجام	
دستاورد	مهمی	داشت	و	برای	همه	افکار	عمومی	در	ایران	و	جهان	روشن	شد	که	برنامه	

هسته	ای	تنها	بهانه	ای	برای	آمریکایی	ها	بوده	است.
امیر	سرتیب	حاتمی	وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح		در	گفت	وگو	با	شبکه	خبری	
»راشاتودی«	در	پاسخ	به	پرسشی	مبنی	بر	نقش	ایران	و	روسیه	در	مقابله	با	دشمنی	آمریکا،	
گفت:	موضوع	فراتر	از	ایران	و	روسیه	است.	در	واقع	امروز	جهان	با	مساله	مهمی	روبرو	است.	
مشکلاتی	که	ترامپ	و	تفکرات	او	ایجاد	کرده	است،	درست	است	که	ایران	و	روسیه	به	
دلایل	مختلف	بیشتر	در	معرض	این	موضوع	هستند،	اما	همه	جهان	به	نوعی	با	این	مشکل	
مواجه	اند.امیر	حاتمی	با	اشاره	به	ویژگی	های	سیاست	های	آمریکا	از	جمله	بی	توجهی	به	
اصول	انسانی	و	مقررات	بین	المللی	و	بی	توجهی	به	تعهدات	که	پیامدهای	وحشتناکی	تا	به	
امروز	برای	جهان	داشته	و	خواهد	داشت،	افزود:	ایران	و	روسیه	به	دلیل	نقش	مستقل	شان	
در	منطقه	و	در	حمایت	از	امنیت	منطقه	برای	ایجاد	ثبات	و	برای	مقابله	با	زورگویی	و	قلدری	
آمریکا،	بیشتر	در	معرض	تحریم	ها	و	مشکلاتی	هستند	که	آمریکایی	ها	ایجاد	می	کنند.

وی	همچنین	با	تاکید	بر	پیشینه	طولانی	ایران	در	مقابله	با	مشکلاتی	از	این	دست،	
تصریح	کرد:	ما	چهل	سال	است	که	درگیر	تحریم	های	آمریکایی	ها	هستیم	و	تا	به	امروز	
هم	توانستیم	آن	ها	را	شکست	بدهیم.وزیر	دفاع	جمهوری	اسلامی	ایران	درباره	علت	
پذیرش	برنامه	جامع	اقدام	مشترک	)برجام(	از	سوی	کشورمان،	با	اشاره	به	ظلم	هایی	که	
آمریکا	در	طول	تاریخ	در	حق	مردم	ایران	کرده	و	همچنین	فضاسازی	های	گروهک	هایی	
همچون	منافقین	در	غرب،	گفت:	ما	برای	اعتمادسازی	از	بخشی	از	حقوق	خودمان	برای	
مدت	مشخصی	عدول	کردیم	و	به	قراردادی	به	اسم	برجام	رسیدیم.	دولت	قبل	آمریکا	
)اوباما(	به	آن	متعهد	شد	و	در	شورای	امنیت	به	تصویب	رسید،	اما	متاسفانه	دولت	جدید	
آمریکا	با	زیاده	خواهی	که	اصولا	هیچ	ربطی	به	ادعاهای	واهی	قبلی	درباره	برنامه	هسته	
ای	نداشت	و	به	موضوعاتی	از	قبیل	قدرت	دفاعی	جمهوری	اسلامی	ایران	و	روابط	آن	
با	همسایگان	مرتبط	بود،	از	این	توافق	خارج	شد.وی	در	عین	حال	تاکید	کرد	که	خروج	
آمریکا	از	برجام	دستاورد	مهمی	داشت	و	برای	همه	افکار	عمومی	در	ایران	و	جهان	روشن	

شد	که	برنامه	هسته	ای	تنها	بهانه	ای	برای	آمریکایی	ها	بوده	است.

 سخنگوی قوه قضائیه ؛

اموال پرونده سکه ثامن 
کفاف بدهی ها را نمی دهد 

سخنگوی	قوه	قضائیه	گفت	:	پرونده	سکه	ثامن	ابعاد	گسترده	ای	دارد	و	از	طرف	دیگر	
میزان	اموال	شناسایی	شده	از	متهمان،	کفاف	بدهی	ها	را	نمی	دهد

غلامحسین	اسماعیلی	در	حاشیه	مراسم	تودیع	و	معارفه	رئیس	سازمان	ثبت	اسناد	و	
املاک	کشور	در	جمع	خبرنگاران	در	خصوص	آخرین	وضع	پرونده	سکه	ثامن	افزود:	روی	
این	پرونده	هنوز	کار	تحقیقاتی	انجام	می	شود	و	جلساتی	برگزار	شده	است	تا	در	نخستین	
فرصت،	اموالی	را	که	از	متهمان	در	توقیف	است،	میان	ذینفعان	پرونده	تقسیم	کنیم.
سخنگوی	قوه	قضائیه	با	اشاره	به	پیچیدگی	این	پرونده	گفت:	برخی	مالباختگان	از	روز	
نخست	شکایت	کردند	و	مابقی	مالباختگان	به	تازگی	در	حال	مراجعه	و	شکایت	هستند.

وی	درباره	پرونده	خصوصی	سازی	شرکت	ماشین	سازی	تبریز	افزود:	این	پرونده	
ارتباطی	به	خصوصی	سازی	ندارد	و	ناظر	بر	داد	و	ستد	ارز	خارج	از	شبکه	و	فعالیت	بسیار	
گسترده	در	حوزه	ارزی	است	و	بابت	آن	دادگاه	تشکیل	و	رای	صادر	شد.سخنگوی	قوه	
قضائیه	گفت:	در	خصوص	سایر	موضوعات	در	این	پرونده	از	جمله	موضوع	خصوصی	
سازی،	اگر	در	هیئت	داوری	سازمان	بازرسی	کل	کشور	تخلفی	محرز	شود،	دستگاه	قضایی	
به	آن	رسیدگی	می	کند.اسماعیلی	در	پاسخ	به	سوالی	درباره	صدور	حکم	پرونده	حسین	

فریدون	افزود:	اگر	حکمی	برای	وی	صادر	شده	باشد	هنوز	به	دست	بنده	نرسیده	است.
وی	درباره	اتهامات	این	متهم	در	کیفرخواست	گفت:	تا	زمانی	که	حکم	قطعی	صادر	

نشود	قادر	به	بیان	جزییات	پرونده	نیستم.

یک عضو فراکسیون امید تاکید کرد

حل مشکلات کشور با گفت وگوی همه سلایق
یک	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	معتقد	است	که	راه	رسیدن	به	راهکارهای	اساسی	
برای	حل	مشکلات	و	معضلات	کشور	ایجاد	گفت	وگو	و	مناظره	بین	همه	افراد	جامعه	و	

سلایق	مختلف	است.
احمد	همتی	در	آئین	افتتاح	مسابقات	مناظره	دانشجویی	در	جهاددانشگاهی	استان	
سمنان	با	تقدیر	از	برگزاری	این	مسابقات	اظهار	کرد:	ضروری	ترین	نیاز	امروز	کشور	همین	
بحث	های	فرهنگی	و	بسترسازی	برای	ایجاد	گفت	وگوی	منطقی	و	مستدل	در	جامعه	
است.وی	با	بیان	اینکه	ما	چه	در	فرهنگ	ملی	و	چه	در	فرهنگ	دینی	از	پشتوانه	بالایی	
برخورداریم،	افزود:	فرهنگ	دینی	و	ملی	ما	هم	از	نظر	تاکید	بر	منطق	و	گفت	وگو	و	هم	از	
نظر	رویکرد	علمی	به	این	مباحث	از	سرآمدان	در	جهان	است	و	همین	پشتوانه	می	تواند	
به	ایجاد	گفت	وگوی	سازنده	در	کشور	کمک	کند.رئیس	مجمع	نمایندگان	استان	با	اشاره	
به	ریشه	های	قرآنی	گفت	وگو	و	مناظره	خاطرنشان	کرد:	دین	مبین	اسلام	تاکید	دارد	که	
ما	همه	نظرات	را	شنیده	و	بهترین	آنها	را	برگزینیم.همتی	با	بیان	اینکه	در	سیره	نبوی	و	
سیره	ائمه	اطهار	نیز	بر	گفت	وگو	و	مناظره	تاکید	بسیار	شده،	گفت:	ما	به	عنوان	رهروان	
پیامبر	اکرم	)ص(	و	ائمه	اطهار	)س(	باید	بکوشیم	که	در	بحث	ها،	با	بهره	گیری	از	منطق	به	
بهترین	شکل	پاسخ	دهیم.وی	با	بیان	اینکه	در	ابتدای	انقلاب	بازار	مناظره	و	گفتگو	بسیار	
داغ	بود،	گفت:	متأسفانه	در	این	چهار	دهه	آنگونه	که	شایسته	بوده	به	این	مهم	توجه	نشده	
و	از	همین	رو	است	که	امروز	به	جای	اینکه	چهلمین	دوره	مسابقات	مناظره	را	برگزار	کنیم	

شاهد	برگزاری	هشتمین	دوره	آن	هستیم.

 دبیرهیات عالی گزینش: 

مخالف توسعه گزینش هستم 
دبیر	هیات	عالی	گزینش	کشور	با	بیان	اینکه	نارضایتی	از	سیستم	اداری	به	اعتماد	مردم	
از	نظام	خدشه	وارد	می	کند	و	در	این	راستا	هسته	های	گزینش	باید	افرادی	را	برگزینند	
که	امور	اداری	را	به	بهترین	شکل	ممکن	پیگیری	کنند،	گفت:	در	عین	حال	با	توسعه	
گزینش	موافق	نیستم.	ناصر	نقویان	در	همایش	کشوری	هسته	های	گزینش	تابعه	وزارت	
کشور	افزود:	هر	سیستمی	محصولی	را	دنبال	می	کند	و	اگر	این	سیستم	به	این	محصول	
و	ثمره	نرسد،	کارهای	آن	جانبی	است.	وی	تاکید	کرد:	اگر	محصول	و	میوه	گزینش	با	
همه	شرایط،	آیین	نامه	ها،	قوانین	اجرایی	و	دستو	العمل	ها،	موجب	رضایت	مندی	مردم	
نشود،	در	حقیقت	نتیجه	اصلی	حاصل	نشده	است.	نقویان	با	بیان	این	مطلب	که	با	توسعه	
گزینش	موافق	نیستم،	عنوان	کرد:	باید	در	عین	حفظ	اصول،	روزآمدسازی	را	پیاده	کنیم.

  رئیس جمهور ابلاغ کرد؛

قانون اقدام متقابل در برابر اقدام آمریکا 
رئیس	جمهور،	قانون	اقدام	متقابل	در	برابر	اعلام	سپاه	پاسداران	به	عنوان	»سازمان	

تروریستی«	توسط	ایالات	متحده	آمریکا	را	برای	اجرا،	ابلاغ	کرد
به	گزارش	پایگاه	اطلاع	رسانی	ریاست	جمهوری،	آقای	روحانی	در	اجرای	اصل	123	
قانون	اساسی	جمهوری	اسلامی	ایران،	این	قانون	را	که	در	جلسه	علنی	سوم	اردیبهشت	ماه	
مجلس	شورای	اسلامی	تصویب	شد	و	یک	روز	بعد	نیز	به	تایید	شورای	نگهبان	رسید،	برای	
اجرا	به	وزارتخانه	های	اطلاعات،	خارجه	و	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	و	همچنین	به	

شورای	عالی	امنیت	ملی	و	سازمان	برنامه	و	بودجه	کشور،	ابلاغ	کرد.

خارجه	 امور	 وزیر	 سیاسی	 معاون	
جامعه	 موثر	 واکنش	 لزوم	 بر	 تاکید	 با	
بین	المللی	نسبت	به	اقدام	یکجانبه	و	
غیر	قانونی	آمریکا	گفت:	حمایت	های	
سیاسی	از	برجام	کافی	نیست	و	اروپا	باید	
برای	حفظ	این	توافق	هزینه	بدهد	وگرنه	
برجام	قادر	به	ادامه	حیات	نخواهد	بود	
و	مسئولیت	تبعات	آن	با	ایالات	متحده	

است.	
جریان	 در	 عراقچی«	 »سیدعباس	
سیاسی	 های	 رایزنی	 دور	 نهمین	
ایران	و	نروژ	که	به	ریاست	وی	و	تورم	
خارجه	 امور	 وزارت	 مقام	 قائم	 هاترم	
و	 همدردی	 ابراز	 از	 شد،	 برگزار	 نروژ	
کمک	های	دولت	و	مردم	نروژ	بخاطر	
و	 مثبت	 مواضع	 و	 اخیر	 سیل	های	
سازنده	این	کشور	در	راستای	توسعه	و	
ارتقای	همکاری	ها	و	تعاملات	دوجانبه	
اجرای	 و	 حفظ	 از	 مستمر	 حمایت	 و	

برجام	قدردانی	کرد.
معاون	وزیر	امور	خارجه	گفت:	برجام	
یک	توافق	چند	جانبه	و	بین	المللی	است	
و	آمریکا	با	خروج	از	این	توافق،	موازین	
جمله	 از	 المللی	 بین	 شده	 پذیرفته	
قطعنامه	2231	شورای	امنیت	را	نقض	

کرده،	ولی	متاسفانه	این	اقدام	غیرقانونی	
با	واکنش	موثر	جامعه	بین	الملل	مواجه	

نشده	است.	
وی	یادآورشد:	آمریکا	با	این	حرکت	
داده	 نشان	 غیرقانونی	 و	 جانبه	 یک	
است	که	زبان	احترام	و	تعامل	را	نمی	

فهمد	و	تنها	قادر	است	با	زبان	قلدری	
صحبت	کند.	

تاکید	کرد:	حمایت	های	 عراقچی	
باید	 اروپا	 و	 نیست	 کافی	 سیاسی	
برای	حفظ	برجام	هزینه	بدهد	و	گرنه	
نخواهد	 حیات	 ادامه	 به	 قادر	 برجام	
ایالات	 با	 آن	 تبعات	 مسئولیت	 و	 بود	

متحده	است.
وی	یادآورشد:	ایران	حداکثر	حسن	
نیت،	همکاری	و	خویشتن	داری	را	برای	
حفظ	برجام	نشان	داده	است	اما	ظاهرا	
تیم	حاکم	بر	کاخ	سفید	اهداف	و	مقاصد	

دیگری	در	سر	دارند.
خارجه	 امور	 وزیر	 سیاسی	 معاون	
در	عین	حال	گفت:	برای	ایران	انتخاب	
های	متعددی	وجود	دارد	و	ما	با	توجه	
به	منافع	ملی	خود	واکنش	مناسب	را	
اتخاذ	 آمریکا	 زورمدارانه	 رفتار	 برابر	 در	

خواهیم	کرد.	

سیدعباس عراقچی: 

اروپا باید برای حفظ برجام هزینه بدهد 

معاون	اول	رییس	جمهوری	گفت:	ستاد	
هماهنگی	مبارزه	با	مفاسد	اقتصادی	باید	
کمک	کند	با	ایجاد	هماهنگی	های	لازم	
بین	دستگاه	های	مختلف،	لکه	ننگ	فساد	از	
دامان	جمهوری	اسلامی	ایران	پاک	شود	و	
همه	باید	برای	رسیدن	به	این	هدف	تلاش	

کنیم	.
و	 چهل	 در	 جهانگیری«	 »اسحاق	
مبارزه	 هماهنگی	 ستاد	 جلسه	 سومین	
با	مفاسد	اقتصادی،	گزارش	ارائه	شده	از	
اقدامات	دستگاه	های	نظارتی	و	قضائی	در	
موضوع	مبارزه	با	مفاسد	اقتصادی	را	مثبت	
توصیف	کرد	و	گفت:	ستاد	هماهنگی	مبارزه	
با	مفاسد	اقتصادی،	در	جلسات	خود،	مسائل	
کلان	را	مطرح	و	مورد	بررسی	قرار	می	
دهدو	به	عنوان	یک	نهاد	هماهنگ	کننده	
مسائل	به	دستگاه	مربوطه	ارجاع	می	شود	تا	
مورد	رسیدگی	نهایی	قرار	گیرند.وی	در	این	
جلسه	که	عصر	دوشنبه	برگزار	شد،افزود:	
تلاش	این	ستاد	این	است	با	ایجاد	هماهنگی	
های	لازم	بین	دستگاه	های	مختلف	کمک	
کند	تا	لکه	ننگ	فساد	از	دامان	جمهوری	
اسلامی	ایران	پاک	شود	و	همه	باید	برای	
رسیدن	به	این	هدف	تلاش	کنیم.معاون	
اول	رییس	جمهور	افزود:	مجوزی	که	اخیراً	
قوه	قضائیه	در	زمینه	تسهیل	رسیدگی	به	
مفاسد	اقتصادی	از	مقام	معظم	رهبری	
دریافت	کرد،	منشا	حرکت	خوبی	در	این	
عرصه	شد	و	اکنون	لازم	است	از	مجموعه	
اطلاعات	پرونده	های	تشکیل	شده	برای	
اصلاح	نقاط	ضعفی	که	فسادخیز	هستند،	

بهره	گرفت.
از  مهم تر  تکرار؛  از  جلوگیری   *

برخورد با یک فساد 
جهانگیری	تصریح	کرد:	برای	نظام	مهم	
تر	از	برخورد	با	یک	فساد،	چه	بزرگ	و	چه	
کوچک	این	است	که	چگونه	از	تکرار	موارد	
مشابه	آنها	از	همان	گلوگاه	های	فسادزا	در	
آینده	جلوگیری	شود.وی	یادآورشد:	از	سالها	
قبل	شاهد	بوده	و	هستیم	که	فسادهای	
بزرگ	رخ	داده	در	هر	دوره	ای،	با	ابعاد	بزرگ	
تر	در	دوره	های	بعد	تکرار	شده	است.	باید	
به	گونه	ای	عمل	شود	که	دیگر	شاهد	تکرار	
بابک	زنجانی	ها	نباشیم.معاون	اول	رییس	
جمهور	تاکید	کرد:	باید	کمیته	ای	متشکل	
از	نمایندگان	قوای	سه	گانه	و	دستگاه	های	
مسئول	تشکیل	شود	و	این	کمیته	متولی	
شناسایی	و	رفع	نقاط	ضعف	و	گلوگاه	هایی	

باشد	که	به	ایجاد	فساد	منجر	می	شود.
جهانگیری	با	اشاره	به	مسائل	مطرح	شده	
در	این	جلسه	درخصوص	فسادهای	مترتب	
بر	صدور	کارت	های	بازرگانی،	مسائل	مربوط	
به	خصوصی	سازی	و	واگذاری	اموال	دولت	
به	بخش	خصوصی،	معوقات	بانکی	و	دیگر	

گلوگاه	های	فساد	خیز	بسیار	مهم	و	حساس	
از	دبیر	ستاد	هماهنگی	مبارزه	با	مفاسد	
اقتصادی	خواست	تا	موارد	مطروحه،	در	

دستور	جلسات	آینده	ستاد	قرار	گیرد.
* باید جدی تر و موثرتر ازشکل 
گیری مفاسد اقتصادی جلوگیری شود
معاون	اول	رییس	جمهور	در	بخش	
دیگری	از	سخنانش	با	اشاره	به	اینکه	در	
آستانه	سالروز	صدور	پیام	مهم	هشت	ماده	
ای	مقام	معظم	رهبری	برای	مبارزه	با	مفاسد	
اقتصادی	هستیم،	تصریح	کرد:	از	ابتدای	
پیروزی	انقلاب	اسلامی،	برخی	مسئولان	
در	برخی	مسائل	ثابت	قدم	ایستاده	اند	که	
یکی	از	این	مصادیق	موضوع	مبارزه	با	مفاسد	
اقتصادی	است	که	در	راس	مسئولان،	مقام	
معظم	رهبری	همواره	در	تمام	سال	های	
جمهوری	 نظام	 استقرار	 از	 شده	 سپری	
اسلامی	پرچم	مبارزه	با	فساد	را	هیچ	گاه	
زمین	نگذاشته	اند.جهانگیری	اضافه	کرد:	
متاسفانه	باید	اعتراف	کنیم	که	وقتی	به	
دوره	های	مختلف	گذشته	نگاه	می	کنیم،	
می	بینیم	که	با	وجود	همه	حساسیت	ها	و	
تاکیدات،	فساد	در	کشور	توسعه	یافته	است	
و	امروز	وقت	آن	است	که	جدی	تر	و	موثرتر	
از	هر	زمان	دیگری	از	شکل	گیری	مفاسد	

اقتصادی	جلوگیری	و	با	آن	مقابله	شود.
معاون	اول	رییس	جمهور	اظهار	داشت:	
در	حال	حاضر	دو	مساله	مردم	را	خیلی	آزار	
می	دهد.	اول	فشارهای	سنگین	ناشی	از	
تحریم	های	گسترده	آمریکاست	که	زندگی	
مردم	را	از	هر	جهت	با	مضیقه	مواجه	کرده	
است.	مساله	دوم	و	مهم	تر	این	است	که	
مردم	ببینند	عده	ای	از	این	شرایط	نیز	برای	
کسب	منافع	خود	سوءاستفاده	می	کنند.	

وی	یادآورشد:	امید	آمریکایی	ها	این	
است	که	فشارهای	اقتصادی	روی	مردم	
اثر	بگذارد	و	آنها	را	به	ابراز	نارضایتی	عمومی	
بکشاند،	در	این	شرایط	همه	ما	باید	تلاش	
کنیم	تا	فشارها	از	روی	دوش	مردم	برداشته	

و	شرایط	زندگی	آنها	تسهیل	شود.
جهانگیری	همچنین	با	اشاره	به	برگزاری	

یکی	از	جلسات	ستاد	در	سال	97	برای	
بررسی	چگونگی	مواجهه	با	بازگشت	تحریم	
ها	و	جلوگیری	از	وقوع	فساد	در	شرایط	
تحریمی	کنونی	اظهار	داشت:	در	آن	جلسه	
همه	متفق	القول	بودند	اگرچه	تلاش	برای	
دور	زدن	تحریم	ها	با	توزیع	رانت	و	شکل	
گیری	فساد	همراه	است،	اما	با	علم	به	این	
که	در	دوره	تحریم	امکان	شکل	گیری	فساد	
بیشتر	است،		مهم	این	است	که	همه	تلاش	
کنیم	تا	از	بروز	مفاسد	اقتصادی	جلوگیری	
شود	و	برای	مقابله	با	فساد	عزم	و	اراده	جدی	
رییس	جمهور	 اول	 باشیم.معاون	 داشته	
ادامه	داد:	آمریکایی	ها	در	یک	سال	گذشته	
از	تمام	ابزارهایشان	برای	کاهش	فروش	نفت	
ایران	استفاده	کردند	و	الان	هم	تلاش	می	
کنند	تا	خریداران	نفت	ما	را	منصرف	کنند.

* همه باید تلاش کنیم تا به میزان 
مورد نیاز نفت صادر کنیم 

جهانگیری	خاطرنشان	کرد:	آمریکایی	ها	
با	اعلام	تصمیم	جدیدشان	برای	لغو	معافیت	
های	خریداران	نفت	ایران،	عزم	شان	را	برای	
به	صفر	رساندن	فروش	نفت	ایران	اعلام	و	
اقدامات	عملی	در	این	راستا	را	نیز	آغاز	کرده	
اند.	بنابراین	همه	باید	تلاش	کنیم	تا	به	
میزان	مورد	نیاز	نفت	کشور	را	صادر	کنیم	و	
اجازه	ندهیم	آمریکا	در	پیشبرد	برنامه	هایش	

موفق	شود.
وی	افزود:	در	دوره	تحریم	زندگی	مردم	
بیش	از	گذشته	در	سختی	قرار	می	گیرد	و	
دولت	ناگزیر	است	که	راه	های	کم	ضررتر	را	
برای	اداره	کشور	در	پیش	بگیرد.	در	وهله	
اول	تلاش	دولت	باید	این	باشد	که	سختی	
کمتری	به	زندگی	مردم	که	همین	حالا	هم	

به	شدت	تحت	فشار	هستند،	وارد	شود.
* تصمیمات مدیریتی برای عبور 
از تنگناها  نیازمند چتر حمایتی است

معاون	اول	رییس	جمهور	ادامه	داد:	از	
یک	سو	مردم	از	اینکه	برخی	ها	از	این	شرایط	
به	نفع	خودشان	سوءاستفاده	می	کنند،	
ناراحتند	و	از	سوی	دیگر	مدیران	کشور	نیز	
از	اینکه	در	این	شرایط	به	جهت	تصمیمی	

که	می	گیرند	مفاسدی	بر	آن	مترتب	شود،	
نگران	هستند.	جهانگیری	یادآورشد:	در	
وضعیت	فعلی	گاهی	لازم	است	مدیران	با	
پذیرش	ریسک	های	احتمالی	و	به	جهت	
عبور	از	شرایط	تصمیمی	بگیرند	و	مجوزی	
بدهند	که	ممکن	است	رانتی	ایجاد	کند	
اما	همیشه	و	در	همه	حال	مراقبت	برای	

جلوگیری	از	فساد	ضروری	است.
وی	تصریح	کرد:	باید	برای	آن	دسته	
از	تصمیمات	مدیریتی	که	برای	عبور	از	
تنگناها	گرفته	می	شود،	یک	چتر	حمایتی	
وجود	داشته	باشد	اما	در	عین	حال	چنانچه	
مدیری	اساساً	تصمیمی	برای	سوء	استفاده	
و	فساد	گرفته	باشد	حتماً	باید	با	او	برخورد	
شود.	این	موضوع	باید	در	ستاد	هماهنگی	
مبارزه	با	مفاسد	اقتصادی	بررسی	و	مورد	

تصمیم	گیری	قرار	گیرد.
معاون	اول	رییس	جمهور	ادامه	داد:	اگر	
به	این	موضوع	نپردازیم	و	فضای	امنی	برای	
مدیران	ایجاد	نکنیم	تا	تصمیمات	جسورانه	
برای	عبور	از	وضعیت	فعلی	اتخاذ	نکنند،	
تصمیم	گیری	 ناحیه	عدم	 از	 که	 زیانی	
مدیران	نصیب	کشور	می	شود،	ممکن	است	
از	زیان	ناشی	از	تصمیمات	اشتباه	بیشتر	
باشد.	جهانگیری	تاکید	کرد:	ایران	کشوری	
ثروتمند	و	برخوردار	از	ظرفیت	ها	و	پتانسیل	
های	بسیار	بالا	و	خوبی	است.	اگر	همه	در	
صحنه	بمانیم	و	با	جان	و	دل	کار	کنیم،	
از	وضعیت	سخت	فعلی	با	موفقیت	عبور	
خواهیم	کرد.	مقطع	فعلی،	مقطع	سرنوشت	
سازی	است.	منتها	این	مهم	در	گرو	این	
است	که	همه	در	میدان	حضور	داشته	باشند	

و	احساس	مسئولیت	کنند.
معاون	اول	رییس	جمهور	با	گلایه	از	
اینکه	گاهی	مسائل	خیلی	ساده	تر	از	آنچه	
که	هست،	دیده	می	شود،	گفت:	این	ساده	
انگاری	باعث	می	شود	که	دولت	متهم	به	
کم	کاری	و	بی	عملی	شود.	در	حالی	که	
واقعیت	این	گونه	نیست	و	گاهی	مسائل	
آنقدر	پیچیده	و	بزرگ	هستند	و	حاشیه	
دارند	که	واقعا	تصمیم	گیری	درباره	آنها	به	
راحتی	ممکن	نیست.	البته	در	مقابل	قبول	و	
حتی	تاکید	دارم	که	باید	با	مدیرانی	که	برای	
راحتی	و	آسایش	خودشان	از	تصمیم	گیری	

استنکاف	می	ورزند،	برخورد	شود.
جهانگیری	اضافه	کرد:	در	حال	حاضر	
هر	تصمیمی	بگیریم،	چون	خارج	از	روال	
عادی	است،	به	احتمال	خیلی	زیاد،	تبعاتی	
به	دنبال	دارد،	اما	اگر	هر	سه	قوه	و	نهادهای	
دیگر	نظام	کنار	هم	باشیم،	می	توانیم	از	
وضعیت	دشوار	کنونی	عبور	کنیم.	آمریکایی	
ما	 ایستادگی	 و	 با	وحدت	 وقتی	 ها	هم	
مواجه	شوند	بالاخره	مجبور	به	عقب	نشینی	

خواهند	شد.

معاون اول رییس جمهوری:

 باید ننگ فساد از دامان جمهوری اسلامی پاک شود
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

وزیر	اطلاعات	گفت:	چیزی	که	اکنون	مردم	به	آن	نیاز	دارند،	وجود	آرامش	و	آسایش	
در	جامعه	است.	

حجت	الاسلام	سید	محمود	علوی	روز	سه	شنبه	در	دیدار	با	نماینده	ولی	فقیه	در	
استان	و	امام	جمعه	زنجان	افزود:	ائمه	جمعه	در	کشور	در	بطن	جامعه	قرار	دارند	و	به	جامعه	
آرامش	می	بخشند.حجت	الاسلام	علوی	گفت:	نقش	مثبت	و	هدایت	خوب	مسئولان	در	
جهت	خدمت	رسانی	به	آحاد	جامعه،	بیانگر	عزم	آنهاست	که	این	قابل	تقدیر	بوده	و	استان	
زنجان	نیز	از	نظر	دیانت،	سخت	کوشی	و	دانش	سرآمد	است.وزیر	اطلاعات	به	خصوصیات	
امام	جمعه	زنجان	اشاره	و	تصریح	کرد:	حجت	الاسلام	خاتمی	از	افرادی	هستند	که	در	

امواج	پر	تلاطم	انقلاب	توانسته	اند	به	خوبی	هدایت	امور	را	در	دست	داشته	باشند.
* افراد درون نظام  ازدروغ پردازی پرهیز کنند 

وزیر	اطلاعات	همچنین		روز	سه	شنبه	در	شورای	اداری	استان	زنجان	با	انتقاد	از	
فضاسازی	ها	و	دامن	زدن	به	فضای	روانی	در	شبکه	های	مجازی،	گفت:	انتظار	ما	از	برخی	

افراد	درون	نظام،	عدم	انعکاس	و	پرهیز	از	نشر	توهین	و	دروغ	پردازی	است.
حجت	الاسلام	سید	محمود	با	بیان	اینکه	خواست	و	اراده	دولت،	پویایی	و	پیشرفت	
کشور	در	سایه	پایبندی	به	احکام	و	ارزش	های	اسلامی	است،	افزود:	پیش	نیاز	این	امر،	
اقتصاد	پویا،	وحدت،	همدلی	و	ارتقای	انس	و	الفت	در	جامعه	است.	وی	خاطرنشان	کرد:	

جامعه	مولد	نیازمند	برخورداری	از	ارزش	های	الهی	و	اخلاق	کریمانه	است.	
وزیر	اطلاعات	به	حوادث	طبیعی	و	سیل	های	اخیر	در	کشور	اشاره	کرد	و	گفت:	صبر	
در	مصائب،	پیامدهای	ناگوار	فجایع	را	کاهش	می	دهد	از	این	رو	باید	با	تاسی	از	روایات	و	
آیات،	مردم	را	به	خویشتنداری	دعوت	کنیم.	وی	به	برخی	شایعه	پراکنی	ها	و	دروغ	پردازی	
ها	و	لگدکوب	کردن	ارزش	ها	در	فضای	مجازی	اشاره	کرد	و	اظهار	داشت:	در	این	شرایط	
رعایت	اخلاقیات	و	پای	بندی	به	ارزش	ها	و	حرکت	در	مسیر	تحکیم	وحدت	در	جامعه	
مورد	انتظار	است.	وزیر	اطلاعات	تصریح	کرد:	در	شرایطی	که	دشمن	در	صدد	اختلاف	
افکنی	است	و	برخی	افراد	هم	به	آن	دامن	می	زنند،	لازم	است	ضمن	بازگو	کردن	انتقادات،	

از	تلاش	های	خدمت	گزاران	مردم	در	دولت	نیز	سخن	گفته	شود.	
وی	خاطرنشان	کرد:	بخش	از	فشارها	ناشی	از	تحریم	و	دشمنی	بدخواهان	نظام	است	و	
این	در	حالی	است	که	برخی	افراد	در	پی	برقراری	ارتباط	میان	مشکلات	موجود	با	عملکرد	
دولت	هستند.	حجت	الاسلام	علوی	به	عملکرد	موفق	دولت	تدبیر	و	امید	در	سال	های	
نخست	فعالیت	خود	اشاره	کرد	و	افزود:	تقویت	حمایت	های	مردمی	از	مسئولان	خدمتگزار	
در	این	برهه	از	زمان	امری	ضروری	است.	به	گزارش	ایرنا،	وزیر	اطلاعات	در	این	جلسه	
ضمن	تقدیر	از	زحمات	مدیران	و	سربازان	گمنام	امام	زمان	)عج(	در	زنجان،	مدیرکل	جدید	

اطلاعات	این	استان	را	معرفی	و	منصوب	کرد.	

وزیر اطلاعات:

آرامش و آسایش نیاز امروز جامعه است 

امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	 رییس	کمیسیون	
مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	عربستان	به	خاطر	ترس	
از	زوال	و	نابودی،	برابر	تحقیرهای	دولت	آمریکا	و	ترامپ	

واکنش	نشان	نمی	دهد.	
دونالد	ترامپ،	رئیس	جمهور	آمریکا،	روز	شنبه	هفته	
جاری	طی	سخنانی	در	ویسکانسین	عربستان	را	کشور	

بسیار	غنی	عنوان	کرد	که	چیزی	جز	پول	نقد	ندارد.
وی	با	یاد	آوری	خرید	450	میلیارد	دلاری	عربستان	
سعودی	از	آمریکا	گفت:	من	نمی	خواهم	این	مشتری	را	
از	دست	بدهم.کار	با	عربستان	سعودی	خیلی	ساده	تر	و	
امن	تر	از	گرفتن	اجاره	یک	مستأجر	در	یک	منطقه	بد	
در	نیویورک	است.	در	همین	زمینه	»حشمت	الله	فلاحت	
پیشه«	روز	سه	شنبه	در	گفت	و	گو	با	خبرنگار	سیاسی	
ایرنا	درخصوص	اظهارات	ترامپ	وعدم	واکنش	عربستان	
سعودی	به	این	سخنان	گفت:	ترامپ	در	داخل	آمریکا	به	
خاطر	چند	موضوع	در	قبال	عربستان	تحت	فشار	است؛	
کمک	های	نظامی	اش	به	این	کشور	خلاف	نظر	کنگره	
است	چون	کمک	نظامی	ترامپ	به	عربستان،	تاثیر	مستقیم	
بر	کشتار	کودکان	یمنی	دارد.فلاحت	پیشه	موضوع	دیگر	

را	ممانعت	از	طرح	پرونده11	سپتامبر	عنوان	کرد	و	گفت:	
دیپلمات	های	عربستان	در	حمله	11	سپتامبر	نقش	
داشتند	و	اسلحه	و	مهمات	همراه	بردند	و	با	حمایت	از	
القاعده	آن	فاجعه	را	شکل	دادند؛	در	کنگره	آمریکا	تصویب	
شده	که	پرونده	عربستان	باز	شود	اما	ترامپ	جلوی	این	کار	
را	گرفته	است.	نماینده	مردم	اسلام	آباد	غرب	و	دالاهو	در	
مجلس	دهم	شورای	اسلامی	سومین	موضوع	را	جنایت	
قتل	خاشقچی	عنوان	کرد	و	گفت:	قتل	خاشقچی،	الگویی	
بود	که	تروریسم	سلفی	شکل	داده	و	تا	الان	هزاران	زن	و	
کودک	با	این	الگو	در	افغانستان	و	عراق	کشته	شده	اند.	
با	این	همه	ترامپ	تلاش	کرد	با	جلوگیری	از	طرح	این	
موضوع،	لطمه	ای	به	مناسبات	عربستان	و	آمریکا	وارد	
نشود.رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	
تصریح	کرد:	ترامپ	در	مقابل	مخالفان	به	صراحت	اعلام	
می	کند	عربستان	کشوری	است	که	نفت	دارد	و	باید	این	
کشور	را	بدوشیم	و	حتی	جدولی	را	در	کنار	بن	سلمان	به	
خبرنگاران	نشان	می	دهد	که	در	هر	قرارداد	چند	میلیارد	
دلار	از	عربستان	پول	گرفتم	و	با	این	کار	به	طور	رسمی	
عربستان	را	تحقیر	می	کند	اما	عربستان	سعودی	نسبت	به	

این	تحقیرها	هیچ	واکنشی	نشان	نمی	دهد.
فلاحت	پیشه	درباره	چرایی	این	بی	تفاوتی	در	قبال	
تحقیرهای	ترامپ	گفت:	اگر	مقامات	سعودی	در	منطقه،	
خط	مقاومت	را	تضعیف	نکنند	به	سرنوشت	کسانی	مانند	
حسنی	مبارک،	زین	العابدین	بن	علی	و	معمر	قذافی	دچار	
می	شوند.	لذا	سعی	شان	براین	است	تا	مسیر	تحولات	را	به	

سمت	جمهوری	اسلامی	منحرف	کنند.
آباد	غرب	در	مجلس	شورای	 اسلام	 مردم	 نماینده	
اسلامی	اضافه	کرد:	مقامات	سعودی	هر	خبر	تحقیرآمیزی	
را	حتی	تحمل	می	کنند	تا	به	سمت	زوال	و	افول	نروند	و	

این	واقعیتی	است	که	شکل	گرفته	است.
رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	مجلس	شورای	اسلامی	
در	پاسخ	به	این	پرسش	که	چرا	باید	یک	کشور	اسلامی	
این	گونه	تحقیر	شود،	گفت:	اینها	حاکمان	عربستان	
هستند	و	مردم	این	کشور	نقشی	در	حکومت	ندارند.اگر	در	
عربستان	سعودی	نظام	دمکراتیک	حاکم	بود،	مردم	چنین	
رفتارهایی	را	با	شان	و	جایگاه	کشور	اسلامی	خود	مقایسه	
می	کردند	زیربار	نمی	رفتند	اما	چون	نظام	سیاسی	حاکم	

غیردمکراتیک	است،	این	رفتار	ادامه	دارد.

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

عربستان از ترس زوال، تحقیرهای آمریکا را تحمل می کند 
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اشتباهاتیازجنسبرچسبارزشتغذیهای!

نادیده گرفتن مواد تشکیل دهنده ممکن است لزوما به افزایش وزن منجر نشود، اما 
می تواند موجب ورود موادی به بدن شود که قصد مصرف آنها را نداشته یا از وجود آنها 

آگاه نیستید.
زمانی که موضوع رژیم غذایی برای کاهش وزن مطرح می شود، برچسب ارزش تغذیه 
ای خوراکی هایی که خریداری می کنید می تواند به سلاح پنهان شما تبدیل شود. 
اما نادیده گرفتن برخی موارد و یا عدم درک کامل آنچه ارائه شده  به واسطه حجم زیاد 

اطلاعات موجود در این بخش کوچک چندان جای شگفتی ندارد.
برخی اقدامات مانند بزرگ کردن اندازه فونت میزان کالری موجود در غذا و پیشنهاد 
اندازه درست هر وعده می توانند به کاهش سردرگمی کمک کنند، اما تمام تولیدکنندگان 

مواد غذایی این تغییرات را اعمال نمی کنند.
افزایش وزن به واسطه برخی اشتباهات مرتبط با خواندن اطلاعات برچسب ارزش 
تغذیه ای شاید موجب شگفتی شما شود. پرهیز از این اشتباهات می تواند تغییر 

چشمگیری در مسیر کاهش وزن شما ایجاد کند.
*تنها اطلاعات قسمت جلوی بسته بندی را می خوانید

عنوان هایی مانند »ارگانیک«، »100 درصد طبیعی« و »فاقد گلوتن« می توانند به 
راحتی شما را گمراه کنند. اگر خرید خود را بر اساس ادعاهایی که در قسمت جلو بسته 
بندی خوراکی ها ارائه شده انجام داده و جدول ارزش تغذیه ای را نادیده بگیرید، در واقع 
اطلاعات ارزشمندی مانند میزان کالری، مواد تشکیل دهنده و اندازه وعده ها را از دست 
داده اید. تنها توجه به ارگانیک بودن یک محصول به معنای آن نیست که موجب افزایش 

وزن شما نیز نمی شود.
*اندازه وعده ها را نادیده می گیرید

عدم توجه به اندازه وعده ها اشتباه بزرگی است که افراد بسیاری هنگام خواندن 
برچسب ارزش تغذیه ای خوراکی ها مرتکب می شوند. به عنوان مثال، اگر یک بطری 
کامل آبمیوه را بدون خواندن برچسب ارزش تغذیه ای آن مصرف کنید، ممکن است 
متوجه نشوید که این بطری حاوی دو و نیم وعده آبمیوه بوده و به جای 130 کالری، در 

واقع 325 کالری مصرف کرده اید.
اندازه گیری مقادیر خاص، کوچک تر بودن اندازه وعده ها نسبت به آنچه فکر می کردید 

می تواند موجب شگفتی شما شود.
*تمام مواد تشکیل دهنده را کنترل نمی کنید

مواد تشکیل دهنده در برچسب یک محصول معمولا بر اساس وزن فهرست می شوند، 
از این رو گزینه نخست بیشترین مقدار را به خود اختصاص داده است. با این وجود، افراد 
بسیاری حتی اگر فهرست را بخوانند، تنها سه تا پنج ماده تشکیل دهنده اول را کنترل 
می کنند. مواد تشکیل دهنده که در انتهای فهرست قرار گرفته اند را نباید نادیده گرفت 

زیرا می تواند شامل شیرین کننده های مصنوعی مانند سوکرالوز و آسپارتام باشد.
نادیده گرفتن مواد تشکیل دهنده ممکن است لزوما به افزایش وزن منجر نشود، اما 
می تواند موجب ورود موادی به بدن شود که قصد مصرف آنها را نداشته یا از وجود آنها 

آگاه نیستید.
*به دنبال قندهای افزوده نیستید

مصرف بیش از حد قند برای سلامت کلی انسان مضر است و نیازی به گفتن نیست 
که حفظ وزن سالم را نیز دشوار می سازد. مصرف غذاهای سرشار از قندهای افزوده می 

تواند به دریافت کالری های اضافه فاقد ارزش تغذیه ای منجر شود.
به عنوان مثال، ماست حاوی  غذاهای بسیاری حاوی قندهای طبیعی هستند. 
لاکتوز، قند طبیعی موجود در محصولات لبنی است. اما قندهای افزوده می توانند 
در هر چیزی وجود داشته باشند. انواع مختلف ماست، به ویژه نمونه های حاوی میوه 
سرشار از قندهای افزوده هستند. اگر به مصرف میوه همراه با ماست علاقه دارید بهتر 
است خودتان میوه تازه را به ماست ساده اضافه کنید و از فواید ویتامین ها و مواد معدنی 

و همچنین فیبر طبیعی موجود در آنها بهره مند شوید.
انجمن قلب آمریکا محدود کردن مصرف روزانه قندهای افزوده به کمتر از 100 کالری 

برای زنان و 150 کالری برای مردان را توصیه کرده است.
*فیبر را نایدیده می گیرید

افراد بسیاری به محتوای فیبر در غذاهای مصرفی خود توجه نداشته و این ماده مغذی 
را به میزان کافی از رژیم غذایی خود دریافت نمی کنند. فیبر غذایی نه تنها به تقویت 
و حفظ سلامت قلب و روده کمک می کند، بلکه احساس سیری را برای مدت زمانی 
طولانی تر حفظ کرده و سطوح انرژی را افزایش می دهد. در همین راستا، فیبر ابزار فوق 

العاده ای برای کاهش وزن یا حفظ وزن سالم است.
کلینیک مایو مصرف روزانه 38 گرم فیبر برای مردان و 25 گرم برای زنان را توصیه کرده 
است. ممکن است دو محصول دارای مقدار کربوهیدرات مشابه باشند، اما محتوای فیبر 
متفاوتی داشته باشند که در این شرایط انتخاب گزینه ای که فیبر بیشتری دارد در اولویت 

قرار دارد.
*محتوای سدیم را نادیده می گیرید

نادیده گرفتن مقدار سدیم در غذا می تواند سلامت قلب شما را در معرض خطر قرار 
دهد. همچنین، مصرف بیش از حد سدیم می تواند به نفخ و افزایش وزن بدن منجر 
شود. دیگر آثار منفی مصرف بیش از حد سدیم مانند فشار خون بالا، بیماری قلبی و 

سکته مغزی نیز می توانند در نهایت به افزایش وزن منجر شوند.
در هر صورت، به محتوای سدیم در غذاهای خود توجه داشته باشید. همانند قندهای 
افزوده، سدیم می تواند به طور پنهانی در انواع مختلف خوراکی ها حضور داشته باشد، 
از این رو کنترل برچسب ارزش تغذیه ای اهمیت بیشتری می یابد. انجمن قلب آمریکا 
مصرف کمتر از 2,300 میلی گرم سدیم در روز را برای بزرگسالان توصیه کرده و میزان 

مصرف ایده آل را نیز کمتر از 1,500 میلی گرم عنوان کرده است.

شیرخشکخطرچاقیِنوزادراافزایشمیدهد
تغذیه با شیر خشک خطر چاقی نوزاد را 

حدود یک چهارم افزایش می دهد.
 )WHO( بهداشت  جهانی  سازمان 
در مطالعه ای اعلام کرد: نوزادانی که با 
شیشه شیر تغذیه می شوند یک چهارم 
وزن  اضافه  دچار  دارد  احتمال  بیشتر 
شوند. در این مطالعه که روی 30 هزار 
کودک انجام گرفت، مشخص شد تغذیه 
دارد  حفاظتی  نقش  مادر  شیر  با  نوزاد 
نوزاد دچار اضافه وزن  اینکه  و احتمال 

شود کاهش پیدا می کند. بررسی های انجام شده در 1۶ کشور نشان می دهد نوزادانی 
که منحصرا با شیر خشک تغذیه می شوند 25 درصد احتمال دارد به چاقی دچار شوند 
و در برخی از کشورها این خطر حدود ۹0 درصد بیشتر است. به گفته کارشناسان در 
صورتیکه نوزاد در کنار تغذیه با شیر مادر، شیر خشک هم بخورد 12 درصد بیشتر از 
نوزدانی که تنها با شیر مادر تغذیه می شوند با خطر ابتلا به چاقی روبروست. به گزارش 
روزنامه تلگراف، کارشناسان بر این باورند که شیر خشک از شیر گاو تهیه شده که حاوی 
میزان پروتئین بیشتری است و به همین دلیل احتمال افزایش وزن نوزاد را بالا می برد. 
این درحالیست که شیر مادر حاوی هورمون های کمک کننده به تنظیم سطح انرژی 

است و بر باکتری های روده اثر می گذارد.

علمیوسلامت



شرکت انگلیسی ام جی کارز از تولید خودروی برقی شاسی بلند پیشرفته ای خبر داده 
که با یک بار شارژ باتری قادر به پیمودن مسیری ۴28 کیلومتری است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این خودرو که EZS نام دارد، مجهز به 
باتری ۴5.5 کیلووات ساعتی بوده و قدرت موتور برقی آن به 1۴۷ اسب بخار )معادل 

110 کیلووات( می رسد.
این خودرو با همکاری یک شرکت خودروساز چینی به نام SAIC تولید شده که در 
زمینه تولید اتومبیل های شاسی بلند ارزان قیمت و زیبا فعال است. این شرکت قبلًا 
خودروهای برقی تولید کرده که با یک بار شارژ قادر به پیمودن 300 کیلومتر در ساعت 

هستند.
شتاب صفر تا 50 کیلومتر این خودرو به 3.1 ثانیه می رسد. در این خودرو سیستم 
مخابراتی نسل چهارم یا ۴G نیز تعبیه شده که دسترسی به اطلاعات ناوبری را به صورت 
آنی و لحظه به لحظه ممکن می کند. از این سیستم می توان برای پرداخت هزینه پارک 
خودرو و کنترل برخی تجهیزات آن از راه دور استفاده کرد. قیمت این خودرو و زمان 

عرضه نهایی آن هنوز مشخص نیست.

پژوهشگران فنلاندی، نوعی کپسول در مقیاس نانو ابداع 
کرده اند که می تواند به پیشرفت دارورسانی کمک کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از نیوز مدیکال، پژوهش جدیدی 
نشان می دهد نانوساختارهای ساخته شده از مولکول های 
ابزار  عملکرد  برای  را  راه  که  دارند  را  قابلیت  این   ،DNA

دارورسانی هموار کنند.
 University of("ییواسکیلا "دانشگاه  پژوهشگران 
Jyväskylä( و "دانشگاه آلتو")Aalto University( فنلاند، 
که  کرده اند  ابداع   DNA بر  مبتنی  نانوساختار  نوعی 
می تواند وظیفه از پیش تعریف شده ای را در شرایطی مشابه 

شرایط انسان انجام دهد.
آنها برای بررسی این ایده، یک حامل کپسول مانند ابداع 
کرده اند که براساس سطح پی اچ بدن، باز و بسته می شود. 
این نانوکپسول، پس از بارگیری با محموله های گوناگون، 
بسته و در بخش های مورد نظر بدن باز می شود. عملکرد 
این نانوکپسول، به بقایای DNA بستگی دارد که نسبت به 

سطح پی اچ بدن واکنش نشان می دهند.
کپسول  شبه  ساختار  یک  کار،  این  برای  پژوهشگران 
طراحی کردند که عملکرد آن با کمک رشته های DNA که 
نسبت به پی اچ واکنش نشان می دهند، صورت می گیرد. 
آنزیم ها می توانند در کپسول ها  و  نانوذرات  ابداع،  این  با 

بارگیری شوند و به نواحی مورد نظر بدن برسند.
انتقال  در  نانوکپسول ها  کنترل  برای  پژوهشگران 
که  کردند  تعبیه  آنها  در  حفره ای  درمانی،  محموله های 
می تواند میزبان مواد گوناگون باشد. آنها نشان دادند که 
را در کپسول ها  آنزیم ها  نانوذرات طلا و هم  می توان هم 
بارگیری کرد تا در محل مناسب دوباره باز شوند. پژوهشگران 
با بررسی فعالیت آنزیم دریافتند که محموله دارویی طی این 
فرآیند، به طور کامل حفظ می شود و خطر تخلیه آن وجود 

ندارد.
" ویکو لینکو")Veikko Linko(، استاد دانشگاه آلتو و از 
پژوهشگران این پروژه گفت: نکته جالب در مورد نانوکپسول 

این است که زمان باز و بسته شدن آن، قابل تنظیم کردن 
یک  به  می تواند  موفقیت  صورت  در  کپسول  این  است. 
راهبرد مناسب برای درمان سرطان تبدیل شود زیرا قابلیت 
نفوذ درون سلول های سرطانی و باز شدن در آنها را دارد. 
یافته های این پژوهش می توانند راه را برای پیشرفت ابزار 

هوشمند دارورسانی و نانوپزشکی هموار کند.

تولیدخانگیآبآشامیدنیفوقتمیزاز
رطوبتهواباکیفیتیبالاترازآبمعدنی

با طراحی و ساخت  نوین دانشگاه علم و صنعت  محققان دانشکده فناوری های 
دستگاهی توانستند با تبدیل رطوبت هوا به آب، آبی با کیفیت بالاتر از آب معدنی را برای 

مناطقی که با کمبود آب آشامیدنی مواجه هستند، تولید کنند.
دکتر روح اله احمدی، مجری طرح در گفت وگو با ایسنا با اشاره به چالش های کمبود 
آب آشامیدنی در حوزه حاشیه خلیج فارس، گفت: در این مناطق عمدتاً آب دریا وجود 

دارد که شور است و هزینه شیرین سازی آن نیز به شدت بالا است.
وی با بیان اینکه در این مناطق عمدتاً تا عمق 50 تا 100 کیلومتری زمین نسبت 
رطوبت بالا است، یادآور شد: حدود ۴30 روستا در جنوب کشور داریم که برای آب 
رسانی به آن ها از تانکر استفاده می شود و این در حالی است که این روستاها رطوبت 
قابل توجهی دارند. احمدی اضافه کرد: از این رو می توان با تبدیل رطوبت به آب مشکل 
کمبود آب را در این مناطق حل کرد و ما در این راستا با اجرای پروژه تحقیقاتی توانستیم 
دستگاه تبدیل رطوبت هوا به آب را عرضه کنیم. مجری طرح با بیان اینکه این دستگاه 
رطوبت هوا را تبدیل به آب می کند، خاطر نشان کرد: با فرآیندهایی که در داخل دستگاه 
در نظر گرفته شد و همچنین ۹ مرحله فیلتراسیون، آب ورودی به دستگاه که در ابتدا آب 

مقطر است، به آب قابل آشامیدن تبدیل می شود.
به گفته مجری طرح، به آب خروجی مقداری افزودنی مانند کلسیم، پتاسیم و سایر 
مواد اضافه می شود؛ از این رو آب خروجی آبی است که از نظر کیفی حتی از آب معدنی 
مناسب تر است. وی خانگی بودن را از ویژگی های مهم این دستگاه نام برد و اظهار کرد: 
دستگاه ساخته شده حجم بزرگی ندارد و به راحتی خانواده ها می توانند این دستگاه را 
تهیه و مشکل تأمین آب شرب خود را رفع کنند. این محقق، قیمت تمام شده پایین این 
دستگاه نسبت به مشابه خارجی را از دیگر مزایای دستگاه ساخته شده ذکر کرد و گفت: 
از این دستگاه در دنیا به صورت گسترده استفاده می شود و تا قبل از نوسانات ارزی این 
دستگاه از کانادا به کشور وارد می شد، ولی در حال حاضر قیمت این دستگاه 25 تا 
30 میلیون تومان است، در حالی که دستگاه ساخته شده، با قیمت ۷ میلیون تومان 
به بازار عرضه می شود. احمدی با تاکید بر اینکه این دستگاه قادر است روزانه 50 لیتر 
آب آشامیدنی با کیفیتی برتر از آب معدنی تولید کند، یادآور شد: کیفیت آب تولیدی از 
سوی این دستگاه آب "فوق تمیز" است. مجری طرح، فرآیند تولید آب در این دستگاه را 
همانند فرآیند کولرهای گازی دانست و توضیح داد: با این تفاوت که کولرهای گازی برای 
این بهینه شده که بیشتر سرما تولید کنند و کمتر آب، ولی این دستگاه بهینه شده که 
خروجی آن کمتر سرما و بیشتر آب باشد. به گفته وی، در کولرهای گازی مقدار کمی آب 
خارج می شود، ولی ما در این دستگاه تغییراتی ایجاد کردیم که حجم خروجی آب بیشتر 
باشد. احمدی ادامه داد: این دستگاه همانند کولرگازی نیز نیاز به کانال کشی دارد تا 

هوای آن از محیط خارج تأمین شود.

بااینبشقاببرقیرویآبقدمبزنید
یک شرکت ژاپنی نوعی وسیله نقلیه آبی انفرادی تولید کرده که با برق کار می کند و به 

افراد امکان می دهد به راحتی و با حفظ تعادل بر روی سطح دریاها حرکت کنند.
این دستگاه که ویبو نام دارد توسط شرکت یانمار تولید شده و قرار است سال آینده 
به بازار بیاید. قیمت این محصول هنوز مشخص نشده است. این دستگاه شبیه به یک 
صفحه چرخان ضخیم است که فرد بر روی آن ایستاده و بر روی سطح آب دریا حرکت 
می کند.فرد برای تغییر جهت حرکت تنها کافیست سنگینی خود را بر روی سمت راست 
یا چپ بدن بیندازد. حسگرهای نصب شده بر روی این دستگاه این تغییر وضعیت را 
درک کرده و مسیر حرکت را به سمت راست یا چپ تغییر می دهند. با هرگونه تغییر در 
این وضعیت شتاب و جهت گیری ویبو هم تغییر می کند و با مستقیم ایستادن فرد حرکت 
متوقف می شود.برای کنترل دقیق تر سرعت یا ایست ناگهانی می توان از یک دسته 
کنترل از راه دور هم استفاده کرد. متوسط سرعت حرکت ویبو 5.۶ کیلومتر در ساعت 
است. یک باتری از جنس نیکل و هیدروژن انرژی مورد نیاز ویبو را تأمین می کند. با یک 

بار شارژ می توان از این وسیله برای ۶0 دقیقه حرکت بر روی آب دریا استفاده کرد.
استفاده از ویبو تنها در صورت آرام بودن دریا و غیر مواج بودن آن ممکن است. محصول 

یادشده در دو مدل با قطرهای 1۴0 و 150 سانتیمتر عرضه می شود.

امجیکارزخودرویبرقیکنترلازراهدورتولیدمیکند

انتقالداروبهبدنباکمکیکنانوکپسول

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

و اصلاحی  مورخ 13۹۷/0۹/05  آراء شماره 13۹۷۶0331011001853  برابر 
قانون  موضوع  هیات   13۹۷/12/12 مورخ   13۹۷۶0331011003013 شماره 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محسن 
عزیزی موسی لو بشناسنامه شماره 235 صادره از کرج فرزند حسین در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 1۴0 مترمربع مفروز از پلاک شماره 
5221 فرعی از 1۷0 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقایان محمدحسن نیکو منظر 
و محرمعلی حسنی و با مالکیت مالک اولیه خانم زینت ترابی تایید مینماید لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد . م/۹8/۶۹18۹/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/01/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/02/11 
محمدرضا صالحیان بهروز – کفیل اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

همه ما اطلاعاتی درباره بیماری قلبی داریم، اما آنها تا چه اندازه درست هستند؟ شما ممکن است باورهایی اشتباه درباره بیماری قلبی داشته باشید که میزان خطر را افزایش می دهد.
 گاهی اوقات حقیقتی در باورهای رایج وجود دارد که بدون پژوهش کافی ممکن است هرگز قادر به یافتن آن نباشید. در ادامه با برخی از باورهای اشتباه درباره بیماری قلبی بیشتر آشنا می شویم.

 5 باور اشتباه درباره بیماری قلبی

نشانه های حمله قلبی آشکار هستند
گاهی اوقات نشانه های یک حمله قلبی مانند احساس 
درد ناگهانی و ناتوان کننده در سینه، تعریق یا احساس درد 

در دست چپ آشکار هستند.
اما گاهی اوقات نشانه های یک حمله قلبی می توانند 
بسیار ظریف و نامشهود بوده و فرد حتی متوجه این مساله 
نشود که یک حمله قلبی را تجربه کرده است. در همین 
راستا، برخی افراد ممکن است حمله قلبی را با سوء هاضمه 

اشتباه بگیرند.
با نشانه های حملات قلبی خاموش آشنا شوید. علائم 
کمتر مشهود یک حمله قلبی مانند خستگی، احساس 
سوزش سردل، ضعف، تنگی نفس و غیره را نادیده نگیرید.

ویتامین ها و مکمل ها خطر بیماری قلبی را کاهش می دهند
مکمل های ویتامین و آنتی اکسیدان ممکن است به عملکرد مطلوب بدن کمک کنند، اما شواهد چندانی مبنی بر این که خطر 
بیماری قلبی را کاهش می دهند، وجود ندارد. طی یک پژوهش دانشمندان دریافتند که مکمل های آنتی اکسیدان و ویتامین تاثیری 

در کاهش خطر بیماری قلبی عروقی ندارند.
پژوهشگران طی مطالعه ای دیگر این گونه نتیجه گیری کردند که شواهد کافی برای کاهش خطر بیماری قلبی عروقی به واسطه 
مصرف مکمل ویتامین D وجود ندارد، اگرچه مطالعات مشاهده ای نشان داده اند که سطوح کم ویتامین D می تواند خطر بیماری 

قلبی را افزایش دهد.
به جای استفاده از مکمل ها برای تقویت سلامت قلب، شما می توانید مصرف غذاهای پردازش نشده و گیاهی را در دستور کار خود 

قرار دهید. طیف گسترده ای از مواد غذایی تازه و مغذی از رنگ های مختلف را مصرف کنید.

زنان تنها پس از یائسگی تحت تاثیر بیماری 
قلبی قرار می گیرند

برای سال ها مردم تصور می کردند که بیماری 
قلبی یک مشکل مردانه است. اما در حال حاضر 
می دانیم که بیماری قلبی یکی از دلایل اصلی 

مرگ زنان پس از 65 سالگی محسوب می شود.
اما این به معنای آن نیست که زنان جوان تر در 
منطقه امن قرار دارند. حقیقت این است که زنان 
در هر سنی می توانند در معرض خطر ابتلا به 

بیماری قلبی قرار داشته باشند.
بدون در نظر گرفتن سن، انتخاب های سبک 
زندگی سالم را مد نظر قرار دهید. توجه داشته 
در  خود  بارداری  نخستین  طی  زنان  که  باشید 
قرار  قلبی  بیماری  برای  بیشتری  خطر  معرض 

دارند.

در صورت ابتلا به بیماری قلبی باید ورزش را کنار 
بگذارید

زمانی که به بیماری قلبی مبتلا هستید، فعال نبودن 
از نظر جسمانی نه تنها مفید نیست بلکه می تواند آثار 
ناخوشایندی به همراه داشته باشد. این شرایط می تواند 
به تشکیل لخته های خون در پاها منجر شده و عملکرد 
واقع  در  ورزش  انجام  دهد.  کاهش  را  شما  جسمانی 
احتمال تجربه مجدد حمله قلبی را کاهش می دهد. 
ورزش قلب را تقویت می کند، فشار خون را کاهش داده 
و گردش خون را بهبود می بخشد. با پزشک خود درباره 
تنظیم یک برنامه ورزشی مناسب و چگونگی انجام آن 

صحبت کنید.

شما نمی توانید از بیماری قلبی ارثی 
پیشگیری کنید

بیماری  به  خانواده  اعضای  از  یکی  ابتلای 
قلبی لزوما به معنای آن نیست که شما نیز به 
این بیماری مبتلا خواهید شد. اگرچه میزان 
خطر ابتلا به بیماری قلبی در این شرایط بیشتر 
است، اما با دنبال کردن یک سبک زندگی سالم 
می توانید خطر را به میزان قابل توجهی کاهش 
را  فعالیت جسمانی  از  دهید. سطح مطلوب 
حفظ کرده و هر روز بر تعداد گام های که راه می 
روید اضافه کنید. همچنین، شما باید یک رژیم 
غذایی دوستدار قلب را دنبال کرده و سیگار را 

ترک کنید.

با  موسیقی  ادغام  که  دادند  نشان  جدیدی  آزمایش  در  اسکاتلندی  پژوهشگران 
تمرین های ذهنی می تواند به بهبودی حافظه پس از سکته کمک کند.

پژوهش جدیدی که در "دانشگاه گلاسکو" )University of Glasgow( اسکاتلند 
انجام شده، نشان می دهد که شاید گوش دادن به موسیقی بتواند به افرادی که دچار 

سکته شده اند، در بازیابی توانایی های شناختی کمک کند.
پژوهشگران در این پروژه، تأثیر ادغام موسیقی و تمرین های ذهنی را بر بازیابی پس 
از سکته بررسی کردند. آنها ۷2 شرکت کننده که به سکته حاد دچار شده بودند را مورد 
 )ischemic stroke( "بررسی قرار دادند. شرکت کنندگان، به "سکته مغزی ایسکمیک
که متداول ترین نوع سکته است، مبتلا بودند. این شرایط در صورتی ایجاد می شود که 

ذخیره خونی مغز به دلایل گوناگون از جمله لخته شدن خون متوقف شود.
پژوهشگران در این بررسی، شرکت کنندگان را به صورت تصادفی در سه گروه قرار 
گروه  موسیقی  دهند،  گوش  موسیقی  به  تا  شد  خواسته  گروه  نخستین  از  دادند. 
دوم با تمرین های ذهنی ادغام شد و آخرین گروه به کتاب های صوتی گوش دادند. 
شرکت کنندگان از یک آی پد استفاده کردند تا پس از مرخصی از بیمارستان و طی دوران 
بهبودی خود، یک ساعت در روز و به مدت هشت هفته به موسیقی یا کتاب صوتی گوش 
دهند.هر شرکت کننده آزاد بود تا موسیقی مورد علاقه یا کتاب خود را انتخاب و برنامه 
روزانه فعالیت شنیداری خود را ثبت کند. آنها طی این فرآیند، یک ملاقات هفتگی با 
گروه پژوهشی داشتند تا پیشرفت آنها بررسی شود. شرکت کنندگان گروه دوم، با دو 
تمرین پنج دقیقه ای که برای تشویق آنها به بازیافتن توجه طراحی شده بود، آموزش 
دیدند و سپس به موسیقی گوش دادند. پژوهشگران در ابتدای آزمایش، علاوه بر پخش 
موسیقی، آزمایش های استانداردی نیز برای بررسی وضعیت حافظه، توجه و عملکرد 

شناختی شرکت کنندگان انجام دادند.
پژوهشگران دریافتند که فعالیت شنیداری روزانه در بازیابی توانایی ها پس از سکته 
مؤثر است. شرکت کنندگان در پایان هشت هفته گزارش دادند که گوش دادن، به آنها در 
بازیافتن آرامش، تمرکز و مدیریت احساسات کمک کرده است. بیماران گروه نخست که 

به موسیقی گوش داده بودند، از افزایش سطح فعالیت خود خبر دادند و شرکت کنندگان 
دو گروه دیگر نیز موفق شدند خاطرات گذشته را به یاد آورند. در آزمایش هایی که پس 
از این فرایند صورت گرفت، بهبودی عملکرد حافظه در شرکت کنندگان همه گروه ها 
دیده شد.دکتر "ساتو بایلین" )Satu Baylan(، استاد دانشگاه گلاسکو و نویسنده ارشد 
این پژوهش گفت: کسانی که دچار سکته می شوند، اغلب در توانایی تمرکز و یادآوری 
اطلاعات، با مشکلاتی رو به رو هستند. بسیاری از این افراد، دچار احساس ناخوشی و 

اضطراب می شوند که بر فعالیت روزانه آنها تأثیر منفی دارد.
پژوهش های پیشین نشان داده بودند که شاید گوش دادن به موسیقی بتواند به 
بهبود حافظه و توجه پس از سکته کمک کند. تمرین های ذهنی به طور کلی می توانند 
به بهبودی پس از افسردگی کمک کنند اما آزمایش های کمی وجود دارند که تأثیر این 
تمرین ها را بر بهبودی پس از سکته بررسی کرده باشند. ما در این پژوهش، تأثیر ادغام 
موسیقی با این تمرین ها را بررسی کردیم تا بتوانیم برخی از دشواری هایی که پس از 

سکته برای بیمار پیش می آید، برطرف کنیم.

تاثیرموسیقیوتمرینهایذهنیدربهبودیحافظهپسازسکته



چهار شنبه -یازدهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4793
اجتماعی

ظهور و گسترش فضای مجازی سبب شده است تا 
ارتباط اوباشان با یکدیگر، کری خوانی، مبارزه طلبی و 
جمع کردن مریدان و طرفداران جدید در قالب فالوور، 
به  مجازی«  های  »لات  نوعی  بنابراین  بگیرد.  شکل 
وجود آمده اند که رفتارهای خاص آنان، نمونه بارز ترویج 

خشونت وعادی سازی آن به شمار می رود.
لات هایی که امروز با ظهور و گسترش فضای مجازی 
و  نماینده  اند،  شده  تر  پررنگ  جامعه  در  حضورشان 
سردسته افراد و گروه اجتماعی هستند که در سال های 
گذشته شکل گرفته و گسترش یافته اند. گروه جدیدی 
که ساختارش برگرفته از ساختار دهه های گذشته گروه 
موسوم به لوطی ها است و در قالب جدیدی به فعالیت 

خود ادامه می دهند اما لوطی ها چه افرادی بودند؟
لوطی شدن در تهران قدیم برای خود آداب و رسومی 
داشت. هر فردی که می خواست در جرگه لوطیان قرار 
بگیرد می بایستی نخست منشور اخلاقی نانوشته آنان 
را بپذیرد. نان خوردن از دسترنج خود، احترام به بزرگتر، 
مهربانی با کوچکتر، دستگیری از ضعفا و رک و بی پروا 

بودن و . . . بخشی از قوانین این منشور اخلاقی بود.
بعد از آن نوبت وسایل مورد نیاز لوطی گری بود که هر 
تازه وارد باید آن را تهیه می کرد. زنجیر بی سوسه یزدی، 
جام برنجی کرمانی، دستمال بزرگ ابریشمی کاشانی، 
چاقوی اصفهانی، چپق چوب عناب یا آلبالو، شال لام 
الف لا و گیوه تخت نازک ، هفت قلم وسایلی بود که 
باید هر لوطی آن را می داشت. البته چهارتای نخست 
از ملزومات بود و سه تای بعدی اگر هم نبود مسأله ای 
نداشت. بلبل بازی، کفتر بازی، مسابقه خروس جنگی 
و قوچ انداختن در سر چهارراه ها و میدان ها از تفریح 
های گروه لوطی ها بود. به هر ترتیب اصولًا لوطی ها 
جماعت ساده بی آلایشی بودند که علی رغم تنش هایی 
که میان خودشان بود، بسیاری از کارهای عمومی اهالی 
محل را رتق و فتق می کردند و امنیت محله هم به عهده 
آنان بود به گونه ای که رجوع به منابع دوره قاجاریه نشان 
می دهد فعالیت های این گروه ها بیشتر در حوزه های 
اجتماعی خلاصه می شد اما به مرور زمان و به خصوص 
استفاده  سیاست  در  افراد  این  از  دوم  پهلوی  دوره  در 
ابزاری شد، مانند حوادث مربوط به کودتای 28 مرداد 
و  مردمی  پشتوانه  که  ای  گونه  به  1332خورشیدی، 

کارکردهای اجتماعی خود را از دست دادند.
عملًا  اسلامی  انقلاب  پیروزی  از  پس  های  سال  در 
معانی مانند لوطی و نوچه و... در جامعه شهری حذف 
شد اما عنوان هایی مثل لات و گنده لات در ادبیات عامه 
وجود داشت و بیشتر به اراذل و اوباش و خلافکاران گفته 
می شد تا اینکه به افزایش مهاجرت به شهرها و روند روبه 
رشد حاشیه نشینی ساختار جدیدی از گروه لوطی ها 
به وجود آمدند دارای ویژگی هایی تنومند و ورزشکاری، 
هم  افرادی  و  داشتند  ها  ویژگی  اینگونه  و  خلافکاری 
به عنوان نوچه و مریدشان به وجود آمدند و فضاهایی 
همچون سالن های بدنسازی، قهوه خانه ها به پاتوق 
های جدید آنها تبدیل شدند اما مهمترین اتفاق ظهور 
و گسترش فضای مجازی بود که فضای جدیدی برای 
ارتباط افراد این گروه ها با یکدیگر، کری خوانی و مبارزه 
طلبی و جمع کردن مریدان و طرفداران جدید در قالب 
فالوور، شکل گرفت تا آنجا که این افراد با انتشار کلیپ 
های  صفحه  و  اینستاگرام  در  خود  رفتارهای  از  هایی 
مجازی دیگر رفتار بخشی از جامعه به خصوص نوجوانان 
و جوانان را تحت تاثیر قرار می دهند که نمونه های بارز 
آن باید به وحید مرادی و محمود طالبی مجرم مشهور و 
سابقه دار اهل مازندران مشهور به »شاه مازندران« و ... 
اشاره کرد. بنابراین ما به نوعی »لات های مجازی« روبرو 
هستیم. این لات ها در فضای مجازی رفتار خاصی دارند 
که نمونه بارز ترویج خشونت و عادی سازی آن است که 
نمونه اخیر آن در ماجرای قتل طلبه ای 46 ساله به نام 
حاجیلو«  »بهروز  گلوله  ضرب  به  قاسمی«  »مصطفی 
دیگر  تصویرهای  که  افتاد  اتفاق  سابقه دار،  شروران  از 
نیز قبل از آن از خود در فضای مجازی قرار داده بود 
که نمونه بارز خشونت طلبی بود اما مساله مهم اینکه 
دنبال کننده  هزار  زمان جنایت حدود 40  در  فرد  این 

اما بلافاصله تعداد دنبال  کننده  های این فرد  داشت 
به 94 هزار تَن رسید.  آخرین پست اینستاگرامی بهروز 
حاجیلو، ویدئویی است که چند ساعت قبل از حادثه 
منتشر شده. در این ویدئو، حاجیلو سلاح در دست در 
حال نمایش است. این ویدئو دارای موسیقی با ترانه ای 
کرمانشاهی با مضمون اعدام و چوبه  دار است. این ویدئو 
بار دیده شده است و  حدود یک میلیون و 200 هزار 
نزدیک به 90 هزار کامنت دارد. کامنت ها هم در نوع خود 
جالب توجه هستند و جای بسیاری برای بررسی های 
روانشناسانه دارد. برخی کاربران این اقدام را ضدیت با 
روحانیت دانسته اند. برخی دیگر هم خواستار ادامه این 
مسیر شده اند. بر اساس شواهد موجود، حاجیلو یکی از 
»شاخ های« اینستاگرام بوده و همانند دیگر اراذلی که در 
فضای مجازی برای خود دار و دسته به راه انداخته اند، 
فعال بوده است.  در پایین پست  های وی می توان القاب 
و صفت هایی را مشاهده کرد که در وصف این فرد قاتل 
سر داده شده است. برخی دیگر از کاربران نیز از مکافاتی 
اینکه یک روحانی  و  باید بکشد  گفته  اند که حاجیلو 
مظلوم را به شهادت رسانده است.  مروری بر نظرات و 
کامنت هایی که در پست های ضارب جنایتکار منتشر 
می دهد.  بروز  نیز  را  دیگری  واقعیت های  است،  شده 
بر اساس نکته گفته شده مبنی بر تغییر هویت کاربران، 
نظرات بسیاری از سوی افرادی مطرح شده که اصطلاحاً 
کاربران فیک هستند.  فیلم پخش شده از این قاتل در 
شبکه های مجازی به سرعت انتشار یافت، چنانچه آیت 
الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب نیز با اشاره به شهادت 
طلبه همدانی تاکید کردند که فضای مجازی در زندگی 
مردم گسترش پیدا کرده است و در عین منافع، خطرات 
را  مجازی  فضای  شدن  ناامن  ایشان  دارد.  نیز  بزرگی 
نیروی  بر وظیفه  و  دانستند  زیان مردم  و  موجب ضرر 
انتظامی در تأمین امنیت این فضا تأکید کردند و بیان 
داشتند: »قاتل روحانیِ همدانی در صفحه اینستاگرام با 
چهار نوع اسلحه، تصاویری از خود منتشر کرده که مقابله 

با این گونه موارد وظیفه نیروی انتظامی است«.
*واکنش ها

دیدگاه های  تا  باعث شد  ای  بنابراین چنین حادثه 
برای  تاب  و  تب  به  ای  عده  بگیرد،  شکل  متفاوتی 
فضاسازی به منظور فیلتر اینستاگرام بیافتند و عده ای به 
شرایط دیگر اشاره کرده اند. آیت الله رئیسی در واکنش 
به قتل طلبه همدانی توسط یکی از اراذل و اوباش گفت: 
به عنوان دستگاه قضایی در حدود وظایف قانونی خود 
در این زمینه احساس مسئولیت می کنیم و باید این فضا 
را برای افراد مستعد ارتکاب جرم و قانون گریزان، نا امن 
کنیم. آیت الله سیدابراهیم رئیسی درباره قتل یک طلبه 
در همدان توسط یکی از اراذل و اوباش اظهار کرد: متهم 
این جنایت اخیر در همدان چند روز در فضای سایبری 
اقدام به تهدید و قدرت نمایی می کرده است. وی ادامه 
داد: ما به عنوان دستگاه قضایی در حدود وظایف قانونی 
خود در این زمینه احساس مسئولیت می کنیم و باید این 
فضا را برای افراد مستعد ارتکاب جرم و قانون گریزان، 
در  کیهان  روزنامه  خصوص  همین  در  کنیم.  امن  نا 
صفحه نخست با استفاده از کلیدواژه »بی در و پیکر« در 
گزارشی مسوولان دولتی را خطاب قرار داد و با حمایت 

از فیلترینگ شبکه اجتماعی اینستاگرام از مسوولان 
مربوطه پرسید که »دیگر چه فاجعه ای باید رخ دهد تا 
مسوولان به خود آیند؟«. »محمدعلی پورمختار« عضو 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر لزوم تلاش بیشتر برای مقابله با ناهنجاری ها 
در شبکه های اجتماعی گفته است:»از لحاظ فنی این 
امکان وجود دارد تا محتوای این فضا را فیلتر و اجازه 
داده نشود تا خلاف قانون مطالبی منتشر شود«.  »احمد 
»مدیریت  گفت:  مجلس  اصولگرای  نماینده  سالک« 
فضای مجازی باید مبتنی بر قوانین و مبانی ارزشی کشور 
باشد که رسالت اولیه پیاده سازی این مهم بر عهده وزارت 
ارتباطات است.« او در ادامه چین را به عنوان الگو معرفی 
دلیل  به  چین  مانند  کشورهایی  »امروز  گفت:  و  کرد 
خطرات امنیتی موجود در شبکه های اجتماعی بیگانه 
از ورود این شبکه ها به داخل کشورشان ممانعت کرده و 
شبکه های اجتماعی را بر اساس مدیریت داخلی کنترل 
می کنند«. »محمدجواد آذری جهرمی« وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در واکنش به قتل یک طلبه جوان که 
روز گذشته در استان همدان رخ داد، بیان کرد: »یک 
جنایت وحشیانه و غیر انسانی رخ داده است ما باید پلیس 
را در امر امنیت در فضای مجازی، یاری کنیم«. »عباس 
عبدی« فعال سیاسی اصلاح طلب گفته است که »ترور 
یک روحانی در همدان از سوی اوباش اتفاقی مهم بود 
که باید مورد توجه کافی قرار گیرد. هرچند قصد ندارم که 
هر اتفاقی را به سرعت به پای بخشی از جناح اصولگرا 
گوناگون  علل  به  و  خاص  مورد  این  در  ولی  بنویسم، 
مجبوریم که چنین اتهامی را متوجه آنان کنیم. به ویژه 
آنکه انحراف رفتاری این جماعت در حمایت ضمنی از 
فرهنگ الوات و به کارگیری آنان در حذف دیگران و نیز 
همراهی آنان با مناسک دینی موجب شکل گیری یک 
فساد عجیب و غریب رفتاری شد که اکنون آثار خود را 
نشان می دهد«. البته »عبدالله رمضان زاده« سخنگوی 
دولت اصلاحات در واکنش به قتل روحانی همدانی در 
توئیتر خود نوشت: »حادثه دیروز همدان نشان می دهد 
پلیس در تشخیص اولویت های امنیتی کشور به خطا 
رفته است. آنقدر حواسشان به افتادن روسری خانم ها در 
داخل اتومبیل پرت شده است که تهدید علنی مسلحانه 
یک شرور را در دو سال اخیر ندیده اند«. در پایان باید 
بر  مبنی  کرد  اشاره  نوروزی  حقوق دان  کامبیز  نظر  به 
اینکه اینستاگرام پر است از انواع و اقسام صفحاتی که 
خشونت پراکنی های  مختلف،  شهرهای  اوباش  آن  در 
شگفت انگیزی دارند و عملا مروج فرهنگ اوباشگری و 
نزاع و انواع جرائم اند. در خیلی از مطالب این صفحات 
از  پرشماری  تعداد  می شوند  تحسین  مجرم  و  جرم 
صفحه های اینستاگرام متعلق به یک گروه اجتماعی 
خلافکار و ماجراجوی فعال است. محتوای این صفحات 
آکنده از خشونت پراکنی و الفاظ رکیک، تهدید به قتل، 
تحسین مجرمان حرفه ای و مانند اینهاست. فرهنگی 
که در این صفحات ترویج می شود، به توسعه الگوهای 
رفتاری مجرمانه کمک می کند. اما این صفحه ها آن گونه 
که باید دیده نمی شوند، که باید با نظارت بیشتر با آنها 
برخورد کرد تا جامعه شاهد اینچنین رفتار ناهنجاری 

نشود.

سخنگوی شورای شهر کرج  مطرح کرد

دقت در انتصابات آینده شهرداری کرج
 سخنگوی شورای شهر کرج گفت: قطعاً بر انتصابات آینده شهرداری کرج که احتمال 

دارد شتاب زده انجام شود، دقت بیشتری می شود.
رحیم خستو ظهر یکشنبه در نشستی خبری در پاسخ به این سوال که شنیده شده 
برخی از اعضای شورای شهر قصد شرکت در انتخابات مجلس شورای اسلامی را دارند 
آیا صحت دارد یا خیر؟ اظهار کرد: من از نیت اعضای شورا در خصوص انتخابات مجلس 
بی خبرم، اگر مدیری سودای خدمت دارد چه جایی بهتر از شورای شهر که می تواند به 
مردم خدمت کند. وی با تأکید بر اینکه وکالت یک طرفه قابل ابطال نیست، گفت: مردم رأی 
داده و نمایندگان خود را در پارلمان شهری انتخاب کرده اند بنابراین اخلاقی نیست در میانه 

راه سوادی دیگری در سر داشته باشند باید چهار سال را متعهدانه به مردم خدمت کنند.
سخنگوی شورای شهر کرج با بیان اینکه مهم ترین کار خدمت به مردم است، گفت: 
رفتن هر عضوی از شورا تبعاتی دارد، تجربه نشان داده کسانی که چنین سوادی را در سر 
گذرانده اند در جای دیگر نیز خوشبخت نشده اند، عقل سلیم می گوید در شورا بمانند و 
به مردم خدمت کنند. عباس زارع رئیس شورای شهر جمعه گذشته در سخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه اعلام کرد که شورا سیاسی نیست، سوالی که پیرو صحبت رئیس 
شورای شهر مطرح شد این بود که چرا برخی از اعضای شورای شهر دست به سیاسی کاری 
می زنند؟ خستو در پاسخ گفت: بنده نیز با این مسئله که شورا سیاسی نیست موافق 
هستم، وظایف شورا در حوزه مدیریت محلی مشخصی است، ورود به مباحث و مناسبات 

سیاسی به جایگاه شورا ضربه بزند.
*سیاسی کاری به مدیریت شهری آسیب می زند

وی از دلسوزان شهر خواهش کرد اگر آرزوی آرامش برای شهر دارند به دور از هر گونه 
رقابت به فکر خدمت مردم باشند زیرا مناطق محروم شهر نیاز به خدمات رسانی دارند.

رئیس کمیسیون هنر و ارتباطات شورای شهر کرج با تأکید بر اینکه معتقدیم عدالت 
اجتماعی باید تحقق پیدا کند، گفت: محقق نشدن وعده ها سرمایه های اجتماعی را نابود 
می کند. خستو بابیان اینکه سیاسی کاری به مدیریت شهری آسیب می زند، از رسانه ها 
خواست تحولات شهر را تیزبینانه رصد کنند. وی در ادامه از نماینده ولی فقیه در استان 
البرز برای دعوت از رئیس شورای شهر به عنوان سخنران پیش از خطبه تقدیر کرد و گفت: 
این مهم به مناسبت روز شوراها انجام شد که جای تشکر دارد. سخنگوی شورای شهر کرج 
اضافه کرد: قطعاً همکاری و راهنمایی های امام جمعه کرج طی یکی دو سال اخیر جلوی 
بسیاری از مفاسد را گرفته است.  وی با اشاره به اینکه پیرو وعده های اعضا به مردم ۵0 
میلیارد تومان به حوزه حمل ونقل اختصاص یافته است، گفت: در خصوص پروژه متروی 
کرج توجه به نوسانات حوزه ارز ضروری است، نباید این نکته را از خاطر دور داشت که 
سازمان قطار شهری و پیمانکار مترو تاکنون انتظارات مدیریت شهری را برآورده نکرده است. 

*تصمیم گیری درباره متروی کرج نیازمند شهامت است
عضو شورای شهر کرج با اشاره به نگاه واقع گرایانه شورای چهارم نسبت به این پروژه، 
گفت: آن ها نیز طی سال های منتهی به دور چهارم سعی کردند که این روند را کُند کنند، 
تصمیم گیری در خصوص پروژه متروی کرج نیازمند جسارت و شهامتِ خاصی است تا 
واقعیت ها بیان شود. خستو در ادامه با تأکید بر اینکه از ابتدا قرار نبود مترو با بودجه شهر 
ساخته شود، گفت: این پروژه مقرر بود با فاینانس و جذب سرمایه خارجی راه اندازی شود، 
نمی شود با فروش املاک شهر این پروژه را تکمیل کنیم، تکمیل این پروژه نیازمند تعامل با 
مسئولان استانی و ملی است. وی در پاسخ به این سوال که چرا میان برخی کمیسیون های 
از جمله کمیسیون فرهنگی موازی کاری دیده می شود، گفت: حوزه فرهنگی  شورا 
بسیار گسترده است، سال گذشته کمیسیون فرهنگی اقدامات مهمی از جمله تعیین روز 

فرهنگی کرج، را انجام داده است.
*ساماندهی دکه های مطبوعاتی در کرج

وی به تصویب لایحه بخشودگی عوارض مکان های فرهنگی و مذهبی اشاره کرد و گفت: 
این اتفاق مهمی است که در کرج شاهدش بودیم، کمیسیون فرهنگی سعی کرده است 
روزهای شادی را در شهر رقم بزند. سخنگوی شورای شهر کرج فلسفه تشکیل کمیسیون 
هنر را به حاشیه رفتن این مهم طی سال های گذشته دانست و گفت: کمیسیون هنر 
تشکیل شد تا به مطالبات قشر هنرمند رسیدگی شود زیرا بسیاری از هنرمندان به نام در 

کرج زندگی می کردند که طی سال های اخیر به تهران مهاجرت کردند.
خستو در پاسخ به این سوال که بسیاری از دکه های مطبوعاتی در کرج تبدیل به تنقلات 
فروشی شده آیا شورای شهر برنامه ای برای ساماندهی دارد یا خیر؟ گفت: این موضوع یکی 

از دغدغه های شورا است که در دستور کار قرار دارد.

در شورای اسلامی شهر قم بررسی شد؛

ساماندهی خانه های بازی کودکان توسط 
شهرداری قم

 بحث نظارت و سازماندهی بیش از 100 خانه بازی کودکان که از سوی فرمانداری به 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم تفویض شده در نود و سومین جلسه شورای شهر 

قم بررسی شد.
ساماندهی خانه های بازی سرپوشیده کودکان که در سال های اخیر در گوشه و کنار شهر 
قم دیده می شد موضوعی بود که شامگاه دوشنبه در نود و سومین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر قم مورد بحث و بررسی قرار گرفت. رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی 
و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در این جلسه با توجه به جمعیت شهر قم و کمبود 
فضاهای تفریحی، گفت: تشکیل خانه های بازی کودکان فرصتی است که خلأ نبود و 
کمبود فضاهای تفریحی را پر می کند اما از آنجا که رسیدگی به این مراکز متولی در شهر 
نداشت فرمانداری قم این وظیفه را به سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم تفویض کرده 
است. حسن مالکی نژاد با بیان اینکه در گام نخست، سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
اقدام به تدوین آئین نامه برای اعطای مجوز و نظارت بر این مراکز کرده است، افزود: راه 
اندازی خانه بازی ها در هر مکانی باید به تأیید سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری برسد از 
همین رو بحث صدور مجوز و نظارت به طور ویژه مورد تأکید و توجه است. وی به تعرفه های 
تعریف شده برای صدور مجوز و نظارت بر این مراکز اشاره کرد و ادامه داد: برای صدور مجوز 
مبلغ 200 هزار تومان، حق النظاره پیش بینی شده برای خانه بازی ها به مساحت کمتر 
از 100 مترمربع 100 هزار تومان، برای خانه های بازی 100 تا 200 مترمربع 200 هزار 
تومان و بیش از 200 مترمربع 300 هزار تومان است. رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و 
اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه تعرفه ارائه خدمات از سوی خانه بازی ها نیز 
پیش از تصویب به مدت 6 ماه به شورا ارسال می شود و پس از تصویب اجرایی خواهد شد، 
عنوان کرد: همچنین سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم در صورت صلاحدید می تواند 

به فایل و فیلم خانه بازی ها دسترسی لازم را داشته باشد.
*فعالیت بیش از ۱۰۰ خانه بازی در سطح شهر قم

حجت الاسلام سید محمد آتش زر، عضو شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به فعالیت 
بیش از 100 خانه بازی در سطح شهر قم تصریح کرد: این خانه بازی ها مدت ها است 
که بدون متولی فعالیت می کنند و با توجه به ماهیت شهرداری و شورای اسلامی شهر 
رسیدگی به وضعیت این خانه بازی ها را به سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم واگذار 
کرد. وی عنوان کرد: نظارت بر این مراکز باید مستمر باشد که این کار هزینه دارد، همچنین 
اگر مشکلی در مسیر فعالیت این خانه بازی ها وجود داشته باشد شهرداری می تواند با 

قاطعیت ورود کند.
*لزوم رویکرد توسعه ای به جای درآمدی به خانه های بازی کودکان

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم ثابت نیز با تأکید بر 
اینکه نگاه به فعالیت خانه بازی ها باید توسعه ای باشد نه درآمدی، اظهار داشت: شهرداری 
و سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری به این خانه بازی ها نباید نگاه درآمدی داشته باشند، 
بلکه توجهات باید توسعه ای باشد. سید مجتبی سبحانی با بیان اینکه نگاه درآمدی به 
فعالیت خانه بازی ها در نهایت منجر به تعطیلی این مراکز می شود، افزود: در حال حاضر 
بسیاری از مراکز تجاری نیز بخشی را به خانه بازی ها اختصاص داده اند که این موضوع 

رونق اقتصادی را به همراه دارد و مدیریت شهری نیز باید حامی این رونق باشد.
مجید اخوان دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: این خانه بازی ها روز به روز در 
حال افزایش هستند که عمده رویکرد این مراکز تفریحی- تجاری است و به ندرت رویکرد 
فرهنگی را در این مراکز شاهدیم، از طرفی بسیاری از خانه بازی ها در فضاهای نامناسب و 
با استاندارد پایین راه اندازی شده اند که باید به سرعت رسیدگی شوند. در نهایت این لایحه 

برای بررسی بیشتر توسط اعضای شورا به جلسه هفته آینده موکول شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

ارسال کمک های فنی و تجهیزاتی به مناطق 
سیل زده کشور

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از ارسال کمک های فنی و تجهیزاتی به مناطق 
سیل زده کشور خبر داد.

دکتر علی جان صادق پور با اشاره به خسارات وارده شده به زیرساخت های تأسیسات آب 
و فاضلاب شهرهای سیل زده کشور اظهار داشت: شرکت آب و فاضلاب نیز همراه و همگام 

با سایر مردم کشور تمام تلاش خود را برای کمک به مناطق سیل زده به کار بست.
وی با اشاره به هماهنگی های انجام شده با ستاد بحران شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور ابراز داشت: در همین راستا آبفای قم نسبت به ارسال کمک های فنی و تجهیزاتی و 
مورد نیاز برخی از شهرهای سیل زده اقدام کرد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
خاطرنشان کرد: این کمک ها شامل لوله پلی اتیلن آب، لوله پلی اتیلن دوجداره فاضلاب 
31۵ و ۵00 میلی متر، پمپ SP، واترجت، و دو تانکر 6 و 12 هزار لیتری می شود. وی با 
بیان اینکه این اقلام و ادوات به استان های سمنان، لرستان و خوزستان ارسال شد، گفت: 
در مجموع ارزش ریالی کمک های ارسال شده توسط شرکت آب و فاضلاب قم به مناطق 
سیل زده بیش از یک میلیارد و 68۵ میلیون بوده و همچنان برخی از تجهیزات برای کمک 
رسانی در این مناطق قرار دارند. دکتر صادق پور همچنین با اشاره به کمک های نقدی 
کارکنان شرکت آب و فاضلاب یادآور شد: همکاران ما در شرکت نیز، مبلغ 7۵ میلیون ریال 
از حقوق خود را برای کمک به هموطنان عزیزمان در استان های سیل زده اختصاص دادند.

آیت الله علوی گرگانی :

مشاوره و حل و فصل اختلافات مردم در 
کلانتری ها قابل تقدیر است

آیت الله سید محمد علوی گرگانی گفت: مشاوره، میانجی گری و حل و فصل اختلافات 
مردم در کلانتری ها بویژه با قصد قربت امری ارزشمند و قابل تقدیر است. 

این مرجع عالیقدر، در جمع کارکنان معاونت اجتماعی و مشاوران و مددکاران دوایر 
روز  گرامیداشت  مناسبت  به  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  های  کلانتری  اجتماعی 
مشاوره و روان شناس، وجود نیروی انتظامی را در حفظ جامعه بسیار با اهمیت دانست 
و اظهارداشت: دشمنان به انحاء مختلف در کمین آسیب رساندن به کشور هستند اما با 
همت نیروی انتظامی و دستگاه قضائی توفیق چندانی نداشته اند. وی با بیان این که 
وظیفه سنگین نیروی انتظامی حفظ جامعه از آسیب های اجتماعی و محبوبیت آن در گرو 
عمل به وظایفش است، گفت: مردم علاقه مند به پلیس هستند و آرامش شان را مرهون 
زحمات این نیروی مقتدر می دانند. آیت الله علوی گرگانی با اشاره به آیات قرآن کریم یکی 
از اسباب آمرزش خداوند را تامین آسایش و آرامش جامعه برشمرد و تصریح کرد: امنیت و 
آسایش مردم با تلاش پلیس میسر شده و این عزیزان بایستی قدر خود و ارزش شغل شان 
را بدانند. استاد برجسته حوزه علمیه با تاکید بر این که بایستی در رفتار و گفتارمان خدا را 
مقدم بدانیم گفت: عمل هر کس را با نیت او می سنجند، نیت به عمل انسان جهت می 
دهد و اگر با قصد قربت الهی باشد خیلی ارزشمند است. این مرجع تقلید جهان تشیع 
تاکید کرد: مشاوره، میانجی گری و حل و فصل اختلافات مردم در کلانتری ها بویژه با 
قصد قربت امری ارزشمند و قابل تقدیر است. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
قم نیز در سخنانی یکی از وظایف نیروی انتظامی را کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی 
دانست و گفت: مشاوران و مددکاران فرماندهی انتظامی استان قم در راستای کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی در نیروی انتظامی فعالیت چشمگیری داشته و توفیقات 
بسیار خوبی را کسب کرده اند. سرهنگ "مهرداد حاجی زاده" افزود: در سال 97 پرونده 
های وارده به دوایر مشاوره کلانتری های قم بحمدالله 83 درصد به مصالحه ختم شده 
و از تشکیل پرونده قضائی و صدور حکم توسط محاکم قضائی پیشگیری شده است. 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: اهتمام پلیس قم بر تقویت بخش 
مشاوره و مددکاری انتظامی در راستای کیفیت بخشی به ماموریت ها، کاهش آسیب های 

اجتماعی، مصالحه اختلافات و در نهایت کاهش پرونده های قضائی است.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم :

رابطین سازمان های دولتی پل ارتباطی پلیس 
و سایر سازمان ها هستند

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم گفت: رابطین سازمان های دولتی 
در واقع پل ارتباطی فرماندهی انتظامی استان و سایر سازمان ها، ارگان ها و ادارات هستند. 
در راستای پیشگیری از آسیب های اجتماعی و استفاده از ظرفیت سازمان ها و ارگان های 
دولتی استان ، گردهمایی رابطین سازمان های دولتی با حضور سرهنگ " احمد صادقی" 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان و مدیرکل و روسای روابط عمومی سازمان 
های دولتی استان در سالن جلسات معاونت اجتماعی این فرماندهی برگزار شد. معاون 
هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان اظهار داشت: هدف از گردهمایی رابطین 
سازمان ها و ادارات دولتی، ایجاد یک ارتباط مستقیم و کاربردی با یکدیگر است. سرهنگ 
صادقی ادامه داد: رابطین سازمان های دولتی در واقع پل ارتباطی فرماندهی انتظامی 
استان و سایر سازمان ها، ارگان ها و ادارات هستند. وی بیان داشت: قصد ما بر این است 
که در آینده امکان توسعه و عضویت اقشار مختلف مردمی نیز در اجرای طرح ها دیده شود. 
سرهنگ صادقی با اشاره به نقش موثر مشارکت مردم در موفقیت طرح های پلیس،گفت: 
با اجرای طرح های فرهنگی- اجتماعی می توانیم با کمک، همراهی و همدلی یکدیگر به 
رفع یا کاهش آسیب های اجتماعی کمک کنیم و جامعه سالم تری داشته باشیم. معاون 
هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به مقوله مهم امنیت در جامعه، تصریح کرد: امنیت یک تولید اجتماعی است، احساس 
مسئولیت و مشارکت جامعه قابل حصول است به خصوص بهره گیری از توان مردم و 
استفاده از ظرفیت آنان در توسعه امنیت داخلی همواره مورد تاکید بوده است. وی عنوان 
کرد: یکی از ارکان مسلم امنیت به عنوان یک پدیده اجتماعی، مشارکت دادن اقشار 
مختلف جامعه در حفظ و گسترش و استمرار آن و تعامل فعال آنها با حوزه امنیتی می باشد 
بنابراین رابطین سازمان های دولتی اقدامی برای اجرایی کردن مشارکت مردمی در حوزه 
امنیت است. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان با اشاره به نحوه فعالیت 
رابطین سازمان های دولتی ، ابراز داشت: رابطین سازمان های دولتی می توانند در قسمت 
های مختلف مجموعه فرماندهی انتظامی استان از جمله پلیس فضای تولید و تبادل 
اطلاعات، پیشگیری، راهنمایی و رانندگی، امنیت اخلاقی، آگاهی، معاونت اجتماعی و 
مبارزه با مواد مخدر همکاری کنند. سرهنگ صادقی مهمترین اهداف تشکیل و راه اندازی 
رابطین سازمان های دولتی را توسعه و تحکیم نظم و انضباط اجتماعی، نهادینه سازی و 
توسعه مشارکت های مردمی، جلب اعتماد عمومی جامعه، افزایش توان و تحرک و پویایی 
ناجا، کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری ، جامعه پروری پلیس، بهره برداری از اطلاعات 
و توان مردمی در بعد آموزش همگانی، اطلاع رسانی ، فرهنگ سازی، مشارکت در بومی 

سازی نظم و امنیت و فعالیت های پیشگیرانه متناسب با اقلیم های متنوع کشور بیان کرد.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 38 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف 38 کیلوگرم تریاک در قم، از دستگیری یک 
متهم در این رابطه خبر داد.   سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی تمرکز اقدامات 
پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع 
مواد مخدر مشخص شد فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی تریاک را با یک دستگاه تریلی 
حمل اتومبیل، از کرمان با عبور از محور مواصلاتی قم به تهران منتقل کند، بنابراین پیگیری 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: در 
ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور آغاز که سرانجام 
شناسایی، توقیف و متهم نیز دستگیر شد. سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: طی بازرسی 
از تریلی، 38 کیلو و 3۵0گرم مواد افیونی از نوع تریاک در قالب 7 بسته کشف و متهم به 
همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. فرمانده 
انتظامی استان قم یکی از اولویت های اصلی پلیس قم در سال جاری را مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر دانست و گفت: شهروندان می توانند گزارشات خود را از طریق شماره تلفن 

110 در اختیار پلیس استان قرار دهند.
 

رئیس پلیس فتا استان قم  مطرح کرد 

پیشگیری از سرقت اطلاعات شخصی
 با نصب آنتی ویروس 

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم بر لزوم نصب آنتی ویروس برای جلوگیری از 
سرقت اطلاعات شخصی کاربران تاکید کرد.   سرهنگ علی موالی اظهارداشت: بدافزارها 
تقریبا همه جا هستند، اما رشد بیش از حدشان دردسرهای زیادی به همراه داشته که فاش 
شدن اطلاعات ورودی کاربران یک از آن هاست. رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان 
خاطرنشان کرد: اگر سیستم یک فرد به بدافزاری آلوده شود که حاوی کی لاگر است، تمام 
حساب های کاربری وی در معرض خطر قرار می گیرند. سرهنگ موالی افزود: بدافزارها می 
توانند روی اطلاعات شخصی کاربر دست گذاشته و با استفاده از یک تروجان کنترل سیستم 
را به دست بگیرند و تمامی آن ها را به سرقت ببرند. رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان 
قم، جهت جلوگیری از سوء استفاده های سایبری بر لزوم نصب آنتی ویروس تاکید کرد و 
گفت: آنتی ویروس های قدرتمند و سبک همیشه به عنوان یک سد بزرگ بر سر راه بدافزارها 

عمل کرده و تمامی بدافزارهای موجود روی سیستم را قرنطینه یا از بین می برند.

سررشته ناامنی های مجازی به کجا می رسد؟

 لات هایی که مجازی می شوند
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فرماندار قم با بیان اینکه با گسترش رسانه ها در دنیای امروز، هیچ کس نمی تواند اخبار 
و اطلاعات را محدود کند، گفت: در چنین شرایطی، افراد »ریاکار«، »دورو« و »2دوزه باز« 

خیلی زود رسوا می شوند. 
مرتضی حیدری پیش از ظهر دیروز در نشست تعاملی با مدیران  رسانه قم، با اشاره به 
پتانسیل بالای رسانه ها در حل مشکلات، اظهار داشت: اگر اصحاب رسانه همراه و کمک 
من بعنوان فرماندار قم باشند و از مشورت های خود بنده را بهره مند کنند، می توانم تحولی 

مطلوب را در این شهرستان ایجاد کنم.
وی با بیان اینکه هماهنگی بین مسئولان و رسانه ها بسیار ضروری است و اگر هر کس 
بخواهد راه خود را برود، شاهد تشتت و شرایط نامطلوب خواهیم بود، گفت: بنده اعتقاد 
عمیقی به فعالیت های رسانه ای دارم و معتقدم باید اصحاب رسانه را بعنوان یک رکن اساسی 

در اداره جامعه نگاه کرد و از نظریات شان بهره گرفت.
*با سونامی تغییر مواجه هستیم

فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود، گفت: امروز با تغییر در سبک زندگی مردم 
روبرو هستیم، به گونه ای که این سونامی تغییر، در تمام زندگی ما ظهور و بروز کرده است و 
در چنین شرایطی اگر خودمان هوشیار نباشیم، هوشیارمان خواهند کرد؛ قطعا در این فضا 
و شرایط، هیچ کس نمی تواند اخبار و اطلاعات را محدود کند و اگر کسی هم چنین تصوری 
دارد، از خامی و نادانی او محسوب می شود. وی اضافه کرد: در شرایطی که رسانه ها توسعه 
پیدا کرده و کسی توان محدود کردن اخبار و اطلاعات را ندارد، کسانی که ریا کار باشند و 
در اصطلاح عامیانه دو دوزه بازی کنند، رسوا خواهند شد و بیشترین آسیب را خواهند دید.
حیدری با بیان اینکه مسئولان هم آرام آرام، واقعیت حضور و اثرگذاری فضای مجازی و 
گسترش رسانه ها را درک می کنند، گفت: قبلا اگر مسئله پنهانی وجود داشت، می گفتند 
در روز قیامت همه چیز مشخص می شود، اما واقعیت این است که امروز، همان قیامت است 
که دیروز می گفتیم، چون هر کس بخواهد رفتاری بر اساس دو رویی، ریا کاری و دو دوزه 
بازی داشته باشد، طولی نمی کشد که رسوا می شود. وی با بیان این که واقعیات را باید به 
اطلاع مردم برسانیم و در عین حال از امید دادن به جامعه غافل نشویم، گفت: امروز بسیاری 
از صنعتگران ما دچار ورشکستگی شده اند، اما علت بسیاری از این موارد، به دلیل شرایط 
پیش آمده نیست و باید علت را در خود آن واحد صنعتی جست وجو کرد؛ برای مثال همه جا 
عنوان می شود که بیکاری عامل اعتیاد است، اما در یک شهرک صنعتی که سالیان گذشته 
بازدید داشتیم، متوجه شدیم که این موضوع کاملا برعکس است و بسیاری از کارگران به 
دلیل معتاد بودن، از کار اخراج می شوند؛ یعنی گاهی ممکن است دستگاهی را مقصر 

موضوعی بدانیم، در حالی که شاید موضوع کاملا برعکس باشد.
*خبرنگاران برای جامعه مضر نیستند، مفید هستند

فرماندار قم با تأکید بر این که باید به درک این نکته برسیم که سونامی تغییر عصر حاضر 
از جمله تحول در اطلاع رسانی، تمام شئون زندگی ما را در بر می گیرد، گفت: رسانه ها و 
خبرنگاران، برای یک جامعه مضر نیستند، بلکه به نفع جامعه هستند. وی اظهار کرد: خبر، 
جان هستی است و دلیل شرف پیامبر اسلام و اشرف مخلوقات بودن ایشان، همین خبر 
آوردن از عالم ملکوت بود؛ از این رو شغل خبرنگاری، به نوعی شبیه به کار پیامبر است؛ لذا 
خود شما باید از این حیثیت دفاع کرده و چنان اخباری به مردم بدهید، که به جان و دل آنها 
بنشیند و البته این خبر شاخصه هایی از جمله امید بخشی به مردم و واداشتن جامعه به 

حرکت به سمت مطلوب دارد؛ در یک کلام باید به مسائل و موضوعات مختلف نور بتابانید تا 
حقایق روشن و در عین پیدا کردن راه حل، امیدبخشی هم صورت گیرد.

*رسانه ها امید را به مردم تزریق کنند
حیدری با تأکید بر این که خبرنگاران و اصحاب رسانه باید به مردم امید دهند، تصریح کرد: 
واقعا چرا برخی تلاش می کنند مردم را ناامید کنند؟ آیا نمی دانند که اگر مردم ناامید شدند، 
ممکن است ناامیدی شان محدود به دولت نماند و از کل نظام ناامید شوند؟ چرا برخی اصرار 
دارند با ناامید کردن مردم از دولت، آنها را از کرده خود در انتخابات پشیمان کنند؟ حال آن 

که این پشیمانی، باعث ناامیدی کلی تر آنان شود
وی به انتخابات مجلس یازدهم که اسفندماه سال جاری هم برگزار می شود، اشاره کرد و 
گفت: هر سالی که انتخابات داریم، دشمنان نظام جمهوری اسلامی مطرح می کنند که 
مردم حضور کمرنگی در انتخابات دارند و از سوی دیگر برخی افراد در داخل کشور هم پیرو 
شرایط سخت اقتصادی عنوان می کنند که مردم مسائل سیاسی را رها کرده اند، حال آن که 
باید پاسخ داد، نظام جمهوری اسلامی ایران، تنها حکومتی است که مردم خودشان آن را به 
پیروزی رساندند و برای ماندگاری اش تلاش کردند و در انتخابات پیش رو هم همانند دیگر 
مقاطع حساس تاریخ انقلاب، حضور قابل توجهی در انتخابات و تعیین سرنوشت خودشان 
دارند، چرا که مردم ما، اهمیت انتخابات را درک کرده و از سوی دیگر می دانند در دنیا چه 

می گذرد.
*شرایط سخت کشور تمام می شود و روسیاهی به زغال می ماند

فرماندار قم با بیان اینکه این زمستان و شرایط سخت می گذرد و روسیاهی آن به زغال باقی 
می ماند، گفت: دشمن تمام توان خود را بسته تا مردم را نسبت به این انقلاب و نظام ناامید 
کند، اما قطعا مشکلات و سختی ها تمام خواهد شد و این کار با کمک مردم که همواره 

پشتیبان نظام بودند، تحقق خواهد یافت.
*لزوم توجه رسانه ها به بیانیه گام دوم رهبر انقلاب

وی در ادامه به بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی رهبر معظم انقلاب ارائه شده است اشاره 
کرد و گفت: مقام معظم رهبری در قامت یک مصلح منصف، تمام 40 سال گذشته تاریخ 
انقلاب را مورد توجه قرار داده و ضمن بیان کاستی ها، دستاوردهای عظیم را هم ذکر کردند. 
حیدری با تأکید بر اینکه اصحاب رسانه هم باید بیانیه گام دوم انقلاب را مورد توجه قرار 
دهند، تأکید کرد: امروز با شکل دیگری در مصاف با دشمنان ایران و اسلام قرار داریم و قطعا 
نقش اول را در این جنگ، اصحاب رسانه ایفا می کنند، چرا که می توانند امید را به جامعه 
تزریق کنند؛ باید بدانیم که دشمنان مان خیلی منسجم هستند و اگر ما منسجم نباشیم، 

کارمان سخت خواهد شد.
*کار مدیران اجرایی در قم سخت نیست

وی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: برخی عنوان می کنند که کار مدیران اجرایی در قم 
سخت است، در حالی که واقعا اینگونه نبوده و کار در قم سخت نیست، بلکه به نظرم قم یک 
الگو برای کل کشور است؛ برای مثال اگر در همین شرایط سخت اقتصادی، ابتکاری در قم 

داشته باشیم، می توانیم برای کل کشور الگو باشیم.
*شلاق نقد را بر من بزنید، اما آرام

فرماندار قم خطاب به خبرنگاران و اصحاب رسانه گفت: از انتقاد استقبال می کنم و از 
شما می خواهم شلاق نقد را بر من بکوبید اما آرام بکوبید، چرا که من خودم از نقد استقبال 

می کنم و می دانم که من مسئول و مورد سؤال هستم و باید هم پاسخگو باشم.
وی افزود: نقد کردن و انتقاد داشتن، اشتباه نیست، بلکه اشتباه زمانی است که فقط 

ایرادات را بگوییم و از گفتن خدمات و دستاوردها، امتناع داشته باشیم.
*متحجران داخلی در راستای خواست دشمنان خارجی حرکت می کنند 

حیدری گفت: بنده بعنوان فرماندار قم از اصحاب رسانه انتظار دارم که در کنار بیان انتقاد 
و نقاط ضعف، همانطور هم خدمات و دستاوردها بیان شده تا مردم امیدوار باشند و این 
نکته را فراموش نکنند که امروز برخی از متحجران و خشک مقدس ها در داخل کشور در 
راستای خواست دشمنان خارجی می گویند ما از ابتدا به خمینی گفتیم که آوردن دین 
در حکومت از ابتدا هم اشتباه بود و این هم از نتیجه اش که امروز شاهد هستیم و طبعا 
عده ای از دشمنان خارجی هم از این شرایط به نفع خودشان و بر علیه کشور و مردم استفاده 
می کنند؛ از این رو خبرنگاران و اصحاب رسانه باید این شرایط را کاملا درک و با دقت و 

حساسیت نسبت به موضوعات، عمل کنند.

فرماندار قم :

دو دوزه بازها رسوا می شوند
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اقتصادی

یک کارشناس اقتصاد نفت و انرژی:

آمریکانمیتواندازخطقرمزایراندر
صادراتنفتعبورکند

تحریم کامل نفتی ایران، هدفی 
تمدید  عدم  با  آمریکا  که  است 
معافیت خریداران نفت کشورمان، 
دنبال می کند. هدفی که به اعتقاد 
امکان  نفت،  حوزه  کارشناسان 
تحقق آن با توجه به شرایط بازار و 
همچنین تدابیر ایران، بسیار پایین 
است. آمریکا در آستانه یک سالگی 
بر  پافشاری  با  برجام،  از  خروج 
هدف خود، یعنی به صفر رساندن 
کرد  اعلام  ایران،  نفت  صادرات 
واردکننده  کشور های  معافیت 
نفت ایران را تمدید نخواهد کرد؛ 

تصمیمی که از آن با عنوان تحریم کامل نفتی یاد می شود و به نظر می رسد با توجه به 
شرایط فعلی، تعادل بازار جهانی نفت را مختل کند. عبدالصمد رحمتی، کارشناس 
اقتصاد نفت و انرژی در گفت وگو با ایرناپلاس تأثیر این تصمیم را بر بازار جهانی نفت و 
نقش ایران در این بازار، تشریح می کند. به عقیده این کارشناس اقتصاد نفت و انرژی، به 
صفر رساندن صادرات نفت ایران گزاره ای دور از ذهن است و آمریکا نمی تواند از خط قرمز 
حداقلی صادرات نفت که درآمد های حاصل از آن، تأمین کالا های اساسی را ضمانت 

می کند عبور کند.
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

*سیگنال منفی تصمیم آمریکا برای بازار جهانی
بازار جهانی نفت، آمادگی مواجهه با تصمیم آمریکا برای عدم تمدید معافیت های 

نفتی را دارد؟
عدم تمدید معافیت ها برخلاف پیش بینی بخش عمده ای از کارشناسان حوزه نفت و 
انرژی بود. کارشناسان پیش بینی می کردند معافیت های نفتی ایران برای حفظ تعادل 
عرضه و تقاضا در بازار جهانی نفت و جلوگیری از افزایش ناگهانی قیمت، حداقل برای سه 
کشور چین، هند و ترکیه تمدید شود و پس از فرصتی چندماهه به این سه کشور، واردات 

نفت ایران در هر هشت کشوری که از تحریم ها معاف شده بودند، به صفر برسد.
دلایل قابل قبولی برای این پیش بینی وجود داشت. در دور اول تحریم ها که بحث 
به صفر رساندن صادرات نفت ایران مطرح بود، عربستان و امارات متحده عربی اعلام 
آمادگی کردند تا عدم حضور ایران در بازار را جبران کنند و حتی تولید خود را نیز تا حدی 
افزایش دادند. از آنجایی که آمریکا نسبت به توان عربستان و امارات برای جبران تأثیر 
منفی حذف ایران از بازار جهانی نفت اطمینان نداشت، به هشت کشور معافیت داد 
تا واردات نفت از ایران را ادامه دهند. به دنبال این تصمیم، بازار نفت در نیمه دوم سال 
2018، با مازاد عرضه مواجه شد و در ادامه، قیمت ها در انتهای سال، افت شدیدی را 
تجربه کردند. در روز های گذشته نیز، سیگنال منفی عدم تمدید معافیت های مشتریان 
ایران تأثیر خود را بر بازار گذاشت؛ قیمت نفت افزایش دو تا سه درصدی را تجربه کرد و 
رکورد قیمت در سال 2019 را شکست. به طوری که قیمت نفت برنت به 74 و قیمت نفت 

وست تگزاس به 65 دلار برای هر بشکه رسید.
*پیش بینی کاهش جهانی عرضه نفت

این تصمیم چه تأثیری بر آینده بازار جهانی نفت خواهد داشت؟
تحلیل عرضه و تقاضا به پیش بینی روند آتی بازار کمک می کند. بر اساس اعلام آژانس 
بین المللی انرژی، در سال جاری تقاضای نفت حدود 1.4 میلیون بشکه افزایش می یابد 

و تولید نفت جهان منهای اوپک حدود 1.6 میلیون بشکه افزایش خواهد یافت.
افزایش عرضه عمدتاً از جانب آمریکا، روسیه و عربستان خواهد بود. ظرفیت مازاد تولید 
نفت در عربستان، 2.2 میلیون بشکه است و کشور امارات نیز تا سقف 500هزار بشکه در 
روز ظرفیت مازاد تولید دارد. علاوه بر این، اعضای اوپک پلاس نیز تولید خود را در نشست 

قبلی به منظور افزایش قیمت نفت، 1.2 میلیون بشکه کاهش داده اند.
پس ظرفیتی برای پر نمودن جای خالی ایران در بازار وجود دارد، اما از لحاظ فنی این 
یک فرآیند زمان بر است و زمان عامل مهمی در شکل دهی به بازار است. به خصوص اینکه 
تولید میدان غوار عربستان به شدت افت کرده و عربستان تا اکنون تولید مداوم بالای 11 
میلیون بشکه در روز را به طور پایدار نداشته است. از طرف دیگر، تولید ونزوئلا در یک 
سال گذشته روند نزولی داشته و از 1.5 میلیون بشکه به حدود 750 هزار بشکه رسیده 
که احتمال می رود تا سه یا چهار ماه آینده به 500 هزار بشکه برسد. جنگ های داخلی 
لیبی نیز احتمال کاهش عرضه را تقویت می کنند. در مجموع، ایجاد محدودیت برای 
ایران، زمان لازم برای جبران تولید برای عربستان و کاهش تولید ونزوئلا و لیبی، کاهش 

عرضه در بازار را به دنبال دارد.
*در بدبینانه ترین حالت هم نیاز های کشور تأمین می شود

پس از این کاهش عرضه، ایران چه سهمی در بازار خواهد داشت؟
صادرات نفت و میعانات گازی ایران در حال حاضر روزانه بین 1 تا 1.2 میلیون بشکه 
است که آمار وب سایت های ردیابی نفتکش ها می گوید ایران به صورت مخفیانه نفت 
بیشتری صادر می کند؛ یعنی چیزی بیش از 1.6 میلیون بشکه در روز. اگر بتوانیم 
صادرات به کشور های هند، چین، ترکیه و سایر مشتریان خرد را ادامه دهیم، در مجموع 
امکان فروش روزانه حداقل 800هزار بشکه در روز وجود دارد. البته این اعداد و ارقام 
در حد گمانه زنی است و در بدبینانه ترین حالت، 450 تا 500هزار بشکه در روز، حداقل 
میزان صادرات ایران است که علی رغم عدم تمدید معافیت ها و تلاش آمریکا برای به صفر 
رساندن صادرات ایران، ادامه خواهد یافت. این میزان صادرات، خط قرمز ایران برای 

تأمین کالا های اساسی، مواد غذایی و دارو است.
*وزارت نفت نمی گذارد صادرات نفت ایران صفر شود

یعنی با تمدید نشدن معافیت ها هم صادرات نفت ایران متوقف نمی شود؟
دور از ذهن است که صادرات نفت ایران به صفر برسد. با توجه به راه  حل هایی که وزارت 
نفت در پیش گرفته، احتمال صفر شدن صادرات نفت ایران بسیار ناچیز است. ممکن 
است آمریکا بتواند فروش نفت دریابرد ما را متوقف کند، ولی با استفاده از مسیر های 
زمینی و از طریق کشور های همسایه، به راحتی می توانیم نفت خود را به فروش برسانیم. 
با توجه به شرایط مهیا شده نیز میانگین روزانه صادرات نفت ایران به کمتر از 800هزار 
بشکه نخواهد رسید. در دوره پیشین تحریم های نفتی سال 1391 نیز، صادرات نفت 
و میعانات گازی ایران روزانه بین 800 هزار تا 1.1 میلیون بشکه بود و به نظر نمی رسد 
صادرات در سال جاری، کمتر از این مقدار باشد. ما در این مدت مشتریان جدیدی پیدا 
کرده ایم، قدرت منطقه ای مان بیشتر شده و ارتباطات سیاسی و اجتماعی قوی تری 
نسبت به آن زمان، شکل داده ایم. از طرف دیگر، کشور ها به راحتی این تصمیم آمریکا را 
نخواهند پذیرفت. مثلًا چین به راحتی نمی پذیرد که خرید نفت از ایران را به صفر برساند. 
پالایشگاه های هند نیز نمی توانند نفت سنگین ایران را با سرعت و سهولت، جایگزین 
کنند. این جایگزینی علاوه بر هزینه های اقتصادی، پالایشگاه  های داخلی این کشور را 
در معرض ریسک قرار می دهد. با این تفاسیر، علی رغم تلاش عربستان و امارات برای پر 
کردن جای خالی ایران، ما می توانیم صادرات خود را بدون هیچ مشکلی حداقل در سطح 

800 هزار بشکه و خوش بینانه تا 1.2 میلیون بشکه در روز حفظ کنیم.
*تصمیم اوپک و واکنش های منطقه ای به آینده بازار شکل می دهند

آمریکا  تصمیم  این  از  پس  کشورمان  نفت  صادرات  حجم  از  شما  پیش بینی 
چیست؟

در یک تحلیل همه جانبه، باید ظرفیت بازار جهانی و واکنش های سایر بازیگران این 
عرصه را در نظر بگیریم. با توجه به ظرفیت خالی عربستان و کاهش تولید بی سابقه در 
چند ماه اخیر، ظرفیت اضافه کشور های اوپک حدود سه میلیون بشکه است که عربستان 
به تنهایی با حدود دو میلیون بیشترین ظرفیت تولید اضافه را دارد. موضوع مهم دیگر، 
نشست بعدی اوپک و تصمیم گیری درباره توافق قبلی در زمینه کاهش 1.2 میلیون 
بشکه ای است. واکنش  های منطقه ای و واکنش کشور هایی مانند هند، چین و روسیه نیز 
بر آینده بازار تأثیرگذار است. با این حال، واقعیت این است که شرایط فعلی با شرایط سال 
1391 متفاوت است. ایران امروز، ادعای قدرت منطقه ای را دارد و صفر شدن صادرات 
نفت کشور، گزاره ای دور از ذهن است. هر چند با وجود اینکه آمریکا توانسته عمده 
مشتریان ایران را با موضوع جریمه های سنگین بترساند و شاید بتواند میانگین صادرات 
روزانه ایران را از 2.5 میلیون بشکه به 800 هزار تا 1.1 میلیون بشکه در روز برساند، ولی 

موفق نخواهد شد بیش از این حجم صادرات نفت ایران را کاهش دهد.
سازمان برنامه :

تعرفهبرقوگازپرمصرفهاافزایشمییابد
سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: پس از بازنگری در استاندارد برچسب انرژی 
ساختمان ها، تعرفه مشترکانی که مصرف برق و گاز طبیعی آنها بیش از الگوهای مصرف 
تعیین شده باشد، افزایش خواهد یافت. به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، شورای 
عالی انرژی کشور در چارچوب وظایف تصریح شده در تبصر ه  ماده 18 قانون اصلاح 
الگوی مصرف، الگوی مصرف برق و گاز طبیعی را تصویب کرد. براساس ماده چهار این 
تصویب نامه، وزارتخانه های نفت و نیرو وظیفه دارند که با همکاری وزارت راه و شهرسازی و 
سازمان ملی استاندارد ایران در چارچوب کارگروه، در مدت 9 ماه از ابلاغ این دستورالعمل، 
نسبت به بازنگری استاندارد برچسب انرژی ساختمان ها اقدام کنند، به نحوی که تعیین 
الگوی مصرف انرژی ساختمان با استفاده از قبوض مصرف )تفکیک شده برق و گاز( 
امکان پذیر باشد. براساس ماده پنج، افزایش تعرفه موضوع این دستورالعمل شامل آن 
دسته از مشترکانی خواهد شد که مصرف آنها بیش از الگوهای مصرف برق و گاز طبیعی 
مطابق با استاندارد برچسب انرژی بازنگری شده باشد. وزارتخانه های نفت و نیرو تکلیف 
دارند پس از تدوین و ابلاغ استانداردهای موضوع ماده چهارم این دستورالعمل، نسبت 
به اطلاع رسانی و هشدار در مورد مصرف مشترکان و افزایش تعرفه ماده 18 قانون قبل از 
اعلام اجباری استاندارد، اقدام کنند.  برابر این دستورالعمل، وزارت خانه های نفت و نیرو 
مکلفند نسبت به اشاعه فرهنگ صرفه جویی انرژی و راهکارهای ارتقای رده های انرژی در 

ساختمان ها اقدام کنند.

بازار مسکن بازاری اعجاب انگیز شده است. با وجود نقدشوندگی پایین از یک سو و 
کاهش توان خرید مشتریان و رکود شدید، مسکن روز به روز گرانتر می شود.

سال گذشته قیمت مسکن نیز به مانند سایر کالاها رشد چشمگیری را تجربه نمود. 
طبق آخرین آمار رسمی منتشر شده توسط وزارت راه و شهرسازی میانگین قیمت 
مسکن در شهر تهران در اسفندماه 1397 به 11 میلیون تومان در هر مترمربع رسید 
که این قیمت در مقایسه با مدت مشابه سال 1396 رشد نزدیک به 100 درصدی را 
نشان می داد. با این افزایش نجومی قیمت مسکن دو راهکار اصلی برای خرید مسکن 
که تا پیش ازاین  پس انداز و تسهیلات مسکن بود روز به روز کمرنگ تر شد و در روندی 
معکوس حتی افزایش تسهیلات به گرانتر شدن قیمت مسکن دامن زد. در حالی که 
هنوز رقم نهایی تسهیلات مسکن به 200 میلیون نرسیده و ابلاغ نشده بسیاری از 
مشاوران املاک با نشر این خبر که تسهیلات مسکن زیاد شده و قیمت رو به رشد است 

افسار جو روانی آماده به تشنج این بازار را در دست گرفتند.
*پس انداز راه خانه دار شدن نیست

با در نظر گرفتن این آمار شاخص دسترسی به مسکن شهری برای یک واحد نمونه 
100 متر مربعی با ذخیره تمام حقوق سالانه خانوار در سال 1376 پنج سال بوده است 

که این شاخص در سال 1383 نیز پنج سال و در سال 76 به شش سال رسیده است.
گزارش بانک مرکزی که متوسط قیمت مسکن در تهران را 11 میلیون و 270 هزار 
تومان است نشان داد که باید مدت انتظار برای خرید یک واحد مسکونی را بیش از 40 

سال در نظر گرفت و آن را تأیید کرد.
مهدی روانشادنیا کارشناس مسکن در مورد اینکه آیا می توان با پس انداز صاحب 
مسکن شد، گفت: اگر متوسط قیمت یک متر مربع مسکن که به تازگی از سوی بانک 
مرکزی منتشر شده را 11 میلیون تومان در نظر بگیریم، اگر یک متقاضی بخواهد یک 
واحد مسکونی 75 متری خریداری کند، باید حدود 825 میلیون تومان پرداخت کند، 
حال اگر حداقل حقوق 1، 5 میلیون تومان در نظر گرفته شود، باید بیش از 46 سال 

در صورت تغییر نکردن قیمت مسکن انتظار و پس انداز کند، تا صاحب مسکن شود.
*افزایش بدهی مردم به بانک ها برای رویای خانه دار شدن

این در حالی است که پایگاه خبری بانک مسکن ابتدای امسال خبرداد این بانک در 
سال 97 موفق شد نزدیک به 20 هزار میلیارد تومان انواع تسهیلات پرداخت کند که 

بیش از 90 درصد آن در بخش مسکن و ساختمان بوده است
در سال گذشته بانک مسکن در مجموع رقمی معادل با 19 هزار و 770 میلیارد 
تومان انواع تسهیلات پرداخت کرد. این میزان تسهیلات که در قالب 519 هزار و 
365 فقره انواع تسهیلات ساخت مسکن، خرید مسکن، تعمیر منزل و در عین حال 

به سایر بخش های اقتصاد پرداخت شده است، به لحاظ ارزش ریالی و همچنین تعداد 
تسهیلات از رشد قابل توجهی برخوردار بوده است.

تعداد تسهیلاتی که سال گذشته توسط بانک مسکن به کل بخش های اقتصاد )با 
اولویت بخش مسکن( پرداخت شد 24 درصد نسبت به یکسال 96 رشد پیدا کرد. 
همچنین ارزش ریالی کل تسهیلات پرداختی توسط بانک مسکن نیز در سال 97 

معادل 13 درصد بیشتر از سال 96 بوده است.
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس نیز با اشاره به اهمیت و 
نقش بانک ها در تقویت بنیه مالی خریداران مسکن، تصریح کرد: با افزایش تسهیلات 
بانکی، حرکتی که در سمت تقاضای بازار برای خروج از رکود لازم است اتفاق می افتد. 
در صورت هدایت نقدینگی کشور به سمت تولید، از تلاطم و نابه سامانی در بخش های 
مختلف اقتصادی جلوگیری خواهد شد؛ چراکه رها شدن نقدینگی عامل اصلی 
بسیاری از نابسامانی های اقتصادی است، در صورتی که هدایت نقدینگی به سمت 

تولید به منزله سدی مقابل بروز تورم عمل می کند.
با وجود ارائه راهکار افزایش تسهیلات برای خانه دار شدن مردم اما بازار مسکن تبدیل 
به بازاری سفته بازانه شده و در پیروی از سایر بازارهای متشنج مانند سکه و طلا و ارز 

همچنان مسیر خود راب رسیدن به قله های گرانی را طی می کند.
*خرید مسکن برای سواری بر موج قیمتها

این در حالی است که از دیدگاه مطالعات موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 
برنامه ریزی، واژه تبدیل به احسن کردن که در ادبیات مسکن وارد شده، به مفهوم تغییر 
محل سکونت و ارزشمندتر کردن مسکن با استفاده از پس اندازهای ریالی است. این 
مفهوم نشانه ای از نوع دیگر خریدهای ملکی است که همه خانوارها را درگیر کرده و 
موجب شده با هدف حفظ پس انداز، خانوارها دست به تغییر محل یا ارزشمندتر کردن 

واحد مورد سکونت باشند.
بخشی از خریدهای غیرمصرفی در بازار مسکن باعث شده تعداد واحدهای مسکونی 
خالی از سکنه در یک دهه گذشته از 457 هزار به بیش از 2 میلیون واحد مسکونی 
رسیده است و مساحت زیربنای واحدهای مسکونی خالی از سکنه نیز از 57 میلیون 
مترمربع به 263 میلیون مترمربع افزایش یافته است. برآورد می شود ارزش خانه های 

خالی نیز از 20 هزار میلیارد تومان به 747 هزار میلیارد تومان رسیده باشد.
*افزایش وام مسکن، راهگشای خانه دار شدن است؟

مهدی سلطان محمدی کارشناس و تحلیلگر حوزه مسکن گفت: اینکه استطاعت 
مالی خانوارها برای خرید مسکن افزایش یابد نهایتاً به این موضوع باز می گردد که 

درآمد ملی افزایش پیدا کند و از این طریق وضعیت درآمدی خانوارها بهبود پیدا کند.

وی ادامه داد: در چند سال گذشته درآمد خانوارها رشد آنچنانی نداشته است و 
بنابراین می توان گفت: پس انداز خانوارها که از محل مازاد درآمد نسبت به هزینه به 
وجود می آید، ارتقا پیدا نکرده است و این در حالی است که قیمت مسکن همواره رو 

به افزایش بوده است.
سلطان محمدی افزود: بنابراین راهکار اساسی و بنیادی در این زمینه این است که 
درآمد خانوارها افزایش یابد. به جز این راهکار، راهکار دیگری وجود ندارد مگر آن که 
بخواهیم از طریق سوبسیدها و کمک های بیرونی این موضوع را حل کنیم که این موارد 

هم راه حل های پایداری نیستند.
این تحلیلگر حوزه مسکن در مورد راهکار افزایش سقف وام برای بازگرداندن قدرت 
خرید مسکن به مردم، گفت: با افزایش سقف وام می توان قدرت خرید مردم را افزایش 
داد، اما این افزایش به این موضوع باز می گردد که خانوارها توان بازپرداخت اقساط آن 

را داشته باشند.
با این تحلیل ها شاید بتوان گفت رشد تسهیلات خود به ماشین حباب سازی برای 
نرخ مسکن تبدیل شده و در بازار حبابهای اقتصاد ایران مقام نخست را از ان خود کرده 

است.
*مسکن، کالایی که در رکود هم گران می شود

مصطفی قلی خسروی، رییس اتحادیه مشاوران املاک نیز می گوید ماجرای گرانی 
خانه از یک سو به ابهامات مالکان بر می گردد و از سوی دیگر سایت هایی که رایگان 
آگهی درج می کنند به این فضا دامن زده اند و هر کسی هر قیمتی که دلش می خواهد 

را پیشنهاد می دهد.
 او تاکید کرد: نباید در این فضا جوگیر شد و هیجانی اقدام کرد، به هر حال لازم است 
با تأمل بیشتری خریداران دست به خرید بزنند و با جستجو واحدهایی را از مشاوران 

واقعی دریافت کنند.
حسن لاسجردی تحلیلگر و کارشناس اقتصادی نیز با آسیب شناسی روند رو به رشد 
قیمت مسکن اعتقاد دارد بدلیل کشش همیشگی مردم به زمین و مسکن مجموعه ای 
از کسانی که در این بازار دست دارند همیشه سعی در ایجاد التهاب و بحرانی کردن 

این فضا داشته تا قیمت ها افزایش یافته و در نتیجه آنها به نون و نوایی بیشتر برسند.
اینها میزان نقدینگی و نحوه گردش آن از جمله عوامل مؤثر در فراز و  علاوه بر 
نشیب های بازار مسکن بوده تا انجا که این حضور توانسته در چند مرحله تاکنون 

موجب افزایش لجام گسیخته قیمت ها شده و این بازار را آشفته سازد.
سیاست های دولت حاکم نیز از دیگر عناصر مهم تاثیرگذار بر فضای بازار مسکن است 
تا جایی که بهره گیری از تسهیلات، ارائه وام های بهینه و وارد کردن سرمایه مناسب در 
این بخش توانسته اند در برخی موارد این بازار را مدیریت کنند ولی در برخی مواقع 
هم بدون داشتن هر گونه مداخله مدیریتی و پولی این بازار را رها کرده تا خودبخود به 

ارامش برسد که این نیز بسیار هزینه ساز بوده است.
*چه باید کرد؟

در نهایت شاید بتوان این نتیجه را گرفت که مجموعه عواملی مانند شوک قیمت 
ارزی، نوسانات قیمت در بازارهای موازی مانند ارز و طلا و افزایش ریسک سرمایه 
گذاری در بورس منجر به شروع مسابقه گرانی مسکن شد اما در کنار این عوامل دلالی 
و جو روانی هم همچون سایر بازارها بخش مسکن را به شدت به واکنش واداشت. به 
طوری که با وجود رکود و کاهش توان خرید خریداران و مشقات مختلف برای دریافت 
تسهیلات قیمت مسکن بدون خریدار همچنان به گران تر شدن ادامه داد. ارزان شدن 
اوراق مسکن و افزایش تسهیلات هم نتوانست حتی سرعت این گران شدن را قدری 

کاهش دهد.
دراین برهه از زمان شاید بد نباشد که دولت و متصدیان امور مسکن مانند وزارت راه و 
شهرسازی، بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و بخصوص سازمان امور مالیاتی، در کنار سایر 
نهادهای نظارتی و قضایی با هم اندیشی و اقدام مکمل، بازار مسکن را نیز مانند بازار 
متلاطم ارز نظارت و کنترل کنند. شاید افزایش رقم تسهیلات برای خرید مسکن راه 
حل خوبی باشد اما این افزایش رقم تسهیلات به معنای افزایش بدهی مردم و احیاناً 
افزایش مطالبات معوق بانکی در آینده نه چندان دور خواهد شد. اما برخورد با منابع 
اطلاع رسانی و سیگنال های مهیج گران شدن ملک همچون سایت های فورش و 
قیمت مسکن پیش و بیش از افزایش رقم تسهیلات می تواند در این بازار مؤثر واقع 

شود.
از سوی دیگر برخورد قانونی با خانه های خالی از طریق اخذ مالیات نیز شاید یکی از 
راهکارهایی باشد که حداقل به استفاده از این دارایی های در حال رشد قیمت بینجامد 

و بخش کوچکی از تقاضای مسکن را پاسخ دهد.

سهم تسهیلات در گران شدن مسکن چقدر است؟

جادوی بازار مسکن؛ گرانی و رکود در کنار هم

به اعتقاد یک کارشناس صنعت خودرو، در شرایط فعلی بازار خودرو، 
نبود مدیریت درست خودروسازها و نبود درک درست از شرایط موجب 
شده که بازار خودرو این چنین ملتهب شده و خودرو را از کالای مصرفی 
به کالای سرمایه گذاری تبدیل کرده است. پس لازم است که ضمن 
متعادل کردن تناسب عرضه و تقاضا، در حوزه مدیریتی خودروسازها 
تحول صورت گیرد. ابوالفضل خلخالی- در راستای بررسی گرانی های 
اخیر بازار خودرو و نقش خودروسازان در افزایش های بی رویه قیمت 
کننده  تعیین  تقاضا  و  عرضه  که  است  طبیعی  کرد:  اظهار  خودرو 
قیمت هاست. در حال حاضر هم که عرضه و تقاضای واقعی وجود 
نداشته چراکه خودرو از کالای مصرفی به کالایی سرمایه ای و برای حفظ 
ارزش سرمایه تبدیل شده است؛ بنابراین تقاضا برای آن افزایش یافته 
است.وی افزود: از طرفی دیگر عرضه این محصول واقعی نیست. زیرا 
سالیانه ظرفیت تولید خودرو سه میلیون و تقاضا در حدود یک و نیم میلیون است. در حال حاضر این رقم دچار تغییر شده خودروسازان 
نمی توانند این سه میلیون برآورد تولید خودرو را داشته باشند و میزان تقاضا یک و نیم میلیونی هم از حالت توزیع یکنواخت در طول 
سال خارج شده است؛ در نتیجه قیمت نیز از حالت تعادلی خارج شده است.عضو هیأت علمی دانشگاه علم و صنعت، اظهار کرد: 
اگر خودروسازان بتوانند ظرفیت سه میلیونی خود را تولید کنند، مشکل حل خواهد شد؛ اما این که چرا اقدام نمی کنند دارای دلایل 
متعدد است. وی تصریح کرد: از جمله این دلایل این است که بخشی از افرادی که در این جریان آشفته بازار خودرو سود می برند، کسانی 
هستند که در لایه های مدیریتی خودروسازی ها، قرار و حضور دارند و از تغییر قیمت ها و اتفاقات این بازار مطلع اند. در واقع اقدامی هم 
جهت بهبود اوضاع نمی کنند. خلخالی افزود: علاوه بر این خودروسازان ایران از دیرباز و از بدو شروع خودروسازی همواره بر اساس 
ارتباط با خارج کار کرده اند و بخشی از قطعات و مجموعه های خودرویی کشور ما وابسته به خارج است. ضمن این که مسئولانی که در 
دل خودروسازی ما قرار دارند، به این نکته ایمان و اعتقاد ندارند که خودروسازی ما می تواند بدون نیاز وابستگی به خارج، تولید خودرو 
داشته باشد؛ بنابراین چون بر این اعتقادند، جریان وابسته به خارج از کشور باقی می ماند. این موضوع باعث می شود که در شرایط 
تحریمی، بسیاری از این مجموعه ها تأمین نباشند و در نتیجه خودروساز نتواند با تمام ظرفیت خود کار کند.این کارشناس صنعت 
خودرو تاکید کرد: هر دوی این موضوعات بیان شده به مدیریت صنعت خودرو در سطح مدیران ارشد بستگی بسیار جدی دارد. البته 
آن هم وابسته به دولت است و مدیران خودروسازان ما توسط دولت انتخاب می شوند و دولت در انتخاب مدیران مجموعه ها خودرویی 
نقش عمده ای دارد. لذا لازم است که برای تحول در این حوزه اقدام کنند تا مدیران مؤثر صنعت خودرو شرایط بحرانی موجود را درک 
و برای تحول در این حوزه اقدام کنند. شرایط موجود جدیت شدید دولت را می طلبد که حرکتی در این مجموعه ایجاد شود که بتوانند 

عرضه را افزایش دهند. البته با این پیشینه خودروسازی، همین افراد و با همین دیدگاه ها افزایش عرضه به سادگی قابل امکان نیست.

استاد دانشگاه الزهرا، گفت: سکوت یا همدلی اعضای هیأت علمی در حوزه 
های سیاستگذاری های اقتصادی، یکی از دلایل بروز بحران اقتصادی امروز 
است؛ امروزه دانشگاه نه در خدمت حقیقت بلکه در خدمت قدرت جامعه ما 

قرار دارد.
حسین راغفر روز سه شنبه در پنل اخلاق حرفه ای در دانشگاه که در سومین 
همایش جامعه و تعلیم و تربیت در دانشگاه خوارزمی ، گفت: منظور ما از 
دانشگاه مجموعه اعضای هیأت علمی، دانشجویان و کارکنان دانشگاه ها 
است. دانشگاه به طور معمول در همه جای دنیا نقش های عمومی ایفا می 

کند که آن انتقال و دسترسی به سطوح عالی دانش است
وی افزود: به دلیل سلطه جهانی شدن به خصوص در حوزه اقتصاد، مسئله 
بازاری شدن همه پدیده های اجتماعی از جمله دانش را شاهد هستیم که در 
همه دنیا اتفاق افتاده است، البته واکنش های خاص خود را هم در همه جا به 

دنبال داشت.
وی اظهار کرد: یکی از مسئولیت های دانشگاه نسل سوم و به تعبیر دیگر نسل چهارم، اصل حل مسائل جامعه است و چون 
مسئله اصلی آنها برای ارزیابی عملکردشان به شاخص های کمی بر می گردد، یکی از شاخص ها این است که چه میزان پروژه 

دریافت کرده اند یا سرمایه گذاری از بیرون دانشگاه را به داخل سوق دهند.
به گفته راغفر، البته این موضوع در همه کشورهای صنعتی، امروز یکی از اصلی ترین شاخص ها است اما موقعیت تاریخی و 

اجتماعی خودمان را باید در نظر بگیریم و ببینیم کجا ایستاده ایم و دانشگاه در ایران در چه مرحله ای از تحول و رشد قرار دارد. 
استاد دانشگاه الزهرا، اظهار کرد: یکی از وظایف اصلی دانشگاه که کمتر به آن پرداخته شده است، انتقال فرهنگی است که از 
نسلی به نسل دیگر این انتقال صورت می گیرد. اما علاوه بر این مسئولیت ها در برخی کشورها از جمله ایران، دانشگاه نقش های 

فراتری از آنچه که شمرده شد ایفا می کند و آن نقش نهادهای مدنی است. 
وی افزود: دانشگاه در کشور ما به دلیل ساخت و انسداد سیاسی، کارکرد سیاسی هم پیدا کرده است. یعنی نقش واکنش نسبت 
به تصمیم های بخش های عمومی را از اول به عهده داشت. از ابتدا هم واکنش هایی از سوی دانشگاه نسبت به مسائل سیاسی 

کشور شاهد هستیم که انتظارات اجتماعی را نسبت به دانشگاه شکل داده است.
راغفر اظهار کرد: از دانشگاه به عنوان یک مرجع عموم و جایی که بیشترین اعتماد عمومی نسبت به سایر نهادها دارد، انتظار می 
رود در مسائل مربوط به حیات و زندگی و آحاد جامعه واکنش داشته باشد. بنابراین، علاوه بر تمام مسئولیت های دیگر، این اننتظار 
عمومی را نسبت به دانشگاه شاهد هستیم اما متاسفانه به دلیل تجاری شدن روابط، شاهدیم دانشگاه بیشتر از آنکه در خدمت 

حقیقت قرار داشته باشد در خدمت قدرت است.

یک کارشناس صنعت خودرو  مطرح کرد

نقشخودروسازاندرگرانیهایاخیربازارخودرو
حسین راغفر:

سکوتاستادانیکیازدلایلبروزبحراناقتصادیاست

کاهش قدرت خرید مردم و نبود امنیت سرمایه  گذاری به گفته 
یک اقتصاددان از آثار سوء افزایش نرخ تورم است. دولت باید با 
اتخاذ سیاست های صحیح، امنیت سرمایه  گذاری را افزایش دهد 
تا منابع مالی به سمت فعالیت  های مولد و ضدتورمی هدایت شده، 
عرضه  کالا و خدمات در بازارها افزایش یابد و در دسترس همگان 

قرار بگیرد.
دولت تدبیر و امید در دوره چهار ساله اول کارنامه بسیار موفقی در 
مهار نرخ تورم از خود به جا گذاشت به طوری که نرخ تورم بیش از 

40 درصدی سال 92 را در سال 96 به کمتر از 10 درصد رساند. 
هر چند که دولت »حسن روحانی« در دوره دوم هم سیاست 
تثبیت و تمدید تورم تک رقمی در اقتصاد و بازار را در پیش گرفت اما 
با تغییر و تحولات در سیاست خارجی و روابط بین الملی و افزایش 
نرخ ارز شاهد افزایش جهشی قیمت در بازارهای مختلف بودیم که 
برخی از کارشناسان از این جریان تعبیر رها شدن فنر تورم و تخلیه 

تورم در بازار را دارند. 
در این میان، تخصیص ارز دولتی، صدور بخشنامه ها و ابلاغیه 
های متعدد برای ثبات قیمت ها نتوانست افزایش نرخ تورم را مهار 
کند و در طول کمتر از یک سال نرخ تورم از کمتر از 10 درصد به 
بیش از 30 درصد و نرخ تورم نقطه به نقطه به بیش از 50 درصد 

رسید. 
در شرایطی که قدرت مردم به اندازه افت ارزش ریال کاهش پیدا 
کرده و با اینکه شاهد اتفاق سیاسی و اقتصادی جدیدی در کشور 
نیستیم، رشته افزایش قیمت ها پاره نمی شود و استمرار گرانی و 
رشد قیمت ها در غیاب نهادهای ناظر باعث شده است که فشار 
اقتصادی مضاعفی بر مردم وارد شود. به طور قطع ادامه این شرایط 
باعث از دست رفتن امید و اعتماد مردم خواهد بود که سرخوردگی 

اجتماعی در اقشار مختلف را به دنبال دارد. 
کارشناسان اقتصادی معتقدند که هدایت نقدینگی سرگردان در 
بازار به سمت بنگاه های تولیدی، افزایش عرضه و تعادل بخشی 

بین عرضه و تقاضا، افزایش اشتغال، کاهش قیمت تمام شده تولید 
و تقویت ارز پول ملی کشورمان از مهم ترین راهکارهایی هستند که 

با اجرای آن می توان جلوی افزایش نرخ تورم را گرفت. 
*نرخ تورم دستوری کاهش پیدا نمی کند 

با پژوهشگر  »بهمن آرمان« کارشناس اقتصادی در گفت وگو 
ایرنا با بیان اینکه بخشی از این شرایط اقتصادی به وجود آمده در 
کشورمان ناشی از انباشت مشکلات از سال های گذشته است،  
گفت: گرانی و رشد نرخ تورم در کشورمان ریشه در اجرایی نشدن 
سیاست های مناسب اقتصادی و پولی دارد. در شرایطی که نسبت 
سرمایه  گذاری به تولید ناخالص داخلی کاهش یافته و سرمایه 
 گذاری سرانه صنعتی با قیمت های ثابت به کمتر از یک سوم چهار 
دهه گذشته رسیده است، نمی  توان انتظار یک ساختار اقتصادی 

سالم و اقتصاد پویا را داشت. 
وی با تاکید بر اینکه افزایش قیمت ها و تورم بازتاب  اداره نادرست 
امورات اقتصادی در چندین سال گذشته است، اظهار داشت : به 
طور قطع نمی توان رشد نرخ تورم را با صدور بخشنامه های دولتی 
کنترل کرد. کاهش قدرت خرید مردم و نبود امنیت سرمایه  گذاری 
از آثار سوء افزایش نرخ تورم است که دولت باید با اتخاذ سیاست 
های صحیح، امنیت سرمایه  گذاری را افزایش دهد تا منابع مالی 
به سمت فعالیت  های مولد و ضد تورمی هدایت شود و عرضه  کالا 

و خدمات در بازارها افزایش یابد و در دسترس همگان قرار بگیرد. 
آرمان با اشاره به سوء مدیریت ها در سطوح مختلف در نظام 
تصمیم گیری و اجرا در طول سال های گذشته اظهار داشت: 
سرنوشت 80 میلیون جمعیت کشور به دست مدیرانی سپرده شد 
که آشنا با علم اقتصاد نبودند و در طول این سال ها عوامل بیرونی و 
درونی آسیب های قابل توجهی را به ساختار تولید کشور وارد آورده 

است. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه باید به سراغ احیای حوزه 
هایی برویم که مزیت نسبی در آن وجود دارد و از این طریق درآمدها 

»دیوید  گفته  طبق  داد:  ادامه  دهیم،   افزایش  را  اشتغالزایی  و 
ریکاردو« اقتصاددان برجسته جهان، خودکفایی در همه زمینه 
ها چیزی جز فقر مطلق را به دنبال ندارد و کشورها باید در زمینه 
هایی که مزیت نسبی دارند، تولید را تقویت کنند. مهم ترین مزیت 
نسبی در ایران موقعیت جغرافیایی کشورمان است که می تواند 
درآمدهای قابل توجهی را از محل ترانزیت ایجاد کند. از سوی دیگر 
ایران جزو 10 کشور بزرگ در حوزه معدن است و چهارمین کشور 
دنیا در بحث ذخایر نفتی و دومین کشور در ذخایر گاز طبیعی 

محسوب می شود. 
وی با بیان اینکه ایران می تواند پل ارتباطی بین کشورها باشد، 
گفت: به طور قطع اگر ترانزیت ایران احیا و تقویت شود، درآمدهای 
حاصل از آن بیشتر از درآمدهای حاصل از فروش نفت خواهد بود. 
اما افزایش درآمدهای ترانزیتی بدون ارتقای زیرساخت ها ممکن 

نیست. 
آرمان ادامه داد: اواخر سال گذشته وزارت نفت اعلام کرد گاز 
طبیعی برای کارخانه های فولادی تا 95 درصد افزایش قیمت 
خواهد داشت در شرایطی که دولت چنین افزایش قیمت هایی را 
برای بنگاه های مولد اعمال می کند نمی توان انتظار تثبیت قیمت 

ها را داشت. 
این کارشناس اقتصادی گفت: در کشوری که پایین ترین نسبت 
در خاورمیانه  را  داخلی  تولیدناخالص  میزان  به  سرمایه گذاری 
و شمال آفریقا دارد و طبق پیش بینی ها به رقمی منفی خواهد 
رسید، تثبیت قیمت ها، کاهش تورم و بهبود شرایط اقتصادی 
بسیار دشوار است مگر اینکه سیاست رونق اقتصادی تصمیم و 

خواست حاکمیت باشد. 
آرمان با اشاره به ایجاد رونق اقتصادی در کشورهای همسایه 
اظهار داشت: کشور ترکیه نه دارای معادن مواد معدنی و نه ذخایر 
نفت و گاز است و توانسته از طریق توسعه صنعت گردگشری و 
ایجاد بزرگ ترین خط هوایی منطقه درآمد قابل توجهی را به دست 

بیاورد. حال اینکه در کشورمان مزیت های نسبی فراوان تری وجود 
دارد اما به دلیل عدم توسعه یافتگی زیرساخت ها از تولید ثروت در 

این حوزه ها محروم مانده ایم. 
وی ادامه داد: اگر هدف ایران هم توسعه اقتصادی باشد در علم 
اقتصاد راهکارهای بسیار زیادی برای تحقق این هدف وجود دارد. 
مدتها  ارز  برابری  نرخ  اینکه  بیان  با  اقتصادی  کارشناس  این 
بدون دلیل ثابت مانده بود، گفت: سال گذشته فنر قیمت ها رها 
شد و شاهد آن هستیم که امروز قیمت دلار در بازار به بیش از 14 
هزار تومان رسیده است که معتقدم این نرخ واقعیت اقتصادی 

کشورمان را نشان می دهد. 
* انتظار تورمی کُشنده تر از تورم 

هر چند که افزایش و کاهش نرخ تورم باید وابسته به مسایل 
اقتصادی باشد اما در کشورمان چند عامل غیراقتصادی بیشترین 
اثر گذاری را در نوسانات نرخ تورم دارند. یکی از آن ها که نقش 
محوری و تعیین کننده می تواند داشته باشد بحث تنش های 
طور  به  که  است  الملل  بین  روابط  در  ایران  مواضع  و  سیاسی 
مستقیم روی نرخ ارز تاثیر می گذارد و از این طریق نرخ تورم را 

تغییر می دهد. 
اما عامل دیگر اثرگذار در افزایش نرخ تورم بحث انتظارات تورمی 
است که ریشه در فرهنگ و رفتار اقتصادی مردم کشورمان دارد. 
به این معنا که مردم قبل از رشد تورم با افزایش تقاضا در بازار به 
استقبال می روند. همین عامل موجب بالا رفتن تقاضا،  احتکار 
کالا و احتمالا کمبود عرضه و در نهایت افزایش قیمت ها می شود. 
کنترل انتظار تورمی هم تنها با فرهنگ سازی در رفتار اقتصادی 
مردم انجام می پذیرد که البته سر منشا آن هراس مردم از کمبود 
کالا در بازاراست. از سوی دیگر اگر گفتمان منطقی و به موقع 
بین دولت و مردم ایجاد شود به طور قطع شایعات مرتبط با گرانی 
در نطفه می شود و مردم آگاهانه تر نسبت به اتخاذ تصمیمات 

اقتصادی اقدام می کنند. 

چگونه می توان آثار سوء افزایش نرخ تورم  را کنترل کرد؟

انتظارتورمیکُشندهترازتورم
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چراتکلیففدراسیونهایمهمورزشیمشخصنمیشود؟

بلاتکلیفی؛ تنها وجه مشترک فدراسیون های 
ورزشی ایران

این روزها بلاتکلیفی تنها وجه مشترک فدراسیون های مهم ورزشی ایران است. از 
فدراسیون فوتبال که سرمربی تیم ملی را انتخاب نمی کند تا فدراسیون های کشتی، 

وزنه برداری و والیبال که روسای خود را نشناخته اند.
انتظار این روزها تنها وجه مشترک بین فدراسیون های اصلی ورزش ایران است. از 
فدراسیون فوتبال که هنوز سرمربی بعدی تیم ملی را مشخص نکرده تا فدراسیون های 
کشتی و وزنه بردای که هنوز روسای بعدی خود را نشناختند. اینکه چرا بعضی از مهم 
ترین فدراسیون های ورزشی بدون رئیس به کار خود ادامه می دهند و با وجود ثبت نام 
نامزدها انتخابات خودشان را برگزار نمی کنند، سوالی است که برای اهالی ورزش به 
وجود آمده.در فدراسیون کشتی وضعیت اینطور است که این فدراسیون چند ماهی می 
شود بدون رئیس کار خود را دنبال می کند. از چندی پیش اهالی کشتی و پیشکسوتان 
این رشته درخواست برگزاری انتخابات را تا 45 روز آینده داشتند. این در حالی است 
که تا پیش از پایان سال گذشته فرایند ثبت نام نامزدها به مراحل نهایی رسیده بود و با 
وجود گذشت نزدیک به دو ماه از سال جدید هنوز اتفاقی در فدراسیون کشتی رخ نداده. 
فرا رسیدن ماه مبارک رمضان هم مطمئنا باعث خواهد شد که با توجه به عدم حضور 
بعضی از اعضای مجمع از شهرستان ها، انتخابات فدراسیون کشتی به اواخر خرداد 
موکول شود و این یعنی اعضای این رشته در آستانه اردوها و مسابقات مهم همچنان 
بلاتکلیف هستند. در مقابل و در رشته وزنه برداری هم تقریبا همین شرایط برقرار است. 
دوران ریاست علی مرادی به تازگی تمام شده و هنوز انتخابات برای معرفی رئیس جدید 
برگزار نشده. با توجه به اینکه در رشته وزنه برداری هم فرایند ثبت نام نامزدها نیز طی 
شده. وزارت ورزش قصد دارد که انتخابات فدراسیون وزنه برداری هم تقریبا همزمان 
با فدراسیون کشتی انجام شود و شاید همین باعث شده که انقدر تاخیر در کار این 
فدراسیون به وجود بیاید. نکته قابل توجه در خصوص وضعیت فدراسیون وزنه بردای 
این است که حتی هیچ سرپرستی در حال حاضر روی کار نیست که حرف آخر را بزند و 

ورزشی ها را از این حالت معلق در بیاورد.
شاید برای خیلی ها عجیب باشد اما در فدراسیون والیبال که طی سال های اخیر 
یکی از موفق ترین فدراسیون های ایران در مجامع بین المللی بوده هم چنین وضعیتی 
پابرجاست. سوال اصلی این روزهای اهالی ورزش این است که چرا این فدراسیون مهم 
هنوز بلاتکلیف به کار خود ادامه می دهد. بعد از رفتن ضیایی در حال حاضر افشین 
داوری سرپرست فدراسیون والیبال است. این در حالی است که شاید خود داوری هم 
خبر چندانی از ادامه کار فدراسیون ندارد و والیبالی ها در آستانه لیگ جهانی و انتخابی 

المپیک مثل دو فدراسیون مهم دیگر درگیر چنین اتفاقاتی شدند.

حسینعسگری:

 رفتار برانکو و قلعه نویی تحریک آمیز بود
رئیس اسبق کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: رفتار سرمربیان دو تیم پرسپولیس 

و سپاهان تحریک آمیز بود.
حسین عسگری در مورد چینش داوران در لیگ برتر در هفته های اخیر که بازی ها 
بسیار حساس شده گفت: روند چینش داوری ها اکنون درست انجام می شود اما  باید 
قبول کنیم که پتانسیل داوری ما محدود است. داوران خوب و جوانی به مجموعه داوری 
ما اضافه شده اما اینگونه نیست که بتوان در مدت  یک یا دو سال بتوان داوران قدرتمند و 

با اعتماد به نفسی تربیت کرد که برای چینش داوری دستتان نلرزد! 
وی افزود: حساسیت جدول و برگزاری مسابقات نیز مشکلاتی را برای داوران ایجاد 
می کند. در بازی پرسپولیس و سپاهان دیدید که اطراف زمین چقدر شلوغ بود.بازی هم 

بسیار حساسیت داشت. 
داوران ما هم بیش از اندازه مراعات مربیان را می کنند این در حالی است که در کلاس 
داوری به آنها گفته شده است که مقابل اعتراض مربیان کوتاه نیایند.  در لیگ قهرمانان 
فصل گذشته شما در بازی پرسپولیس و الدحیل دیدید که برانکو با انجام یک اعتراض 
سبک خیلی راحت از سوی داور مسابقه اخراج شد اما در لیگ برتر داوران ما برخورد 

قاطعی با مربیان معترض انجام نمی دهند.
 برخی تصور می کنند داوران با رعایت حال مربیان معترض در حال مدیریت مسابقه 

هستند که اصلا اینگونه نیست.
عسگری با اشاره به تعریف مدیریت در داوری فوتبال عنوان کرد: مدیریت داوری 
معنایش این نیست که اقتدار و احترام داور زیر سوال برود اما اینجا شرایط فرق می کند. 
مربیان از اخراج مربیان وحشت دارند. شاید به این دلیل است که به اندازه کافی دلگرم 

به حمایت تشکیلات نیستند! 
کمیته انضباطی در این هفته ها ناظر انضباطی برای مسابقات اعزام می کند اما کمیته 
انضباطی در واکنش به رفتار مربیان معترض چه عکس العملی نشان می دهد؟! رفتار 
برانکو سرمربی پرسپولیس و  امیر قلعه نویی سرمربی سپاهان تحریک آمیز بود. برانکو در 
پایان مسابقه به گونه ای به سمت داور حرکت کرد که احساس می کردید او می خواهد 
دل و روده داور را از شکمش بیرون بکشد! در فوتبال گاهی رفتارهای این چنینی 
اعتراض شدید محسوب می شود. مثل زمانی که بازیکن بدون اینکه کلامی حرف بزند 

توپ را محکم به زمین می کوبد تا اعتراضش را به داور نشان بدهد.
*داورانازاخراجمربیانوحشتدارند!

رئیس سابق کمیته داوران فدراسیون فوتبال تصریح کرد: البته در بازی استقلال و 
پدیده هم شاهد اعتراض های زیادی به داوری بودیم. داور اگر نسبت به تشکیلات 
دلگرم باشد می تواند بهتر قانون را اعمال کند ولی وقتی داور مربی سرشناسی را اخراج 
می کند و رسانه ها معترض می شوند و به داور خرده بگیرند به آنها گفته می شود مدیریت 
کنید ولی تعریف مدیریت داوری در فوتبال این نیست! روشن ایرماتوف هم در داوری 
فوتبال مدیریت کرده که به این رده از داوری فوتبال جهان رسیده است اما نه به این 

شکل.
وی در مورد اینکه  پس به همین دلیل است که برخی از سرمربیان سرشناس لیگ 
برتر کنار زمین مدام معترض می شوند و به نظر می رسد مصونیت دارند گفت: متاسفانه 
همین طور است باید کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال بیش از گذشته از داوران 
حمایت کند. اعتراض ها و رفتارهای تحریک آمیز سرمربیان به سکوها منتقل می شود و 

گاهی اوقات ممکن است رفتارهای بدی رخ بدهد.
  شما در بازی منچستر سیتی و برنلی دیدید که توپ فقط ۳ سانتی متر از خط دروازه 
عبور کرد و هیچ کدام از داوران بازی هم متوجه آن نشدند اما با تکنولوژی خط دروازه بود 
که این گل به ثبت رسید. قطعا اگر تکنولوژی به کمک داوران ایرانی بیاید کار قضاوت 
برای آنها هم راحت تر خواهد شد ولی تا زمانی که انسان قضاوت می کند امکان خطا 
وجود دارد. البته قضاوت داوران ما در این هفته ها بسیار بهتر از گذشته شده است اما 

اشتباه داوری همیشه وجود دارد.
عسگری در مورد  داوری بازی حساس پرسپولیس و تراکتورسازی در روز چهارشنبه 
گفت:بازی بسیار سختی است البته زاهدی فر حدود ۷ سال است که در لیگ برتر 
قضاوت می کند و داور با تجربه ای است و امیدوارم روز خوب داوری را در این روز شاهد 

باشیم.

سعیدفتاحی:

ملاک برای قهرمانی در لیگ برتر 
تفاضل گل است

رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: ملاک برای قهرمانی در لیگ 
برتر تفاضل گل است و بازی های رودرو صدرنشین را تعیین نمی کند.

سعید فتاحی در مورد اینکه  ملاک در لیگ برتر برای صدرنشینی و قهرمانی با تفاضل 
گل است یا بازی رودرو اظهار داشت: بر اساس آئین نامه مسابقات لیگ برتر ملاک تعیین 
صدرنشین و قهرمان لیگ ابتدا امتیاز، بعد تفاضل گل و سپس گل زده بیشتر است و 

قهرمان لیگ با  بازی های رودرو تعیین نخواهد شد. 
وی افزود: در همه لیگ های فوتبال دنیا قهرمان براساس تفاضل گل تعیین می شود اما 
در رقابت هایی که به صورت گروه بندی برگزار می شود مانند جام جهانی، جام ملت ها، 
لیگ قهرمانان آسیا و لیگ قهرمانان اروپا ملاک برای انتخاب تیم صدرنشین بازی های 
رودرو است و بر همین اساس هم در لیگ برتر ایران تفاضل گل برای تعیین تیم  قهرمان 

یا تیم سقوط کننده ملاک است. 
فتاحی در مورد اینکه بارسلونا قبل از پایان لالیگا به دلیل قطعی شدن قهرمانی اش 
جام را دریافت کرد و در لیگ برتر ایران وضعیت چگونه خواهد بود گفت: در صورتیکه 
قهرمانی تیم قبل از پایان لیگ برتر مسجل شود، در هفته ماقبل پایانی جام به تیم 
قهرمان اهدا خواهد شد اما اگر ۲ یا ۳ تیم شانس قهرمانی داشته باشند سه جام 
قهرمانی تهیه می شود و در شهرهای مختلف قرار می دهیم و در هفته پایانی لیگ جام 

قهرمانی اهدا می شود.

پشت پرده خداحافظی پس از جام جهانی چه بود؟

آزمون: فحش ها را فقط هواداران یک تیم دادند

مهاجم ایرانی تیم زنیت درباره شرایط خود در این تیم و حضور در فصل آینده لیگ 
قهرمانان و بازی برای تیم ملی به صحبت پرداخت و تاکید کرد که سال سختی را سپری 

کرده است.
به گزارش ایسنا و به نقل از raw TV، سردار آزمون توانسته است در زنیت روسیه عملکرد 
خوبی داشته باشد. او در تیم ملی ایران نیز یک ستاره بود و توانست خود را مطرح کند. در 

جام ملت ها نیز ایران مدعی قهرمانی بود که البته به این هدف نرسید.
سردار آزمون در ابتدا در پاسخ به مجری که او را مسی ایران نامید عنوان کرد زلاتان 

ایبراهیموویچ را ترجیح می دهد.
*اززمانیکهبهزنیتآمدیتوانستهایکهبیشترازروبینکازانگلزنیکنی.دلیل

اینموفقیتچیست؟
وقتی در فوتبال گل می زنید، شما مزد زحماتتان را می گیرید و این بهترین حس در 
فوتبال است. می توانید خیلی چیزها را یاد بگیرید چه نقطه ضعف و چه نقطه قوت. تیم با 
تیم خیلی فرق می کند. زنیت می توانم بگویم که فوتبال هجومی بازی می کند و مهاجم ها 
به چشم می آیند و سرگئی سماک نیز خیلی به ما کمک می کند تا گل بزنیم و پاس گل 

بزنیم و تیم هم خیلی هجومی بازی می کند و اینها همه کمک کرده است.
*شماازتیمهاییدرانگلیس،اسپانیاوایتالیاپیشنهادداشتیدچرازنیترا
انتخابکردید؟انتظارداشتیددرهمانماهنخستتبدیلبهبهترینبازیکنلیگ

شوید؟
برای یک بازیکن خیلی سخت است که مدام درباره اش حرف بزنند. اینکه سردار از 
انگلیس و اسپانیا چه به دروغ و چه به راست پیشنهاد دارد. این به نظرم حریم خصوصی 
آدم است. اینکه این حرف ها و پیشنهادات را می نویسند آدم را اذیت می کند چون حریم 
شخصی افراد است. درباره بهترین بازیکن شدن هم باید بگویم که همه حتی بازیکنان 
نیمکت نشین به من کمک می کنند و این حس خیلی خوبی است و این جایزه را به تمام 

اعضای باشگاه تقدیم می کنم.
*بگذاریدفقطدربارهلیگروسیهصحبتنکنیمولیامیدوارمبهقهرمانی
بازی اروپا بعددرلیگقهرمانان برسید.چیزیکهمشخصاستشمافصل
خواهیدکرد.بازگشتبهلیگقهرمانانبرایتوکهقبلًاهمدرآنگلزنیکردیفکر

کنمجالبباشداینطورنیست؟
صد درصد همینطور است. لیگ قهرمانان بهترین رقابت باشگاهی در جهان است. 
حتی رونالدو، او هم وقتی برنده می شود خیلی خوشحال می شود. امیدوارم باز هم در لیگ 

قهرمانان بازی کنم و خودم را نشان دهم.
*گلزنیبهبایرنمونیخباپیراهنروستوفچهحسیداشتبرایتوکهبازیکن

جوانیبودی؟
احساس خیلی خوبی بود ولی من وقتی زیر نظر قربان بردیف بودم وقتی در گل یا لیگ 
قهرمانان گلزنی می کردم نباید مغرور می شدم. اگر مغرور می شدم نمی توانستم به راهم 
ادامه دهم. خیلی احساس خوشحالی زیاد نکردم چون فوتبال همین است. یک روز به 

بهترین تیم و یک روز هم به بدترین تیم گل می زنید و این مزد زحمات تیم بوده است.
*فصلآیندهکهبهلیگقهرمانانبرمیگردیدوستداریبهکدامتیمگلبزنی؟
هر تیمی که باشد و بتوانم گل بزنم خیلی با احساس تر از جاهای دیگر است. چون 

خاطره فوتبالی خوبم می شود که می توانم به فرزندانم بگویم.
*شایدبهرئالمادریدومدافعآنسرخیوراموسفکرمیکنید؟درستاست؟

هر چه خدا بخواهد من تمام تلاشم را می کنم. وقتی با تیم بزرگ بازی می کنید خود 
به خود انگیزه بالایی برای گلزنی و درخشش پیدا می کنید. چون به کل دنیا می خواهید 

خودتان را نشان دهید.
*امسالسالسختیداشتی.ابتداجامجهانیوسپسشروعلیگروسیهودر
ادامهجامملتهاوآنشکستدردآوربرابرژاپنوسپسبازگشتبهلیگروسیهو

شروعکردنبهگلزنی.ازنظرفیزیکیخستهنشدی؟
درست است. امسال واقعاً برای من سخت بود. یک بازیکن وقتی 5 یا ۶ ماه در شرایط 
سخت بازی می کند، به یک ریکاوری قوی نیاز دارد. لیگ اروپا و لیگ هم بود و بازی ها 
خیلی فشرده بودند. وقتی هم به تیم جدیدی می آیید با آن مبلغ قرارداد می خواهید 
خودتان را به باشگاه و هواداران نشان دهید و خودتان را ثابت کنید. الان به تنها چیزی که 

فکر می کنم قهرمانی با زنیت است.
*شماجامجهانیراخوبشروعکردیدونزدیکبودکهبرابراسپانیاهمنتیجه
بگیریدوبهدوربعدبروید.باآنهمههوادارکهبرایحمایتایرانبهاینجاآمدندفکر

میکنیدمشکلکجابود؟
ما خیلی بازی های دوستانه کمی داشتیم و واقعاً بازی های دوستانه با تیم های ضعیفی 
داشتیم. مثلًا با تیم های درجه دو آسیا یا نه چندان قوی بازی می کردیم. وقتی به تورنمنتی 
مثل جام جهانی می روید باید با تیم های قدرتمندی بازی کنید. مثل کره و ژاپن. این 
اعتماد به نفس شما را بالا می برد و اردوهای خوبی را به خاطر مشکلات اقتصادی و تحریم 
بودن کشور تجربه نکردیم. می توانستیم درک کنیم که این تورنمنت سخت ترین تورنمنت 
عمرمان بود چون با تیم های قدری بازی داشتیم و فکر می کنم دلیل اصلی که به هدفمان 

نرسیدیم اردوهای خوبی بود که نداشتیم.
*بعدازجامجهانیشماتصمیمبهخداحافظیازتیمملیگرفتیدوخیلیهااز
ایرانبهمنپیامدادندوگفتندسرداررادوستدارندوبرایشماکلیپساختند.

عدهایبعدازجامجهانیگفتندسردارضعیفاست.چهنظریدارید؟
من هیچوقت نمی بازم. اینکه هواداران فکر کردند من به خاطر آنها خداحافظی کردم 
کاملًا اشتباه است. ما دو نوع هوادار داریم. یکی که قدرت را بداند و یکی هم که نداند. 
من باید درک کنم که یک روز باید از من انتقاد شود و یک روز هم من را بالا ببرند. من 
الان ۲4 سال سن دارم و الان جزو 5 گلزن برتر تاریخ تیم ملی ایران هستم. اینکه فحاشی 
می کنند به خانواده آدم ناراحت کننده است. من می دانم پشت این ماجراها چیست. 
تمام فحش هایی که در اینستاگرام بودند، هوادار یک تیم بودند چون پدر من از آن تیم 
انتقاد کرده بود. هیچ پدری دوست ندارد که پسرش الکی مورد انتقاد قرار بگیرد و او جواب 
می دهد. من پدرم را درک می کنم و دستش درد نکند که من را حمایت کرد. خوشحالم 
در جام ملت ها خودم را نشان دادم و گلزنی کردم. در جام جهانی ۲4 ساعت دیگر بازی 
می کردیم نمی توانستم گل بزنم چون تیم خیلی دفاعی بازی می کرد. ما مجبور بودیم 
دفاعی بازی کنیم. من تنها بودم در برابر بهترین مدافعان دنیا. اینستاگرام در ایران بد جا 

افتاده است و نمی دانیم چطور باید استفاده کنیم و هواداران فحش می دهند و باید درک 
کنیم. من مردانه باید زندگی کنم و پشت سر این و آن فحش نمی دهم. باید بدانم برای 
خانواده ام در این دنیا چه کار کردم. اگر حال پدر و مادر من خوب باشد من به کسی باج 

نمی دهم که الکی به من حرف بزنند.
*نظرتدربارهرفتنازکیروشچهبود.شمادراینستاگرامنشاندادیدکه

ناراحتهستید.
بله ۱۰۰ درصد. او نسل جوانی در تیم ملی ایران راه انداخت. من، جهانبخش، میلاد 
محمدی، بیرانوند، سعید عزت اللهی، پورعلی گنجی و مهدی طارمی و خیلی های دیگر به 
تیم ملی آمد و نسل جدیدی راه افتاد و این خدمت بزرگی بود که برای تیم ملی ایران انجام 
داد. مربی های قبلی این طور نبودند واقعاً. امیدوارم او در کلمبیا بهترین نتیجه را بگیرد. 

مردم ایران او را دوست دارند.
*شمادرجامملتهابهعنوانمدعیقهرمانیواردشدیدولیدرنیمهنهایی
برابرژاپنشکستخوردید.الاناوضاعدرتیمملیچطوراست.هدفجدیدیرا

دنبالمیکنیدیاهنوزناراحتوغمگینهستید؟
در تیم ملی بازیکنان حرفه ای زیاد داریم. یکی هست مثل اولیور کان که وقتی شکست 
می خورد ناراحت نیست چون تمام تلاشش را کرده است و به بازی بعدی فکر کرده است. 
ما هم خیلی از باخت به ژاپن ناراحت شدیم. صد درصد در بازی های آینده با قدرت 

بیشتری می آییم تا هواداران واقعی ایران را خوشحال کنیم.
*اخیراًبهگلستانسفرکردیدوبهمردمسیلزدهآنجاکمککردید.چطوربودبه

آنجارفتیدودرادامهبرگشتیدوشروعبهبازیبرایتیمتانکردید؟
وقتی من آمدم، فردایش سیل آمد و خیلی از هموطنان خانه ها را از دست دادند و 
خیلی ها شهید شدند در این راه و زندگی شان را باختند و وظیفه من بودم به مردم خصوصاً 
ترکمن صحرا کمک کنم. همیشه هر کاری برایشان می کنند چون در قلب من هستند. 

اینجا که آمدم دو روز نتوانستم تمرین کنم ولی رفته رفته به خودم آمدم.
است برگشته وضعیت این از الان کهسردار کردم سوال تیمتان مربی از *
حواسشبهبازیاستاوگفتهمیشهحواسسرداربهبازیاستوشمادوگلبه

ثمررساندیدوگلتانرابهسیلزدههاتقدیمکردید.
بله خودم خیلی دوست داشتم که گل بزنم و گل اولم را تقدیم کردم به مردم گلستان 
و گل دوم به آن کسی که در زندگی شخصی ام است تقدیم کردم چون قول داده بودم. 

من بازیکن حرفه ای هستم و باید در فوتبال خوب ظاهر شوم و نان حلالم را به خانه ببرم.
شما می دانید ولی خیلی ها نمی دانند در ایران 4۰ - 5۰ میلیون فوتبال می بینند و 
تیم هایشان را حمایت می کنند. آیا مدیریت این محبوبیت دشوار نیست چون همه در ایران 

شما را می شناسند.
ایرانی ها خیلی فوتبال دوست دارند و درست است در جام جهانی فحش دادند ولی فقط 
در اینستاگرام است و خیلی به من لطف دارد. آدم ها شعور فوتبالی زیادی در ایران دارند 

و خیلی لطف دارند.
*مجسمهایازعلیداییدرایراننیستوشایدروزیبرایشماساختهشود.

نظرتچیست؟
متأسفانه ناراحت کننده است چون بهترین گلزن دنیا است و هنوز کسی رکوردش را نزده 
است ولی برایش کاری نکردند. وقتی برای او نکردند نمی خواهم برای من بکنند چون 
سطح او از من بالاتر بوده است. در خارجی ها زلاتان و در ایرانی ها دایی الگوهای من 

بودند. من جنگیدن دایی را خیلی دوست دارم.
*فکرمیکنیدکسیبتواندرکورداورابشکند؟مثلًاشمابهآنبرسید؟

خیلی زیاد گل زده است )با خنده(، ۱۰۹ گل واقعاً زیاد زده است و حقش بوده است 
چون سختی و زحمت زیاد کشیده است و خدا بهش داده است.

*چهتیمیقهرمانلیگقهرمانانمیشود؟
به خاطر شما )مجری( که طرفدار لیورپول هستید می گویم لیورپول. از وقتی که آن پست 
را گذاشتم و با کلوپ عکس گرفتم اوضاع تیم خیلی دگرگون شد و تیم خیلی خوب شد. 

فکر می کنم لیورپول قهرمان لیگ برتر نیز شود.

ورزشی

 باشگاه پاری سن ژرمن وضعیت دروازه بان اسپانیایی شیاطین سرخ را زیرنظر 
دارد.

 نشریه انگلیسی »دیلی استار« گزارش داد باشگاه پاری سن ژرمن در آستانه ارائه 
پیشنهادی ۹۰ میلیون پوندی برای جذب داوید دخه آ است. دستمزد هفتگی این 
دروازه بان اسپانیایی در منچستریونایتد ۲۰۰ هزار پوند است اما طبق گزارش این 
نشریه انگلیسی، پاریسی ها قصد دارند با ارائه پیشنهاد دستمزد 45۰ هزار پوند 
در هفته، او را برای پیوستن به PSG متقاعد کنند. باشگاه منچستریونایتد هنوز 
نتوانسته بر سر تمدید قرارداد با داوید دخه آ به توافق برسد، این در حالی است که 
گفته می شود این دروازه بان اسپانیایی خواهان افزایش قابل توجه دستمزدش به 
منظور تمدید قرارداد شده است. در صورتی که مدیران باشگاه منچستریونایتد 
نتوانند با دخه آ به توافق برسند، مجبورند او را در تابستان پیش رو در لیست فروش 
بگذارند یا اینکه در پایان فصل آینده داوید را به عنوان بازیکن آزاد از دست بدهند و 
چیزی عایدشان نشود. این دروازه بان اسپانیایی که در سال ۲۰۱۱ از اتلتیکومادرید 
به منچستریونایتد پیوست، در سال ۲۰۱5 هم مورد توجه باشگاه رئال مادرید قرار 
داشت و حتی تا آستانه پیوستن به این تیم اسپانیایی پیش رفت اما در نهایت در 

ماجرای معروف خرابی دستگاه فکس باشگاه رئال مادرید این انتقال عملی نشد.

منتشرشده،  گزارش های  اساس  بر   
باشگاه ناپولی خواهان به خدمت گرفتن 
مدافع انگلیسی تاتنهام است.  بر اساس 
ادعای جان لوکا دی مارتزیو، روزنامه نگار 
ناپولی  باشگاه  ایتالیایی،  سرشناس 
پیشنهادی رسمی به باشگاه تاتنهام به 
تریپیه  کِیران  گرفت  خدمت  به  منظور 
داده است، بازیکنی که پس از عملکرد 
خوبش در فصل ۱8-۲۰۱۷، این فصل 

دچار افت شده است. تریپیه که در پست دفاع راست بازی می کند تا سال ۲۰۲۲ با 
باشگاه تاتنهام قرارداد دارد. دی مارتزیو خبر داد پیشنهاد ناپولی به تاتنهام برای جذب 
این مدافع انگلیسی، رقمی بین ۱8 تا ۲۰ میلیون یورو بوده است که مورد موافقت 
سران این باشگاه انگلیسی قرار نگرفته است. این مدافع ۲8 ساله در جام جهانی 
۲۰۱8 روسیه که تیم ملی فوتبال انگلیس به عنوان چهارمی دست یافت، یکی از 
ستاره های سه شیر بود. دی مارتزیو همچنین مدعی شد تریپیه در صورتی که بخواهد 

اقدام به ترک تاتنهام کند، ترجیح می دهد راهی منچستریونایتد شود.

بارسلونا فردا شب در ورزشگاه نوکمپ و از دور رفت نیمه نهایی لیگ قهرمانان، میزبان 
لیورپول خواهد بود.

به نقل از اسپورت، لیورپول صعود دشواری از مرحله گروهی لیگ قهرمانان داشت. قرمزها 
در هر سه بازی خارج از خانه خود برابر ناپولی، ستاره سرخ و پی اس جی مغلوب شدند ولی 
با سه برد خانگی توانستند بالاتر از ناپولی و به عنوان تیم دوم به یک هشتم نهایی برسند. آنها 
در این مرحله با شکست بایرن راهی دور بعد شدند و برای رسیدن به نیمه نهایی هم پورتوی 

پرتغال را از پیش رو برداشتند.
شرایط لیورپول به گونه ای است که یکی از شانس های مسلم قهرمانی محسوب می شود؛ 
ولی شکست بارسا با مسی کار راحتی نخواهد بود. برای این مهم، خطرناک ترین بازیکن 
لیورپول در بازی فردا شب نوکمپ کسی جز سادیو مانه نیست. او بیش از همه ستاره های 

لیورپول در بازی های خارج از خانه این فصل لیگ قهرمانان گلزنی کرده است.
در دور گروهی یک گل به پس اس جی در پارک دو پرنس، دو گل در زمین بایرن و یکی هم 
در ورزشگاه دراگائوی پورتو. پس از مانه، ویرژیل فن دایک، مدافع هلندی لیورپول با دو گلی 
که در زمین بایرن و پورتو زد قرار دارد و سپس محمد صلاح، جیمز میلنر و روبرتو فیرمینو با 
یک گل خارج از خانه قرار دارند.سادیو مانه در لیگ برتر هم فوق العاده کار کرده و به فاصله دو 

هفته تا پایان رقابت ها بیست گله است.

پاری سن ژرمن آماده ارائه پیشنهادی ۹۰ 
میلیون پوندی به دخه آ

مدافع تاتنهام به دنبال پیوستن به 
منچستریونایتد

ستارهسنگالی؛

 خطرناک ترین ستاره لیورپول در جهنم نوکمپ

عضو هیات مدیره استقلال می گوید با توجه به این که آبی پوشان پایتخت بهترین بازیکنان 
لیگ برتر را در اختیار داشتند، عدم نتیجه گیری این تیم به سرمربی آن برمی گردد.

اسماعیل خلیل زاده، عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال در گفت وگو با ایسنا درباره روند 
قطع همکاری با وینفرد شفر اظهار کرد: هیأت مدیره پس از بازی داربی که آقای شفر عملًا 
نتوانست نتیجه ی خوب بگیرد با او جلسه ای داشت. در این جلسه متوجه شدیم ایشان 

در دستورات و تصمیماتی که می گیرد، مصمم نیست و فقط از اینکه در گذشته چنین و 
چنان بوده، صحبت می کند. من در این جلسه به او گفتم "ما تعداد زیادی هوادار داریم 
و به دنبال کسب نتایج خوب برای خوشحالی آن ها هستیم. شما در داربی پاتوسی را به 
عنوان پنالتی زن تیم معرفی می کنید اما پنالتی را یک فرد دیگر می زند. حالا این اتفاق را 
هم به گردن بازیکن می اندازید. شما سرمربی هستید و از ما پول می گیرید و باید اهداف و 

خواسته های ما را برآورده کنید. این حق طبیعی ماست."
او افزود: پس از اینکه من حرف هایم را گفتم، شفر شروع به حاشیه رفتن کرد ولی در 
ادامه قول داد که همکاری می کند و به نتایج دلخواه هیأت مدیره و هواداران می رسد. ما 
هم به او گفتیم که اگر قول بدهد که نتایج خوب بگیرد، می تواند همکاری اش را ادامه دهد، 

در غیر این صورت از ما منفک خواهد شد.
عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال گفت: متأسفانه استقلال بازی ضعیفی مقابل الهلال 
و پدیده انجام داد. در ادامه احساس کردیم که او علاوه بر عدم نتیجه گیری، حاشیه سازی 

هم می کند لذا هیأت مدیره به این نتیجه رسید که او را برکنار کند.
خلیل زاده در ادامه درباره راه ندادن شفر به تمرین استقلال و این سوال که آیا این اقدام 
باعث سخت شدن مذاکرات قطع همکاری با سرمربی آلمانی استقلال نمی شود، توضیح 
داد: او عمداً این کار را کرد. ما نگران این موضوع نیستیم و یک راهکار برایش داریم. ما این 

راهکار را به وقتش اعلام می کنیم. ما دست پر را در این ماجرا داریم.
او در پاسخ به این پرسش که با توجه به این صحبت ها، هواداران استقلال نباید نگران 
تکرار شدن سناریوی مانوئل ژوزه در تیم محبوبشان باشند، بیان کرد: ما روی این موضوع 
فکر کردیم. یک توافقاتی صورت می گیرد و مشکلی از این بابت نیست.عضو هیأت مدیره 
باشگاه استقلال ادامه داد: ما بیش از این نمی توانستیم اجازه دهیم که هواداران ناراحت 

شوند. همچنین کادر مربیانی که او آورده هم باید بروند. ما نمی توانیم پول کشور را به کسی 
بدهیم که توانایی رساندن باشگاه به اهدافش را ندارد.

*نمیتوانیمبهخاطرناتوانییکنفر،تیمرانابودکنیم
اسماعیل خلیل زاده در ادامه گفت وگویش با ایسنا در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نبود 
که تا پایان فصل به شفر اجازه فعالیت داده می شد و پس از آن قطع همکاری صورت 
می گرفت، اظهار کرد: هواداران فشار بیش از اندازه ای به باشگاه وارد می کنند که به حق 
هم است. ما نمی توانیم عواطف هوادار را نادیده بگیریم. همچنین نمی توانیم به خاطر 
ناتوانی یک نفر، تیم را نابود کنیم. شفر هر پرداختی ای که باید می گرفته گرفته و سعی 
کردیم مشکل پرداخت او را حل کنیم، با این حال او نتوانست انتظارات هواداران و باشگاه 

را برآورده کند.
او افزود: ما در هیأت مدیره حضور داریم که خواسته های هوادار را برآورده کنیم. به نظرم 
اگر به او اجازه داده می شد که ادامه فصل به کارش ادامه دهد، وضعیت بدتر می شد. ما 
نمی توانستیم اجازه دهیم که او یک باخت دیگر هم روی دست ما بگذارد. از آن طرف، 
آقای مجیدی که جوان، محبوب و پسر فهمیده ای است به عنوان سرمربی در تیم حضور 

دارد که سه چهار بازی آخر را مدیریت می کند تا فصل به خوبی و خوشی تمام شود.
عضو هیأت مدیره استقلال در پایان درباره آینده نیمکت استقلال برای فصل بعد، 
توضیح داد: من اعتقاد به مربی خارجی دارم مگر اینکه در ادامه تصمیمات دیگری گرفته 
شود. در هر صورت باید کسی بیاید که توانایی مدیریت تیم را داشته باشد و به نتیجه برسد. 
ما بهترین بازیکنان فصل را داشتیم ولی نتوانستیم نتیجه بگیریم. این ضعف مدیرعامل 
این موضوع صحبت  نیست، ضعف سرمربی است. ما در جلسه هیأت مدیره درباره 

می کنیم.

عضوهیاتمدیرهاستقلال:
 شفر نتیجه نمی گرفت، حاشیه هم می ساخت

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان گفت: اطمینان دارم 
که بازیکنانم بهترین نمایش خود را برابر استقلال تهران به نمایش 

می گذارند و دست به کار بزرگی خواهند زد.
با  دیدار  از  پیش  خبری  نشست  در  علوی«دیروز   »محمد 
استقلال تهران در هفته بیست و هشتم لیگ برتر افزود: امیدوارم 
فردا بتوانیم دیداری خوب و جوانمردانه را برابر استقلال تهران 
به نمایش بگذاریم تا مرهمی کوچک برای مردم عزیز خوزستان 

باشد.
وی اظهار داشت: استقلال تغییراتی را در کادر فنی خود به 
وجود آورده که می تواند به سود استقلال خوزستان باشد و شاید 

هم به ضررمان تمام شود.
»فرهاد  افکار  از  کرد:  خاطرنشان  خوزستان  فولاد  سرمربی 
اطلاعی  تهران  استقلال  جدید  سرمربی  عنوان  به  مجیدی« 
نداریم و تنها کاری که این روزها انجام دادیم، بر روی نقاط ضعف 

و قدرت استقلال تهران کار کردیم.
علوی در پاسخ به این سووال که استقلال خوزستان در لیگ 
می ماند یا خیر؟ تصریح کرد: هنوز به اتفاقات امیدواریم اگر دو 
تیم سپیدرود رشت و نساجی با هم مساوی کنند و دو بازی بعدی 
را ببازند و ما نیز برنده سه دیدار آینده باشیم می توانیم در لیگ 
بمانیم. شاید خیلی ها این موضوع را باور نکنند یا تعجب کنند اما 
وقتی تیم خودم و تمرینات را می بینم به بقا امیدوارم. نزدیک به 
۲۰ شیر دارم و مردانه بازی می کنند و می خواهیم فردا کار بزرگی 

انجام دهیم.
آیا  وی افزود: به تازگی جلسه ای در باشگاه تشکیل شد که 
به فروش برسد. فکر کنم  یا  استقلال خوزستان ماندگار شود 
دستور به بقای تیم باشد تا اگر تیم سقوط کرد تلاش کنند تا فصل 
بعد به لیگ برتر برگردد. اما با من صحبت نشده است خودم هم 
درباره آینده فکر نکردم و همه تمرکزم برای ۳ بازی آینده است تا 

بهترین عملکرد را به فوتبال ایران نشان دهیم. 

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: سرمربیگری استقلال آرزو و 
رویای خیلی از آقایان است و بسیاری از افراد دوست دارند روزی 

هدایت این تیم را برعهده گیرند.
»فرزاد مجیدی« اظهار داشت: استقلال شرایط حساسی دارد 
و همه باید از این تیم حمایت کنند تا بتوانیم به جایگاه شایسته 

ای برسیم.
وی افزود: برادرم به عشق هواداران استقلال این سمت را قبول 
کرد تا تیمی که سال ها برای آن بازی کرد و عاشقانه دوستش دارد 
کوچک ترین لغزشی نداشته باشد. او در روزهایی که فوتبال هم 

بازی می کرد بارها برای استقلال فداکاری کرده بود.
سرپرست سابق استقلال خاطرنشان کرد: فرهاد به خوبی می 
دانست اگر این حاشیه های استقلال چند روز دیگر ادامه داشته 
باشد اتفاقات بدتری برای این تیم خواهد افتاد و ممکن است آبی 
پوشان پایخت با چالش های جدی تری روبرو شوند که لطمات 
زیادی به استقلال وارد کند. بنابراین فرهاد با رشادت وارد گود شد 

تا تیم محبوبش ضربه نخورد.
مجیدی تصریح کرد: سمتی که در حال حاضر فرهاد مجیدی 
در استقلال دارد آرزو و رویای خیلی از آقایان است و آنها دوست 

دارند روزی بر روی نیمکت این تیم بنشینند.
بازیکن اسبق آبی پوشان پایتخت ادامه داد: هواداران استقلال 
اگر تیمشان را دوست دارند باید از آن حمایت کنند. آنها باید در 
بازی های باقیمانده با حضور در ورزشگاه به تشویق استقلال 

پرداخته و کمک کنند تا لیگ برتر به بهترین شکل ممکن برای آبی 
پوشان تهرانی به پایان برسد.

وی در خصوص شایعات ایجاد شده مبنی برای بازگشت او به 
استقلال به عنوان سرپرست، گفت: اصغر حاجیلو پیشکسوت و 
بزرگ استقلال است و با قدرت به کارش در این تیم ادامه می دهد 

و برای این عزیز آرزوی موفقیت و سلامتی دارم.

سرمربیتیمفوتبالاستقلالخوزستان:
برابر استقلال تهران دست به کار بزرگی می زنیم

فرزادمجیدی:
سرمربیگری استقلال آرزوی خیلی از آقایان است
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رئیس جمهور هدف از تحریم ظالمانه و غیر قانونی آمریکا را فشار به 
مردم، کارگران و اقشار ضعیف جامعه دانست و با تاکید بر اینکه کارگران 
با تلاش در عرصه تولید و افزایش صادرات غیرنفتی ، در خط مقدم مقابله 
با تحریم های آمریکا هستند، اظهارداشت: هر واحدی که ظرفیت تولید را 

توسعه دهد بیشتر از منابع صندوق توسعه بهره مند می شود. 
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز سه شنبه در 
سی امین جشنواره ملی قدردانی از کارگران نمونه،  قدرت دولت را نتیجه 
پشتیبانی مردم و تلاش کارگران خواند و با اشاره به صادرات غیرنفتی 
40 میلیارد دلاری کشور تاکید کرد: هدف آمریکا از قطع صادرات نفت 
کاهش درآمد ارزی ماست و راه مقابله با آن تولید و صادرات غیرنفتی 
است.وی با بیان اینکه ما در مقطع فعلی با دو موضوع مواجه هستیم و 
بنابراین شرایط ما خاص و ویژه است، ادامه داد: اولاً ما در برابر تحریم 
ظالمانه و غیرقانونی آمریکا قرار گرفته ایم که فشار این تحریم به طور 
مستقیم بر مردم عزیز کشورمان به ویژه کارگران، اقشار متوسط و اقشار 

پایین جامعه وارد می شود.
* اولین هدف آمریکا از تحریم ها کاهش درآمد ارزی ماست

رئیس جمهور تاکید کرد: در شرایط فعلی ما یعنی دولت، کارفرمایان، 
کارگران، کارآفرینان و بخش های مختلف تولیدی جامعه باید احساس 
کنیم که بار سنگین تری بر دوشمان است.روحانی بیان کرد: آمریکایی ها 
از طریق تحریم ظالمانه اخیر هدفشان در وهله اول آن است که درآمد 
ارزی ما را کاهش دهند که یک منبع بزرگ درآمد ارزی ما همواره 
فروش نفت، میعانات و برخی از صنایعی بوده که وابسته به تولید نفت و 
گاز است.وی با اشاره به اینکه بحثی مطرح می شود مبنی بر اینکه ارزش 
پول ملی باید حفظ شود که کاملًا حرف درستی است، تصریح کرد: 
معنای ساده این حرف آن است که برابری ریال در برابر ارزهای خارجی 
کاهش پیدا نکند، این در صورتی محقق می شود که ما بتوانیم فراوانی 

ارز را بیشتر کنیم.
* مردم نیازمندی شان به ارز خارجی را کم کنند

رئیس جمهور ادامه داد: در واقع ما باید یا مقدار ارز را بیشتر کنیم 
یا تقاضای آن را کمتر کنیم و راه دیگری برای این مسئله وجود ندارد، 
یعنی مردم باید نیازمندی شان به ارز خارجی را کاهش دهند که البته 
مواردی در این زمینه وجود دارد و الان نزدیک به 4 سال است که 
در گندم خودکفا شده ایم که به معنای بی نیازی از ارز است.روحانی 
متذکر شد: ما در سال اول دولتمان حدود ۶ میلیون تن گندم وارد 
کشور کردیم، حدود 4 سال است که نیاز به خرید گندم نداریم و این 
به معنای آن است که نیاز ما به ارز در این زمینه کاسته می شود و 
در هر زمینه ای اگر به سمت خودکفایی برویم، نیاز ارزی ما کاهش 
می یابد.وی افزود: ما ۹۵ درصد داروی مورد نیاز کشورمان را تولید 
می کنیم و در صورتی که بتوانیم ۵ درصد دیگر را هم خودمان تولید 
کنیم و مواد اولیه دارو را هم در بسیاری از موارد تولید کنیم، نیاز کشور 
به ارز کاهش می یابد.رئیس جمهور تاکید کرد: راه ارتقای ارزش پول 

ملی و کاهش قیمت ارز خارجی صرفاً این است که یا نیاز ما به ارز 
خارجی کاسته شود یا آنکه ارز بیشتری را به دست آوریم که در زمینه 
آنکه نیاز ما به ارز کم شود، کار بزرگ را شما کارگران، کارفرمایان و 
تولیدگران انجام می دهید و بخش بزرگی از نیازهای ما امروز توسط 

شما ساخته می شود.
* تفاضل واردات و صادرات کشور ۳ میلیارد دلار است

دلار  میلیارد  یازدهم ۸  دولت  ابتدای  در  گفت:  رئیس جمهور 
بیشتر از صادرات کشور، واردات داشتیم. امروز تفاضل بین واردات و 
صادرات کشور ما ۳ میلیارد دلار است بنابراین ما به سمت خودکفایی 
حرکت می کنیم. وی افزود: اگر امروز در تولید بسیاری از محصولات 
خودکفا هستیم، کارگران ما ایران را خودکفا کرده اند، اگر امروز برای 
نیازمندی های تسلیحاتی کشور بیش از ۹0 درصد روی پای خود 
ایستاده ایم، به این دلیل است که کارگران و مهندسان ما در مسیر 

خودکفایی حرکت کرده اند.
* خودکفایی، ارزش پول ملی را افزایش می دهد

روحانی اظهار داشت: هر جا کارگران ما به دنبال خودکفایی بروند، 
ارزش پول ملی ما افزایش می یابد و نیازمندی ایران به ارز خارجی 
کاهش خواهد یافت. هرچه تولید در راستای صادرات باشد درآمد ارزی 
ما افزایش می یابد.رئیس جمهور گفت: امروز صادرات غیر نفتی ایران 
رقم قابل توجهی است، بیش از 40 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
داریم و اگر کیفیت کالاهای مان را بالا ببریم، موفق می شویم. یکی 
از قدم های بزرگ مبارزه با آمریکا افزایش صادرات است، آمریکا به 
دنبال کاهش درآمدهای ارزی ایران است تا در تأمین نیازهای مان 
برای واردات کالا دچار مشکل شویم.وی با تاکید بر اینکه خط مقدم 
مبارزه با آمریکا شما کارگران عزیز هستید گفت: یکی از مصوبات ما در 
هیئت امنای صندوق توسعه ملی پرداخت وام به کارخانه هایی است 
که ظرفیت خود را افزایش می دهند. باید ظرفیت تولید ما افزایش یابد، 
باید کیفیت کالای ما افزایش یابد، در مغازه های مختلف در بغداد، کربلا 
و نجف باید کالای ایرانی وجود داشته باشد. زمانی که کالای ایرانی را 
در این کشور می بینیم به خودمان افتخار می کنیم که کالاهای ما جای 
کالاهای کشورهای غربی و شرقی را پر می کنند.روحانی افزود: ممکن 
است شما به دولت اعتراض داشته باشید که چرا قیمت ارز پایین 
نمی آید؟ پاسخ من این است که هر چه تولید افزایش یابد و خودکفا 
تر باشیم، قیمت ارز پایین تر می آید. آمریکا به ایران فشار می آورد که 

نتوانیم نفت خام را صادر کنیم.
* آمریکایی ها خواهند دید که صادرات نفت را ادامه می دهیم

رئیس جمهور تصریح کرد: همه مسئولان کشور ما بر این مسئله 
اتفاق نظر دارند که تصمیم آمریکا مبنی بر اینکه صادرات نفت ایران باید 
به صفر برسد تصمیم غلط و نادرستی است و ما نخواهیم گذاشت این 
تصمیم عملی و اجرایی شود.روحانی تاکید کرد: آمریکایی ها در ماه های 
آینده خودشان خواهند دید که صادرات نفت ایران ادامه می یابد، ممکن 

است آمریکا یک راه را بر ما ببندد اما این کار یک در و یک راه ندارد 
بلکه هنوز راه های دیگری وجود دارد که آمریکا خبر ندارد.وی گفت: 
ما باید نفت مان را با قدرت صادر کنیم. متأسفانه برخی کشورها در 
برابر فشار آمریکا عقب نشینی می کنند و همین امر موجب شده است 
که آمریکا فشار خود را افزایش دهد اما ملت ایران در دوران انقلاب 
مقابل آمریکا ایستادند و پیروز شدند در حادثه طبس نیز ملت ایران 
در مقابل آمریکا ایستاد البته لطف خداوند باعث رسوایی آمریکایی ها در 
طبس شد.روحانی با بیان اینکه هرچه تولید را افزایش دهیم مردم در 
رفاه قرار می گیرند و توان اقتصادی کشور هم افزایش می یابد، گفت: ما در 
فروردین امسال با یک معضل مواجه شدیم که حداقل در صد سال اخیر 

با چنین معضلی در کشور مواجه نبودیم.
* بازسازی بنگاه های تولیدی در مناطق سیل زده در اولویت

وی با اشاره به اینکه البته ما با نعمت خدادادی و باران رحمت الهی 
مواجه شدیم، ادامه داد: امروز سدهای ما پر شده است و بنابراین امسال 
سال نعمت خداوند برای ملت ایران است چرا که آب فراوانی در اختیار 
ما قرار داده است.رئیس جمهور با بیان اینکه هیچ موقع در ایران به خاطر 
نداریم که به یک مرتبه حدود ۲۸ استان ما به طور همزمان دچار معضل 
سیلاب شوند، تصریح کرد: اداره همه این استان ها با معضلاتی که داشتند 
کار آسانی نبود و من از همین جا به وزرای مربوطه به ویژه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، کشاورزی و تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گویم که 

بازسازی همه مراکز و بنگاه های تولیدی در مناطق سیل زده در اولویت 
دولت قرار گیرد.وی افزود: کشاورزی، مرکز تولید و کارگاه های بسیاری از 
مردم در مناطق سیل زده از بین رفته است که شرایط کار و تولید را در 

این مناطق به سرعت و حتی بهتر از قبل برمی گردانیم.
* ۱۵۰ هزار هکتار گندم به زیر آب رفته است

رئیس جمهور گفت: بنده در جلسه ای که در خوزستان تشکیل شده 
بود یکی از مسئولان آن جلسه به بنده گفت که ۱۵0 هزار هکتار گندم 
به زیر آب رفته است یعنی ۱۵0 هزار هکتار گندم زار از بین رفت و 
مردم دچار خسارت و مشکل شدند.روحانی اضافه کرد: بنابراین مناطق 
سیل زده جز اولویت های ما است.وی در عین حال تاکید کرد: مبارزه و 
ایستادگی در برابر آمریکا جز وظایف اصلی ما است و در این راستا همه 
باید دست به دست هم دهیم.رئیس جمهور با بیان اینکه امروز همه باید 
دست به دست هم دهیم، تاکید کرد: وزارت کار از امروز باید به فکر 
برنامه ریزی تا ۱0 الی ۲0 سال آینده باشد؛ امروز شما ببینید بسیاری 
از کارها از طریق فضای مجازی در حال انجام شدن است و این نشان 
می دهد، نوع کار شیوه کار در حال تغییر است.روحانی با بیان اینکه در 
زمینه گردشگری ما فرصت زیادی جهت افزایش اشتغال داریم، اظهار 
داشت: اولویت اول ما با توجه به شرایطی که امروز با آن مواجه هستیم 
افزایش اشتغال است تا بتوانیم در برابر این معضلات به خوبی عبور کنیم 
و به خواست خدا از این مرحله عبور خواهیم کرد.وی اضافه کرد: آماری 

که آقای وزیر کار ارائه کرد در زمینه مسکن بسیار امیدوارکننده بود و ما 
باید این موضوع را ادامه دهیم.

* لزوم تلاش وزارت راه و شهرسازی برای مسکن کارگران
رئیس جمهور با اشاره به اینکه کارگران ما باید برای ادامه کار نشاط 
پیدا کنند، گفت: کارگری که بدانند بعد از دو یا سه سال دیگر صاحب 
خانه می شود و در سال های نزدیک بازنشستگی در خانه ای که خود 
مالک است ساکن می شود، روحیه او فرق می کند با کارگری که ببیند 
باز هم باید در پایان کار خود و در بازنشستگی مستأجر بماند، بنابراین 
در زمینه مسکن، تلاش وزارت مسکن باید بیشتر شود.روحانی ادامه 
داد: اگر کارخانه ای تولید دارد و بگوید ما می خواهیم اضافه محصول 
داشته باشیم، همه کارگران باید در این اضافه تولید سهیم باشند؛ باید 
کارگران ما احساس کنند که در سود این اضافه تولید سهیم هستند. 
آنها باید احساس کنند که اگر تولیدات آنها صادر شود آنها در موضوع 
صادرات هم سهیم هستند.وی خطاب به جامعه کارگری گفت: برای 
آنکه وضعیت کارگران ما بهتر شود با هر پیشنهادی که وزیر کار امسال 
مطرح کرد، موافقت کردیم اما ما باید کاری کنیم که کارگر در سود 
تولید اضافه و صادرات سهیم شود و اگر اینگونه شد، بدانید که بسیاری 
از کارخانه ها صادر کننده می شوند و درآمد بیشتری را کسب می کنند.

رئیس جمهور با تاکید مجدد بر اینکه کارگر ما نیاز به نشاط و روحیه 
تفریح در زندگی دارد، می گوید: او باید با خانواده خود نشاط و شادی 

را تجربه کند.
روحانی با بیان اینکه کارگر ما باید از طریق تشکلی که دارد به دنبال 
منافع خود باشد، افزود: یک کارگر که نمی تواند از منافع خود دفاع کند، 
وظیفه بخش ها و تشکل های کارگری هست که باید در برابر کارفرما و 

وزارتخانه بایستند و بتوانند حقوق خود را بهتر بگیرند.
* تولید در کشور بدون حضور بانک ها امکان پذیر نیست

وی با بیان اینکه دولت با همه توان و امکانات در کنار کارگران است، 
گفت: هیچ کس تردیدی ندارد که رشد، تولید، قدرت کشور و مبارزه در 
برابر دشمنان با کار و تولید امکان پذیر است بنابراین وظیفه دولت است 
که برای کار، تولید و اشتغال هر آنچه می تواند را انجام دهد.روحانی اظهار 
داشت: تولید در کشور ما بدون حضور بانک ها امکان پذیر نیست. وی 
با بیان اینکه باید مراکز آموزش فنی و حرفه ای به روز شوند گفت: باید 
کاری کنیم که دانش آموزان در سال پایانی در دبیرستان مهارتی داشته 
باشند. دانشجوی ما باید حتماً مهارت داشته باشد. این وظیفه وزارت کار، 
دانشگاه ها و آموزش و پرورش است که به دانشجویان و دانش آموزان 
مهارت لازم را بیاموزند، دولت در این زمینه در خدمت شما خواهد بود. 
رئیس جمهور گفت: باید سطح اطلاعات کارگران افزایش یابد اگر همه ما 
در کنار هم تلاش کنیم خداوند نصرت و یاری اش را نصیب ما می کند و 
انشاالله موفق خواهیم شد دشمن را به زانو در بیاوریم. کارگران ما نخواهند 
گذاشت آمریکا بر ما پیروز شود ما آمریکا را به حول و قوه الهی به زانو در 

خواهیم آورد. روز کارگر مبارک باد.

رئیس جمهور در سی امین جشنواره ملی قدردانی از کارگران نمونه:

کارگران در خط مقدم مقابله با تحریم های آمریکا هستند

از دو سـه هفتـه پیـش که سـعید حجاریان، تئـوری »مشـارکت مشـروط« را برای 
انتخابات ۹۸ مطرح کرد، به سـیبل انتقادات تبدیل شـد. ملایم ترین انتقادات از سـوی 
اصلاح طلبانـی بـود کـه راهـکار او را کهنـه، رنگ باختـه و بی اثر می دانسـتند. در سـوی 
دیگـر امـا اصولگرایان تئوری او را روی دیگر تحریم و اهرمی برای تحت فشـار قـرار دادن 
نظام و شـورای نگهبان برای کاسـتن از نظارت اسـتصوابی و تایید صلاحیت چهره های 
شـاخص اصلاح طلـب  تلقی کردند. اصولگرایان حتی او و جریان منسـوب بـه او را متهم 
کردنـد کـه قصـد دارنـد در انتخابات پیـش رو بر موج اعتراضات اجتماعی سـوار شـوند.

ابتـدا گفتـه شـد که حجاریـان در طرح این تئوری، نظر شـخصی خـود را بیان کـرده و 
ایـن ایـده جریان اصلاحات نیسـت، امـا بلافاصله محمود میرلوحی، عضو شـورای عالی 
سیاسـتگذاری اصلاح طلبـان در مصاحبه ای گفـت که نظر رئیس دولـت اصلاحات نیز 
»مشـارکت مشـروط« اسـت. محمد خاتمی، نیز اسـفندماه در دیدار اعضای فراکسیون 
امیـد گفته بود که بعیـد می داند مردم دیگر با حـرف او پای صندوق رأی بیایند.محمود 
میرلوحی، عضو شـورای عالی سیاسـتگذاری اصلاح طلبـان با اشـاره ای به چالش جدی 
»مشـارکت« در انتخابات اسـفند امسال، »مشـارکت مشروط« از سـوی اصلاح طلبان را 
راهـی بـرای افزایش مشـارکت مـردم پـای صندوق هـای رأی می دانـد و تاکید می کند 
کـه »چالش مشـارکت«، موضوعی اسـت که نظام بایـد از اکنون به آن فکر کنـد و برای 
مواجهه با آن ناگزیر از همراهی مشـارکت مشـروط اصلاح طلبان خواهد بود! او در عین 
حال معتقد اسـت که اگر مشـارکت مردم پای صندوق های رأی بالا باشـد، قطعا بُرد باز 
هم با اصلاح طلبان خواهد بود.»توسـعه ایرانی« در این باره گفتگویی با او داشـته اسـت 
و طـی آن بـه وضعیـت اصلاح طلبـان و جریان رقیـب آنها در انتخابات پیـش رو، تحریم 
انتخابات از سـوی اصلاح طلبـان و دیگر موضوعات حول محور انتخابات مجلس یازدهم 

پرداخته اسـت. آنچه در ادامه می خوانید، شـرحی از این گفتگوسـت.
*بعد از طرح »مشـارکت مشروط«، بسـیاری آن را روی دیگر تحریم تعریف 

کرده انـد. آیا جریان اصلاحات قصد تحریم انتخابات اسـفندماه را دارد؟
بعد از حوادث ۸۸ فضای سـنگینی در عرصه سیاسـت کشور حاکم شد؛ به طوری که 
خیلی ها می گفتند دیگر تنها راه حل »تحریم« اسـت؛ اما شـاهد بودید که آقای خاتمی 
رفت و در دماوند رأی داد؛ کاری که موج سـنگینی به دنبال داشـت و انتقادهای بسیاری 
از درون جریان به ویژه جوان ها به آن وارد شـد. ولی بعدا معلوم شـد این یک اسـتراتژی 
بـود و معنایـش ایـن بود کـه جریان اصلاح طلب اساسـا پلی به نام »تحریـم« را تخریب 
کرده و معتقد اسـت که این راه حل نیسـت و باید راه های دیگری را جستجو کرد. همین 
اسـتراتژی و اصل پافشـاری بر صندوق رأی و حضور پای صندوق رأی باعث شـد که هم 
جریـان اصلاحـات و هم مردمی که اصلاحـات را قبول داشـتند، راه حلی پیدا کردند که 

در انتخابات ۹۲، ۹4 و ۹۶ کارآیی  آن به همه ثابت شـد.
* اکنـون کـه مشـارکت مشـروط طـرح شـده، از آن چنیـن اسـتنباط 
می شـود که در صـورت عدم تامین شـروط موردنظر جریـان اصلاحات، آنها 

روی دیگـر، یعنـی عدم مشـارکت را بـه نمایش خواهند گذاشـت.
خیـر. ما مشـارکت مشـروط را در برابر مشـارکت بی قید و شـرط قـرار می دهیم، نه 
در برابـر تحریـم. راه تحریـم موضوع بحث نیسـت. لـذا می ماند گزینه هـای دیگر؛ اینکه 
بی قید و شـرط شـرکت کنیم یا مشـروط؟ این دو گزینه بیشـتر در دسترس ما نیست.
* خـوب اگر این شـروط برآورده نشـود، قدم بعدی جریـان اصلاحات چه 

بود؟ خواهد 
بایـد دربـاره آن فکر کنیم. شـما تجربه اصلاحات را در مجلـس دهم دیدید که وقتی 
ما را رد صلاحیت کردند، دسـت روی دسـت نگذاشـتیم. تحریم نکردیم. عقب نشـینی 
نکردیـم. نشسـتیم راه تـازه ای پیـدا کردیـم. الان هم تدبیـر خواهیم کرد. شـورای عالی 
اصلاحـات فعـلا در مرحله شـکل گیری اسـت و هنـوز سیاسـت ها و راهبردهـای آن در 
مرحله تدوین اسـت و حتی تصویبش نیز زمان می برد. تابلوی اصلاحات شـورای عالی 
اسـت و بایـد بـه سـبک ۹4 و ۹۶ منتظر بمانیم تـا راهبردهایش اعلام شـود. اصلاحات 

بـرای ایـن مـورد هم راهکار پیـدا خواهد کـرد، اما ایـن راهکار، تحریـم نخواهد بود.
* امـا طیف هـا و چهره هایی هـم در جریان اصلاحات هسـتند که معتقد 

بـه تحریم اند.
کسـانی کـه می گویند عدم مشـارکت و عدم حضـور بدانند که نیامدن پـای صندوق 
حتما دو جریان سـودش را خواهند برد؛ یکی براندازان که اساسـا می خواهند نظام نباشد و 
دیگـر جریانـی کـه می خواهد با اقلیت و ۱۵ درصـد رأیی که دارد قـدرت را قبضه کند. هر 
وقت هم نیامدیم مثل شورای دوم، نتیجه اش را دیدیم. شورای دوم در تهران ۱0 میلیونی 
بـا ۶0 هـزار رأی به شـورا راه  یافتند، آقای احمدی نـژاد را آوردند و چطور به دولت اصلاحات 
تاختنـد؛ آن هـم بـا آرای ۶0 هزارتایی. در این شـورا اما پایین ترین رأی  یک میلیـون و ۶0 
هـزار تاسـت کـه البته الان به ما اجـازه نمی دهند با آرای یـک و نیم میلیونی آنطور حرف 

بزنیـم؛ می بینید من به خاطر یک حرفی کـه زده ام می روم بـه دادگاه.
* فکـر می کنیـد که نظـام و شـورای نگهبان چقـدر در این »مشـارکت 

مشـروط« با اصلاح طلبـان همراهـی کنند؟
ببینیـد اصل این اسـت کـه بتوانیم مـردم را پای صنـدوق بیاوریم؛ ایـن الان چالش 
کشـور اسـت نـه فقط بـرای مـا. چالش نظام اسـت. به همیـن دلیل فکـر می کنیم که 
شـورای نگهبـان و نظـام بایـد از الان شـروع کننـد این یـخ را آب کنند. این مشـارکت 
مشـروط مسـئله اصلاح طلبان نیسـت، بلکه مسـئله نظام اسـت. باید از حالا روی اصل 
مشـارکت خیلی کار شـود. به نظرم در این مورد کم کاری می شـود. »مشـارکت« در این 
انتخابات بیش از تمام انتخابات های قبلی تبدیل به چالش شـده اسـت و فکر می کنیم 
ما بیشـتر از جریان رقیب می توانیم مردم را برای آمدن پای صندوق رأی متقاعد کنیم.
* ممکـن اسـت در ایـن دوره از انتخابات بـه دورانی کـه رأی خاموش بالا 

برگردیم؟ داشتیم، 
این همان چیزی اسـت که می گویم. بله به شـدت نگران اصل مشـارکت هسـتیم. 
قبـل از ایـن بـه مردم می گفتیم که اگر در خانه بنشـینید ضـرر می کنیـد. الان زبان ما 
دارد کُند می شـود. الان مشـکل اینجاسـت که چگونه بگوییم؟ درست است که شعارها 

محقـق نشـده، امـا اگـر بـاز هم در خانه بنشـینید ضـرر می کنیـد و زمیـن را به رقیب 
واگـذار می کنید؟

* بـا توجه بـه عملکرد مجلس دهـم و به ویژه لیسـت امید کـه انتقادات 
بسـیاری متوجه آن اسـت، وضعیـت دولت و برجام و شـرایط کلـی جامعه؛ 

مـردم بـاز هم بـه اصلاح طلبـان اعتماد خواهنـد کرد؟
مـن چهارم اسـفند سـال ۹4 در یک کنفرانس خبری عـرض کردم مدیریت صحنه 
انتخابـات با جریان اصلاحات اسـت. بسـیاری آن زمان تعجب می کردنـد و این حرف به 
نظرشـان گزاف می آمد، اما من به عنوان کسـی که مسـئولیت دارد، چنین پیش بینی  

کردم و همین هم شـد.
* درباره انتخابات مجلس یازدهم هم همین نظر را دارید؟

ایـن دفعه معتقدم کار خیلی سـخت شـده اسـت. اشـاره من به نکتـه آقای خاتمی 
اسـت کـه فرمودنـد اگر من هـم دعوت بکنم معلوم نیسـت مردم پاسـخ بدهند. برخی 
دوسـتان هم در احزاب به خاطر شـرایطی که دی ماه ۹۶ پیش آمد، شـرایط را سـخت 
می بینند. مسـائل دی ۹۶ تنها شـش ماه پس از انتخابات پرشور ریاست جمهوری اتفاق 
افتـاد، در حالـی که معمـول این بود که انرژی انتخابات یک سـال، یک سـال و نیم دوام 
بیـاورد. شـاید دلیلش این بـود که جریان اصولگرا از انتخابـات ۹4 رویـه ای را پایه گذاری 
کرد. متاسـفانه وقتی سـال ۹4 آن مجلس شـکل گرفت و مجلس نهم به مجلس دهم 
تبدیـل شـد که خیلی تفاوت میـان آنهاسـت؛ اینها طوری فضاسـازی کردند کـه انگار 
لیسـت امیـد یک نردبان موقتی بـوده برای آمدن به مجلس. این تلاشـی بود که جریان 

کرد. رقیب 
* آیا جریان اصلاحات توان مقابله با این فضاسازی ها را نداشت؟

مـا در ایـن فضـا داریـم کار می کنیم و وقتی فشـار تا ایـن حد زیاد می شـود، مجبور 
می شـویم در اتاق های دربسـته کار کنیم.

* پس نقش این اکثریت اصلاح طلبی که به مجلس راه یافتند، چه بود؟
درسـت اسـت کـه ۱۶۷ نفر با لیسـت امید آمدنـد، اما واقعیت این اسـت کـه بعد از 
ردصلاحیـت همه چهره های شـاخص جریـان اصلاحات، ناچار شـدیم صرفـا به دنبال 
این باشـیم که اجازه ندهیم مجلس نهم تکرار شـود. بعد از ردصلاحیت ها خوشـبینانه 
فقـط 40 نفـر از افـراد اصلاح طلب را می شـد برای انتخابـات آورد، حتـی برخی ۲0 نفر 
را می گفتنـد؛ یعنـی انتخاب هـای مـا تـا این حد محـدود شـد؛ اما نشسـتیم و در یک 
کار فشـرده در تهـران شـب و روز کار کردیـم و ۳00 نفـر فراخـوان دادیـم. قهر نکردیم، 
در صحنـه ماندیـم. آقـای صوفـی، رئیس سـتاد تهـران و من کـه قائم مقام سـتاد بودم 
هـر دو ردصلاحیـت شـدیم، اما آنچنان کار کردیم که کسـی متوجه نشـد مـا هم جزء 

ردصلاحیت ها هسـتیم.
* یعنـی شـما هم مثـل آقـای حجاریان ضعـف لیسـت امیـد را در این 

می دانیـد کـه  اصلاح طلبـان دسـت چنـدم عضـو آن بودنـد؟
 نمی خواهـم دسـته چنـدم بگویـم، اما بـه هر حـال اینها جـزء تابلودارهـای جریان 
اصلاحـات نبودنـد کـه در دوره هـای قبـل تجربه و امتحان شـده باشـند. الان می توانیم 
بگوییـم لیسـت امید سـه دسـته اند؛ یـک دسـته آنهایی کـه از قبل می شـناختیم که 
شـاید 40 نفر باشـند. یک دسـته حدودا صد نفری آنهایی که الان در صحنه هسـتند؛ 
درسـت اسـت سـتاد این افراد را نمی شـناخت، اما اصلاح طلبانی بودند که در محل ها و 
مناطق کار کرده و شـناخته شـده بودند. یک گروه هم کسـانی بودند که می خواسـتیم 
از طریـق آنهـا رقیـب را دور کنیـم و مهندسـی اش را بـه هـم بزنیـم.در دوره های قبلی 
اتفاقاتـی می افتـاد که تاییدصلاحیت ها در مراکزی متفـاوت از مراکز دیگر بـود. مثلا در 
برخـی جاهـا هیچ اصلاح طلبی تایید صلاحیت نمی شـد، اما در برخـی مناطق دیگر دو 
اصلاح طلـب تایید صلاحیت شـده بودند که هـر دو هم احتمال رای کمی داشـتند. آن 
دو در صحنه می ماندند تا رقابت بین آنها باشـد و رقیب اصولگرا حذف شـود. پیامشـان 
ایـن بـود که ایـن دو رقابت کنند تا آن فرد اصولگرا حذف شـود. اینها را نشسـتیم و کار 
کردیـم و آن نتیجـه حاصل شـد. برخی دیگر هم اصولگرایانـی بودند که فاصله کمتری 
با ما داشـتند. بد نیسـت این را بگویم؛ در قائمشـهر دو کاندیدا مانده بودند برای مرحله 
دوم. هر دو آنها در مرحله اول در لیسـت اصولگرایان از رقبای ما بودند. در مرحله دوم اما 
وقتی دیدند که در لیسـت اصولگرایان شـانس رأی ندارند، بارها با من تماس گرفتند تا 
وارد لیسـت اصلاح طلبـان شـوند. این طـور بود که من گفتم عَلَـم اصولگرایی در مرحله 
دوم افتـاد. مـا بالاخـره گفتیم حالا که این طور هسـت لااقل یک کـدام از آن دو اصولگرا 
که به ما کمتر فحش می دهد و مواضع ملایم تری نسـبت به اصلاحات دارد، وارد شـود. 

در انتخابـات مجلـس این کارهـا را کردیم تا مجلس دلواپس نهم تکرار نشـود.
* آیـا ایـن اسـتراتژی به ضـرر جریان اصلاحات تمام نشـد؟ باعث نشـد 
جریـان اصلاحـات با افرادی وارد مجلس شـود که کارآیی چندانی نداشـتند 

و موجب بی اعتبـاری این جریان شـدند؟
درسـت اسـت که کاسـتی هایی هسـت، اما آیـا مجلس دهـم با نهم فـرق نمی کند؟ 
مردمـی کـه ۹4 رأی دادنـد، دو سـال عملکرد اصلاح طلبان در مجلس را دیدنـد که دوباره 
بزرگـواری کردند و به لیسـت ۲۱ نفره اصلاح طلبان برای شـورای شـهر نیـز رأی دادند. به 
نظر می آید شـهروندان به خوبی ارزیابی دقیقی از وضعیت اصلاح طلبان و اصلاحات دارند.
* ولـی اتفاقا آن 4۰ نفر تابلـودار اصلاحات مانند آقـای عارف نیز عملکرد 

قابل دفاعی در مجلس نداشـته اند.
خوب نقدها و اشـکالات به فراکسـیون امید وارد اسـت، اما بالاخره ما نمی توانسـتیم 
بـه دنبـال ایده آل هایمان باشـیم. در مجلس بعدی هم همین طور اسـت. ایده آل های ما 
این اسـت که این محدودیت های صلاحیت و نظارت اسـتصوابی نباشد و بتوانیم بگوییم 
چهره های اصلاح طلب ما مشـخصا این افراد هسـتند. بیایند در صحنه، آنها را معرفی و 
رأی مـردم را طلـب کنیم. شـرایط تحقق ایـن امر برای ما فراهم نیسـت و در یک زمین 

محـدود داریم کار می کنیم.
* اینکـه می فرماییـد در مجلـس بعـد هـم همینطـور اسـت؛ یعنـی به 
نظـر شـما در مجلـس یازدهـم نیز ترکیبـی مشـابه همین ترکیـب فعلی 

اصلاح طلبـان تکـرار خواهـد شـد؟
ارزیابـی ام ایـن اسـت که این بار کار سـخت تر اسـت. اینکه شـش ماه بعـد از انتخابات 
ناآرامی هـای دی مـاه اتفـاق می افتد، معنایش این اسـت که فرکانس مسـائل، مطالبات و 
آسـتانه صبر مردم تغییر کرده اسـت. اگر در گذشـته بعد از دو سال به رغم انتقادات باز هم 
بـه اصلاحـات رأی می دادنـد، تصـورم این اسـت کـه این بار بـه این راحتی نخواهـد بود و 
۹۸ باید پاسـخ جدی داشـته باشـیم. اما در آن سـو هنوز نکات اصلی و زیرساختی آرایش 
کلی سیاسـی کشـور تغییر بنیادی نکرده اسـت. اگر جریان سـومی می توانست بیاید که 
رهبر و سـاختار داشـت، شاید شـرایط تغییر می کرد، اما هنوز دو جریان در صحنه نمایان 
اسـت و بنده معتقدم صحنه کلی کشـور فعـلا در اختیار همین دو جریـان اصلاح طلب و 
اصولگراسـت. اما حالا اینکه هواداران چگونه قانع و راضی می شـوند، هنوز ناشـناخته است.
* ولـی می بینیـم کـه افـراد و گروه هایـی خـود را از این دو جریـان جدا 
می کننـد؛ نمونـه اش آقـای لاریجانـی در مجلـس و اعتدالیـون. آیـا این به 

معنـای شـکل گیری یک جریان سـوم نیسـت؟
شـکل گیری یک جریان سیاسـی به این سـادگی ها نیسـت. ما ساختارهای جمعی 
و احـزاب بسـیاری را دیده ایـم. از حـزب جمهـوری در اول انقلاب که یـک حزب فراگیر 
تلقی می شـد، جبهـه امام و رهبری، شـورای عالی، جمنـا و... با نگاهی به اینها می بینیم 
کـه شـکل گرفتن یک جریان به این سـادگی نیسـت. ما به عنـوان اصلاحات می گوییم 
تبارمان به مشـروطه و مشروطه خواهان می رسـد. اصولگرایان نیز برای خود  یک ردی را 
مثلا از سـال 4۲ گرفته اند. آن جریان سـوم نیز باید با یک عقبه و سـاختار نظام مند وارد 

میدان شـود که چنین چیزی نیز در این مدت باقی مانده تا انتخابات میسـر نیسـت.
* شانس اصولگراها در انتخابات پیش رو چقدر خواهد بود؟

قرائنـی نمی بینـم کـه اصولگراهـا بتوانند متحد شـوند. شـما الان نمی بینیـد اصلا 
سـاختاری برای اصولگرایی شکل گرفته باشـد. بعد از انتخابات ۹4 آقای حداد که رئیس 
ائتـلاف بـود در مرحلـه دوم غایب شـد. جمنا به صحنه آمـد که سرنوشـت آن هم الان 
معلوم نیسـت؛ این از صورت کار. سـیرت کار نیز از صورت آن اینطور پیداسـت که فکر 
می کنـم خیلی تا یک نقطه مشـترک فاصله دارند. جریان اصولگرا همیشـه خـود را در 
حاکمیت ذوب می دیده و بنابراین دسـتش در انتخاب شـعار بسـته بوده اسـت! ولی ما 
چـون نـه قـرار اسـت در حاکمیت جـذب و ادغام شـویم و نه اینکـه از آن خارج شـویم؛ 
توانسـته ایم دامنـه وسـیع تری را تعریف کنیم.  اگر اصولگراها شـعار تنش زدایی، شـعار 
حضـور بانـوان در صحنه، حمایت از جوانان و شـعار حضور اقوام در عرصه های سیاسـی 
بدهنـد؛ می شـوند اصلاح طلـب، امـا اینکه بیایند بگوینـد »گرانی نـه گرانی نـه«، خب 
ریشـه بخشـی از گرانی های موجـود در از بین بردن فرصت هـا در دولت های نهم و دهم 
اسـت. دلارهایی که آن زمان در اختیار کشـور بود و از دسـت رفت. ۱۲00 میلیارد منابع 
مالی کشـور که با خصوصی سـازی و خروج واحدهای اقتصادی با بدهی هایی که دولت 
دهم بالا آورد، از دسـت رفت؛ با 4۵0 هزار میلیارد تومان بدهی و ۷۳0 هزار میلیارد دلار 
فـروش نفـت. آن زمـان که این پول های نفت و میعانات و فروش کارخانجـات و اصل 44 
و صنـدوق ذخیـره ارزی هـدر رفت، سررسـید این جوانان دهه ۶0 بود که رسـیده بودند 
به اشـتغال و ازدواج، اما حالا ۱۲00 میلیارد را نداریم که هیچ، ۱۲0 میلیارد هم نداریم و 
دغدغه هـای جامعـه و جوانان را هم باید پاسـخ دهیم؛ این می شـود که سـن ازدواج پنج 
تا ۱0 سـال جا به جا می شـود. با چنین سـابقه ای اصولگراها می توانند بگویند که حالا 

جامعـه دوبـاره برگردد به ما و سیاسـت های ما.
* چنیـن اشـکالاتی در دولت آقای روحانی هم به شـکل دیگری هسـت؛ 

نمونه اش ارز 42۰۰ تومانی و فسـادهایی که در پـی آن رخ داد.
قبول است اما راه حلش بازگشت به اصولگرایی نیست.  

* ایـن پراکندگـی کـه در جریـان اصولگرایـی می بینیـد، در میـان 
نـدارد؟ وجـود  اصلاح طلب هـا 

در مورد اصلاحات هرچند که جناح رقیب می گوید نیسـتند و پراکنده اند، اما به هر 
حال ما سـه دوره شـورای عالی را شـکل دادیم، رئیس دارد، کار می کند، جایگاه و ساختار 
دارد. مـا تـلاش خواهیـم کرد و فکـر می کنیم همچنان شـرایط برای اینکـه اصلاحات 
اکثریـت آرا را کسـب کند، فراهم تر اسـت تا اصولگراهـا. اصولولگراها خیلی متفرق اند. نه 
مرحوم مهدوی کنی هسـت نه عسـگراولادی. نه آن سـازوکارهای قدیمشـان جایگاهی 
دارند. ضریب انسـجام اصلاح طلب ها ممکن اسـت خیلی جای کار داشـته باشـد، اما به 

هـر حال از نظر صورت ظاهری تشـکل یافته تر هسـتند.
* امـا اختلافاتـی مانند آنچه در حـزب اعتماد ملی بروز کـرد یا اختلاف ها 
بر سـر پارلمان اصلاحات و انتخاب شـهردار، نشـانه هایی از چند شقه شدن 

نیست؟ اصلاح طلبان 
ما اینها را طبیعی می دانیم. در شـروع کار، ابتدا شـورای مشورتی آقای خاتمی شکل 
گرفـت که پنج نفر بیشـتر نبودند، اما به تدریج برتعـداد آنها افزوده شـد و فراگیری اولیه 
بـه وجـود آمـد. در ایـن ائتلاف از افراد دو آتشـه داریم تا نیم آتشـه و بدون آتـش. در این 
میان معتقدیم فرازوفرودهای مختصری وجود دارد، اما مسـیر کلی که فراگیری اسـت، 
دارد محقـق می شـود. بـه نظـر می رسـد ائتـلاف در ایـن مورد به سـمت موفقیـت گام 
برداشـته اسـت. کافـی اسـت ببینیـد در شـورای اول تا سـوم چند حزب جدیـد به هم 

پیوسـته، اما کسی جدا نشـده است.

* با این حسـاب معتقدیـد، پیـروزی در انتخابات باز هم بـا اصلاح طلبان 
بود؟ خواهد 

دلیلـی نمی بینـم کـه غیر از این باشـد؛ به عنوان کسـی که خـودم در وزارت کشـور 
انتخابات برگزار کردم، رئیس بازرسـی انتخابات کشـور بودم، حتی ۱۲ فروردین سال ۵۸ 
وقتی در هندوسـتان دانشـجو بودم در انتخابات قانون اساسـی، پای صندوق رأی بودم. 
تـا امـروز انتخاباتـی نبوده کـه یا کاندیدا نبـوده یا در برگـزاری آن دخیل نبوده باشـم؛ با 
توجـه بـه تجربـه ای که در ایـن موضـوع دارم، فکر نمی کنم دلیلی وجود داشـته باشـد 
کـه اصلاح طلبان رأی نیاورند. منتهی مشـکل اصلی، چالش مشـارکت اسـت که بحث 

دیگری اسـت، اما اگر مسـئله مشـارکت حل شـود و مردم پای صندوق بیایند، دوباره به 
اصلاحـات رأی خواهنـد داد. ما معتقدیم هرگاه مشـارکت بـالای 4۵ درصد اتفاق افتاده، 

اصلاحـات برنده میدان بوده اسـت.
* آیـا ناکامـی جریـان اصلاحـات در برجـام و وعده هایـی کـه داده بود و 
به طور کلی نابسـامانی های اقتصـادی و غیراقتصادی اخیر، دلیـل کافی برای 

رأی نیـاوردن اصلاح طلبـان و برگ برنده اصولگراها نیسـت؟
این معنایش این اسـت که مردم برمی گردند به اصولگراها؟ نه. این همان اشـتباهی 
اسـت کـه عـده ای می کنند و فکـر می کنند اگر مـردم اصلاحات را طرد کنند به سـوی 
اصولگراهـا بازمی گردنـد. ما به آنها می گوییم مردم اگر از اصلاحات عبور کنند به سـمت 
شـما برنمی گردنـد. اصولگراها یک ۱۵ درصـد رأی دارند که در هر شـرایطی می گفتند 
برجـام نـه، الان هم می گوینـد FATF نه. آن ۱۵ درصـد را می پذیریم، اما جامعه ۷0-۶0 
درصـدی رأی دهنـده بـا شـعارهای اصلاح طلبی به صحنـه می آیند. معمولا شـعارهای 
اصلاح طلبـی اسـت کـه بـالای 40 درصد رأی دهنـده را به صحنـه مـی آورد. اصولگراها 
شـعارهای همیشگی شـان را می دهنـد کـه عیب نـدارد، همین اسـت که هسـت، آش 

دخترخاله ا سـت! آنها باید شعارهایشـان را خیلی تغییر دهند.
* الان مسـئله آمریکا به یک مشـکل لاینحل برای کشـور تبدیل شـده؛ 
اصلاح طلب هـا راهـکار مذاکـره و برجـام را بـرای حـل آن مطـرح کردنـد 
کـه به بن بسـت رسـید، حـالا در قبـال ایـن موضوع و شـرایط اقتصـادی، 
اصلاح طلب هـا چه حرف تـازه ای در چنتـه دارند که به وسـیله آن مـردم را 

متقاعـد به حاضـر شـدن در صندوق هـای رأی کنند؟
مـا از ابتـدا شـعار تنش زدایـی دادیـم، الان هـم همین شـعار را می دهیـم. آمریکای 
امـروز بـا آمریکای سـال ۹۲ خیلـی فرق کرده اسـت. آن زمان ما یـک طرف بودیم همه 
آنها یک طرف. شـورای امنیت سـازمان ملل هر روز یک جلسـه می گذاشـت. شـورای 
حـکام همینطـور. امروز آقـای ترامپ به عنوان رئیس می رود در جلسـه شـورای امنیت، 
امـا نقشـه هایش نقـش برآب می شـود. امروز اروپا کنار ماسـت. ژاپن و شـرق آسـیا کنار 

ما هستند.
* به نظر شما اروپا واقعا کنار ماست؟

حداقـل همـدرد ما هسـتند. اروپـا دارد تحقیر می شـود. وقتـی خانم مـرکل و آقای 
مکرون می گویند ما باید در اروپا ارتشی در مقابل چین، روسیه و آمریکا تشکیل دهیم، 
یعنی شـرایط تغییر کرده اسـت. در ۷0 سال گذشته همیشـه ناتو آمده کنار ما و دعوای 
دنیـا بیـن ناتـو و بلوک شـرق بوده، امـا امروز ترامـپ رفتاری کرده کـه ژاپن، کـره و اروپا 
هـم کنـار آن نمی ایسـتند. اروپـا بـا ژاپن پیمـان جدید تجـارت آزاد می بندنـد و ترامپ 
WTO را زیـر سـوال می بـرد. ترامپ با کانـادا، مکزیک، چین، با همه دعـوا دارد و ما باید 
مراقـب باشـیم در ایـن دام نیافتیم.ابزاری که ترامپ امـروز با آنها مزاحمت ایجاد می کند 
بـا زمـان بـوش خیلـی فـرق دارد. ترامپ الان در لهسـتان جلسـه می گـذارد و مفتضح 

می شـود امـا قبلا بـه راحتی محکومیت مـا را می گرفتند.
* بـه نظرتـان اصلاحات بـا این اسـتدلال ها می تواند مـردم را به نفع خود 

پای صنـدوق بیاورد؟
سـخت اسـت. مـا که گفتیـم »رونـق اقتصـادی و آرامش« و با این شـعارها مـردم را 
بـه صحنـه آوردیـم، خود مـا الان دچار چالش هسـتیم کـه این بار چه بگوییم! کسـی 
نمی توانـد بگویـد پیش بینـی می کنـم کـه مـردم در انتخابـات ۹۸ چگونـه بـه صحنه 
می آینـد و رأی می دهند. انتخابات سـه مرحلـه دارد. اول »برای چـی رأی بدهیم؟« بعد 
دوره دوم اسـت کـه »بـه کـدام جریان رأی دهیم؟« از شـهریور به بعد هم مرحله سـوم 
شـکل می گیـرد که »بـه کی رأی بدهیـم؟« مـردم الان در مرحله اول به سـر می برند و 
شـورای عالـی برای مرحله دوم و سـوم در حال برنامه ریزی اسـت. نزدیک بـه ۳0 درصد 

آرای خاکسـتری هفتـه آخر تصمیم می گیرنـد که بیایند.
* آیا جریان اصلاحات در انتخابات اسـفند نیـز مانند چند انتخابات اخیر، 

با اعتدالیون ائتـلاف خواهد کرد؟
-زمانـی مـا این ائتلاف را به فراخور شـرایط انجام دادیم. دوسـتانی گله می کردند که 
چـرا در لیسـت ۳0 نفـره تهران، آقایان نعمتـی و جلالـی را آوردید؟ ما پاسـخ می دادیم 
کـه اگـر یـک چرخ این ماشـین پنچر می شـد به مقصد نمی رسـید. ما با همیـن روش 
توانسـتیم اصولگرایـان یعنی آقای حداد عـادل را با آن فاصله قابل توجه از مجلس حذف 
کنیم. اینکه دایره اصلاحات را به وسـعت ایران گسـترش داد، ما را به اینجا رسـاند. اینکه 
اصلاحات نشـان داد تنگ نظر نیسـت و اگر می گوید »زنده باد مخالف« این طور نیسـت 
کـه بـا آقای لاریجانی گفتگو نکند، امـا در برخی موارد دیگر این کار را سـخت می بینم. 
اصلاحات هزینه سنگینی داده و اگر قرار باشد بیایند و اصلاحات بی قید و شرط ائتلاف 
بـا اعتدالی هـا را بپذیـرد و بعد هم نردبانی باشـد که آقـای واعظی به راحتـی از آن عبور 
کند و صرفا بگوید دسـتتان درد نکند، نمی شـود ائتلاف کرد.  در حالی که آقای واعظی 

در جلسـاتی کـه من بودم خیلی متفاوت تـر از این روزها حـرف می زد.
* آیـا ممکـن اسـت اعتدالی ها به سـوی اصولگرایـان متمایل شـوند و با 

آنها ائتـلاف کنند؟
-نمی خواهیـم بـا تصمیمات و اقدامـات ما جریـان اصولگرا با اعتدالیون جمع شـود. 
جبهـه پایداری هـا بـا اعتدالی هـا حسـابی دعـوا دارنـد. نباید این هـا را با هم یک کاسـه 
کنیـم. ممکن اسـت آنها به جبهه اصولگرا هم بروند، امـا ما نباید کاری کنیم که اینها با 
هم جمع شـوند. اختلافات اینها با هم الان بیشـتر از اختلافاتشـان با ماسـت. جمنا هم 

نتوانسـت آنها را جمع کند.

* بـه ایـن ترتیب معتقدید که اگر بـا اعتدال ائتلاف نمی کنید، دسـت  کم 
نباید آنها را دور کنید.

_ بایـد تدبیـر کنیم و انتخاب راهبرد و تاکتیک در این مورد کار سـاده ای نیسـت. به 
هـر حـال آقای روحانـی و دولت او دیگر همان آقای روحانی و دولت سـال ۹4 نیسـت و 

به نظرم شـرایط خیلی تغییر کرده اسـت.

سید محمود میرلوحی: 

اصلاح طلبان باید مردم را به آمدن پای صندوق های رأی متقاعد کنند
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رفتارش مؤدّبانه است

چهارشنبه - 11اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4793

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: در این استان ظرفیت ریلی قابل توجهی برای انتقال 
بار وجود دارد، ولی به دلیل نبود خط فرعی از چشمه های بار به ریل راه آهن، این ظرفیت 

بدون استفاده مانده است. 
محسن اعتماد روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: سال گذشته 570 هزار تُن بار 
در قم توسط راه آهن تخلیه و 480 هزار تُن نیز بارگیری شد و در صورتی که زیرساخت 

های لازم فراهم باشد، این میزان به چند میلیون تُن بار در سال قابل افزایش است.
وی اضافه کرد: استان قم به دلیل موقعیت جغرافیایی و دارا بودن چند شهرک 
صنعتی، ظرفیت باری زیادی دارد و تلاش داریم خط فرعی از سیلو، گمرک، منطقه 

اقتصادی سلفچگان و شهرک شکوهیه به ریل راه آهن قم متصل کنیم.
وی بیان کرد: اتصال خط فرعی گمرک به راه آهن 90 درصد پیشرفت دارد و در چند 
ماه آینده تکمیل می شود که با اجرایی شدن این طرح، حداقل سالانه یک میلیون تُن بار 
از گمرک قم به روی ریل منتقل خواهد شد.اعتماد افزود: اتصال خط فرعی سیلو قم به 
راه آهن نیز 50 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، ولی در حال حاضر به دلیل نبود نقدینگی 
کار متوقف شده است که در صورت تکمیل این طرح، سالانه یک میلیون تُن بار از طریق 
ریل منتقل می شود.به گفته وی، 60 درصد زیرسازی 14 کیلومتر خط ریلی منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان نیز انجام و برای تخصیص اعتبارات کامل به این طرح قول مساعد 
داده شده است. وی تصریح کرد: راه آهن یک بیستم آلودگی جاده را دارد و به ازای جابه 
جایی هر تُن کالا و هرنفر ، به ترتیب 40 و 25 سی سی سوخت صرفه جویی می شود. 
مدیرکل راه آهن قم در ادامه با بیان این که نسبت مسافر ریلی به جاده در قم 30 به 

70 و در سایر استان ها این نسبت 10 به 90 می باشد، گفت: تعداد مسافران ریل در قم 
سالانه بیش از 20 درصد رشد دارد و سال گذشته 2 میلیون و 360 هزار مسافر توسط 
ریل راه آهن قم جابه جا شد.به گفته وی، تاخیر راه آهن در سال 96 به ازای هر قطار از 

مبدا چهار دقیقه بوده که این میزان در سال گذشته به 3.5 دقیقه کاهش یافته است.
وی با بیان این که سوانح ریلی در سال گذشته نسبت به سال 96، 41 درصد کاهش 
یافته است، افزود: در سال 95، به ازای هر 2 هزار و 186 تردد قطار، در سال 96 به ازای 
هر چهار هزار و 212 تردد و در سال گذشته به ازای هر هشت هزار و 568 تردد یک 
سانحه قطار در قم رخ داده است.اعتماد افزود: در مجموع در سال 95، 13، سال 96، 

هفت و سال 97، چهار سانحه قطار در استان قم رخ داده است.
وی بیان کرد: نوروز سال گذشته به ازای چهار میلیون و 100 هزار تردد خودروی 
سواری در حوزه جغرافیایی قم، یک هزار و 72 رام قطار مسافربری و نوروز امسال نیز به 
ازای چهار میلیون و 30 هزار خودرو، یک هزار و 73 رام قطار مسافربری تردد نموده است.

وی افزود: در نوروز 98، به دلیل 108 حادثه رانندگی در حوزه جغرافیایی قم، 16 تَن 
جان خود را از دست دادند و 402 تَن مصدوم شدند، ولی راه آهن هیچ مصدوم و یا کشته 

ای در این محدوده زمانی نداشته است. 
به گفته اعتماد، جلسه با ساربانان شتر و گله داران دام، جلسه هماهنگی با مدارس واقع 
در حاشیه ریل، برپایی نمایشگاه عکس و تجهیزات ریلی در ایستگاه راه آهن قم و افتتاح 
اتاق ستاد مدیریت بحران و پدافند غیرعامل از جمله برنامه هایی بود که در هفته ایمنی 

در حمل و نقل ریلی اجرایی شده است.

مدیرکل راه آهن استان قم: 

ظرفیت ریلی قم در جابه جایی بار بدون استفاده مانده است 

نامحـرمانه

دریــچه

متلاشی شدن باند قاچاق سازمان یافته طلا و نقره 
در پی اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره کل اطلاعات آذربایجان 
غربی، یک باند قاچاق سازمان یافته طلا و نقره شناسایی و متلاشی شدبه گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت اطلاعات؛ در این عملیات هوشمندانه 9 نفر از عناصر اصلی از جمله سرکرده این باند قاچاق و 
عوامل مرتبط با آن شناسایی و با هماهنگی مرجع قضایی دستگیر شدند.این باند قاچاق سازمان یافته با 
استفاده از افراد ایرانی و اتباع یکی از کشور های همسایه، از طریق تبانی با برخی مسئولان ادارات نظارتی، 
اقدام به قاچاق عمده طلا و نقره از مرز های رسمی کشور می کردند.شخص اصلی پرونده، گروهی را 
متشکل از چندین نفر بوجود آورده بود که هر یک وظیفه مشخصی در دریافت، ورود و خروج طلا از 
کشور به صورت غیر قانونی به عهده داشتند.ارزش طلا و نقره قاچاق شده به داخل و خارج از کشور 

توسط این باند، بیش از 617 میلیارد تومان برآورد شده است.

واکنش اژه ای به حواشی توییت مهناز افشار
غلامحسین محسنی اژه ای در حاشیه تودیع و معارفه رییس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور که 
صبح  دیروز برگزار شد در جمع خبرنگاران در رابطه با حواشی ایجاد شده در فضای مجازی توسط یکی 
از سلبریتی ها و اینکه آیا باید به این افراد تذکراتی داده شود؟ اظهار کرد: این امر اختصاصی به این افراد 
ندارد بلکه هر کسی در هر جایی صحبت می کند باید حرف هایش توام با اخلاق و متناسب با شئون 
خود و جامعه باشد. وی افزود: چنانچه مسائلی که جنبه تهمت یا شایعه پراکنی داشته باشد اگر جنبه 
خصوصی داشته باشد شاکی خصوصی می تواند مدعی شود و در غیر این صورت حتما مدعی العموم باید 
ورود کند و اجازه ندهد فضای سالم و امن کشور با حرف های بعضا بی پایه که گا ها جنبه تهمت و افترا 
دارد و هم گا ها به عنوان دستمایه ای برای جریان های ضد انقلاب و خارج استفاده می شود آسیب ببیند.

باهنر: یک عده روزی شان را از حصر می خوردند و موافق حل آن نیستند
محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی تاکید کرد: یک عده ضمن اینکه خودشان را اینطور نشان 
می دهند که طرفدار رفع حصر هستند، اما مثل اینکه دارند از این حصر رزق و روزی شان را می خوردند 
و موافق نیستند که این مشکل حل شود وگرنه این مشکل اگر مسیر طبیعی اش را طی کند خیلی زود 
می تواند حل شود. باهنر همچنین گفت: مساله حصر و اینکه چرا این اتفاق افتاد و سوابق آن روشن است. 
سال 96 حس من این بود که این فضا کم کم دارد باز می شود و به نقطه ای رسیدم که فکر کردم تا دو یا 
سه ماه دیگر اصلا مساله حصر حل شود، اما متاسفانه یکی از همین آقایان یا خودش یا دیگران یکی دوتا 
بیانیه بلندبالا علیه نظام و علیه رفتار سی سال و چهل سال اخیر کل نظام صادر کردند. من نمی خواهم 
متهم کنم که خود این بنده خدا این کار را کرده یا کسی در کاسه اش گذاشته، اما موقعی که شرایط 

طوری پیش می رود که مساله حل شود، یک عده از همین تندرو ها می آیند و کار را خراب می کنند.

آغاز سهمیه بندی بنزین احتمالا از پنجشنبه
براساس اطلاعات به دست آمده طرح سهمیه بندی بنزین به تصویب شورای هماهنگی اقتصادی 
سران قوا رسیده است و هیأت دولت قصد دارد احتمالاً از روز پنج شنبه آن را اجرایی کند. پیگیری ها 
نشان می دهد قیمت بنزین سهمیه ای بدون تغییر و هر لیتر هزار تومان عرضه خواهد شد و قیمت بنزین 
آزاد نیز افزایش خواهد داشت.بر این اساس به نظر می رسد سهمیه هر خودرو 60 لیتر در نظر گرفته 
شده است.پیش تر خبرگزاری فارس گزارش داده بود دولت به دنبال افزایش قیمت بنزین و اجرای طرح 
سهمیه بندی بنزین است که قیمت بنزین آزاد و قیمت بنزین سهمیه ای تفاوت چندانی نخواهد داشت.

مصرف بنزین از ابتدای امسال به بیش از 91 میلیون لیتر در روز رسیده است که انتظار می رود با اجرای 
طرح سهمیه بندی مصرف بنزین کاهش یابد و قاچاق بنزین نیز کنترل شده و به صفر برسد.

وزارت صنعت: افزایش قیمت خودرو هیچ دلیل اقتصادی ندارد 
در جلسه کمیته خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت مصوب شد که سهم فروش فوری 
خودروسازها 10 درصد افزایش یابد. با این حساب، خودروسازان موظف شدند 30 درصد از تولیداتشان 
را به فروش فوری اختصاص دهند.به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، در جلسه کمیته خودرو، بر 
این نکته تاکید شد که هرگونه افزایش قیمت خودروهای تولیدی، هیچ دلیل اقتصادی ندارد زیرا تولید 
و تحویل خودروها بر اساس برنامه ادامه دارد و مردم به جوسازی دلالان در فضای مجازی توجه نکنند.

بر اساس تصمیم این کمیته، کسانی که قصد خرید محصولات ایران خودرو و سایپا را دارند می توانند با 
شرایط اعلام شده اقدام به خرید خودرو کنند.علاوه بر این، در این جلسه خودرویی افزایش 10 درصدی 

سهم خودروسازان در فروش فوری تصویب شد.

دستور رئیس جمهور برای برخورد با گران فروشان
حجت الاسلام حسن روحانی به چهار وزیر کابینه دستور داد تا اقدامات لازم و موثر در زمینه توزیع 
کالا ها و مقابله با گران فروشی انجام شود.حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور به وزاری صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی و کشور دستور داد تا به منظور کنترل و نظارت بر قیمت کالاها و 
خدمات، اقدامات لازم و موثر را در توزیع، عرضه و فروش کالاها با قیمت مناسب به عمل آوردند.همچنین 
حسن روحانی به وزیر دادگستری دستور داد تا سازمان تعزیرات حکومتی با گران فروشان مطابق با 

قوانین و مقررات برخورد کند.

بازداشت محسن فروزان و همسرش 
منبع آگاه در دادستانی تهران از بازداشت محسن فروزان و همسرش خبر دادوی در مصاحبه تلفنی 
با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما افزود: پس از بازی محسن فروزان در دیدار تیم های فوتبال سپیدرود 
و تراکتورسازی و احراز تبانی در این دیدار، این بازیکن خاطی و همسرش به اتهام حضور فعال در شبکه 
شرط بندی بازی های فوتبال با حکم دادسرای فرهنگ و رسانه بازداشت شدند.منبع آگاه در دادستانی 

تهران گفت: این بازداشت با حکم دادسرای فرهنگ و رسانه بوده است.

صادرات خرما ممنوع شد 
با تصمیم اعضای ستاد تنظیم بازار صادرات خرما از دهم اردیبهشت تا اطلاع ثانوی ممنوع و قیمت 
شکر و روغن تثبیت شد.به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، در نشست روز دوشنبه ستاد 
تنظیم بازار مصوب شد که صادرات خرما با هدف کنترل بازار این کالای پرمصرف در ماه مبارک 
رمضان ممنوع شود.همچنین بر اساس مصوبه این ستاد مقرر شد غرفه های منتخب میادین میوه و 
تره بار، خرما را با قیمتی حداقل 15 درصد پایین تر از قیمت مصوب عرضه کنند.تثبیت قیمت شکر 
و روغن در ماه مبارک رمضان با هدف حراست از سفره خانوار در ماه مبارک رمضان نیز دیگر مصوبه 

ستاد تنظیم بازار بود.

گرانترین کتاب های نمایشگاه امسال کدامند؟
فروش دو روز نخست نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 13 میلیارد تومان اعلام شده است. قیمت 
پشت جلد گرانترین کتاب های داخلی نمایشگاه امسال، بیش از یک میلیون تومان است. یک کتاب 
تخصصی در زمینه روانشناسی با قیمت یک میلیون و 300 هزار تومان و یک کتاب در زمینه فقه با 

قیمت یک میلیون و دویست هزار تومان، گرانترین کتاب های نمایشگاه امسال هستند. 

یادداشت های شهر سیل زده/۳
محمد خامه یار

توی این فکر بودم ساختن و درست کردن چقدر سخت و خراب کردن چه آسان است!
توی ذهنم خطور کرد آنچه درباره قیامت گفته اند و شنیده و خوانده ام امروز به عینه می بینم. 
امروز می بینم ظرف چند دقیقه سیل چه سنگ های بزرگی را جا به جا کرده است، بنیان چه خانه 
هایی را از جا کنده است. می بینم سیل چه آسان دیواره بتونی رودخانه شهر را به وسط آورده است. 
نقطه ای را می بینم که می گویند پارک بزرگ شهر و پنجاه و سه خانه در آن قرار داشته است که 
حالا نه تنها هیچ اثری از آن نیست بلکه زمین آن را هم آب با خود برده است! می گویند قدرت 
برندگی آب از شمشیر هم تیزتر است که تیغ آن بر گرده شهر نشسته و این طور همه چیز را قلع و 
قمع کرده است. کاش منکرین قیامت و معاد را این جا می دیدم تا با آنان بگویم معنی کن فیکون 
چیزی جز دیدن این صحنه ها نیست. من خیلی هم احساسی و عاطفی  نیستم تا نسبت به هر چه 
می بینم احساس شگفتی و تعجب کنم. حوادث مختلفی را مثل زلزله و جنگ را در کشور و خارج 
از کشور دیده ام حتی سیلاب گلستان و شهر آق قلا را که از آن جا آمده ام به تازگی دیده ام، اما 
سیل پل دختر حادثه تلخ و عجیبی است که نمی توان به سادگی از کنار آن عبور کنم. شهری که 
رودخانه آن مثل کوه آتشفشان فوران زد و به یک چشم به هم زدن همه چیز را در کام خود فرو برد 
و در بسیاری از جاها اثری از خود باقی نگذاشت. انگار ناقور و ساز و آوای برپایی قیامت یکباره به صدا 
درآمد که برخی در شب حادثه به پشت بام ها پناه بردند، برخی هم از خانه ها به بیرون گریختند و 
به کوه زدند و فرصت بیرون بردن هیچ چیزی را با خود نداشتند.انگار با طغیان رودخانه کشکان و در 
آخرین لحظات زندگی مردم در شهر قیامت و محشری برپا شده بود. در آن حادثه پنج هزار خانه زیر 
آب رفت که هنوز از عظمت و بزرگی آن حادثه مات و مبهوت مانده ام و حرفی برای گفتن برایم باقی 
نمانده است.وضعیت روحی و روانی مردم خوب نیست. نگاه مردم به دستان  هموطنان و نیروهای 

سپاه و ارتش برای یاری رساندن به آن هاست.

شایعه سازی جرم است؟ کاریکاتور

جواد تکجو

استاندارقم مطرح کرد

استان قم پیشرو 
در پرداخت مطالبات فرهنگیان 

استاندار قم، با بیان اهمیت رفع دغدغه های معلمان در انجام رسالت 
آموزش و پرورش دانش آموزان، اظهار کرد: استان قم در پرداخت مطالبات 

فرهنگیان جزء استانهای موفق و پیشرو در کشور است
دکتر بهرام سرمست در نخستین جلسه شورای آموزش و پرورش استان 
که در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، ضمن گرامیداشت 
یاد و خاطره شهید مرتضی مطهری و تبریک روز معلم، اظهار کرد: تمام 
امکانات مادی و معنوی دستگاه های استان قم جهت تکریم مقام معلم 
بایستی بسیج شود.استاندار قم به عملکرد خوب استان در زمینه پرداخت 
مطالبات فرهنگیان اشاره و اضافه کرد: پیگیری های لازم جهت پرداخت 
تمامی معوقات و مطالبات فرهنگیان ادامه خواهد داشت .سرمست در ادامه 
به برنامه های روز معلم اشاره و تصریح کرد: تمام بخش های استان چه در 
شهر و چه در روستاها و اصناف مختلف جهت برگزاری هرچه با شکوه تر 
مراسم های بزرگداشت روز معلم اقدام کنند.وی بر نقش معلمان در شکل 
گیری شخصیت و آموزش فرزندان تاکید کرد و ادامه داد: نقش معلم در 
مسائل تربیتی و تعالی افراد بی بدیل است و ضروری است در سیاست 
گذاریهای استان به این نقش مهم بیش از پیش پرداخته شود.مقام عالی 
دولت در استان همچنین با بیان حمایت استان قم از برگزاری سیزدهمین 
جشنواره ملی مهارت های هنری هنرستان های کار و دانش کشور، خاطر 
نشان کرد: هنرستان های استان از نظر تجهیزات دچار ضعف هستند که 
امید می رود در کنار برگزاری چنین جشنواره هایی زمینه رفع بخشی از 

مشکلات زیرساختی هنرستان های استان قم ایجاد شود.

فرماندار قم :

مساجد از جدل های 
سیاسی و جناحی دور شود 

فرماندار قم گفت: مساجد را از نظر سیاسی و جناحی پاکیزه نگه داریم و 
از هرگونه دخالت مساجد در اموری که نتایج منفی به دنبال دارد به صورت 
جدی بپرهیزیم. مرتضی حیدری پیش از ظهر دیروز در نخستین نشست 
فصلی فعالان مساجد شهرقم با اشاره به اینکه امسال سال انتخابات است 
و باید تلاش کنیم تا هر چه باشکوه تر انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
مجلس خبرگان رهبری را برگزار کنیم اظهار داشت: تلاش های زیادی برای 
ناامید کردن مردم صورت می گیرد و از بحث های سیاسی و اختلافی که 
به وحدت کلمه کشور لطمه می زند باید دوری کرد.وی افزود: مساجد را 
از لحاظ سیاسی و جناحی پاکیزه نگه داریم و از هرگونه دخالت مساجد در 
اموری که نتایج منفی به دنبال خواهد داشت، به صورت جدی پرهیز کنیم.

حیدری با بیان اینکه توجه به مساجد از سوی شورای شهر و شهرداری قم 
نشانه تعهد و تدین مدیریت شهری است، تصریح کرد: بررسی وضعیت 
فرهنگی قم نسبت به شهرهای دیگر حاکی از آن است که از شرایط 
مناسبی برخوردار است و نباید بانک اطلاعات نظام را از نقاط ضعف مردم پر 
کرد. وی با انتقاد از اینکه عده ای در پی شمارش و افزایش آمار آسیب های 
اجتماعی هستند، گفت: نقاط مثبت جامعه را هم ببینیم و مساجد باید 
در امور اجتماعی و فرهنگی نقش فعالی ایفا کنند که خوشبختانه سازمان 
فرهنگی،  هنری، ورزشی شهرداری قم فرصت را برای آن ها فراهم کرده 
است.فرماندار قم با اشاره به اینکه باید حتی در قیمت اجناس و املاک، شهر 
قم الگو شود، اضافه کرد: این توقع در حوزه فرهنگ نسبت به قم، چندین 
برابرِ تمام کشور است. حیدری با اشاره به اینکه با اخلاص ترین، صادق ترین، 
شجاع ترین و خدوم ترین افراد در جنگ تحمیلی مسجدی ها بودند اظهار 
داشت: بعد از جنگ خلائی ایجاد شد و افراد فرصت طلبی رخنه در نظام 
کردند که در پی ایجاد شکاف و اختلاف در وحدت و یکپارچگی مردم با 

مسئولان نظام هستند.

مظفری  خبرداد

اتمام سفت کاری بیش از ۲۰ هزار مترمربع 
فضاهای شهرک خودرو

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی صنوف و مشاغل 
شهری شهرداری قم از اتمام سفت کاری بیش از 20 هزار مترمربع فضاهای 
شهرک خودرو خبر داد.علیرضا مظفری با اشاره به آخرین وضعیت تکمیل 
بخش های مختلف شهرک خودرو اظهار کرد: در حال حاضر یک لاین 
پروژه شهرک خودرو قم به طور کامل تکمیل شده و تعدادی از واحدها نیز 
در آن مستقر شده و فعال هستند.وی به وضعیت سه لاین دیگر این پروژه 
اشاره کرد و افزود: لاین دوم پروژه در مرحله اجرای اسکلت و سفت کاری 
بوده و لاین سوم هم شامل 100 واحد تعمیرگاهی و خدماتی در مرحله 
نازک کاری به پایان رسیده است.وی ادامه داد: 100 واحد تعمیرگاهی لاین 
چهارم هم اسکلت کاری آنها به اتمام رسیده و در مرحله شروع نازک کاری 
هستند.وی به عملیات های انجام شده در این پروژه اشاره کرد و اظهار داشت: 
تاکنون در این پروژه 900 هزار مترمکعب خاکبرداری صورت گرفته است.

مظفری با تاکید بر امکانات ویژه شهرک خودرو در مجاورت میدان میوه و 
تره بار قم اظهار کرد: سفت کاری 20 هزار مترمربع از فضاهای پیش بینی 
شده در شهرک خودرو به اتمام رسیده است.وی بابیان اینکه در پروژه شهرک 
خودرو تاکنون 17 هزار مترمربع اجرای روکش آسفالت، 3 هزار و 500 متر 
لوله گذاری شبکه فاضلاب، 2 هزار متر لوله گذاری شبکه آبی، 4 هزار متر 
اجرای جدول معابر، 65 هزار مترمربع زیرسازی معابر و… صورت گرفته است 

گفت: همچنین 8 هزار مترمربع اجرای اسکلت جدید در دستور کار است.

شهردار منطقه هفت قم خبر داد

احداث فاز دوم پیاده راه بلوار بهار
شهردار منطقه هفت قم گفت:  فاز دوم پیاده راه بلوار بهار حدفاصل پل 
حجتیه تا حرم مطهر احداث می شود.مجید متین فر با اشاره به برنامه 
شهرداری منطقه هفت برای احداث فاز دوم پیاده راه بلوار بهار حدفاصل پل 
حجتیه تا حرم مطهر اظهار کرد: بخشی از این پروژه سال های قبل احداث 
شده که در حال بهره برداری و مابقی آن در ما ه های آینده احداث خواهد 
شد.وی با تاکید بر اینکه طول این پروژه 300 متر بوده و 5000 مترمربع 
نیز مساحت دارد تصریح کرد: در حال حاضر پروژه در مرحله طراحی  بوده 
و پیش بینی می شود 20 میلیارد ریال اعتبار برای آن مورد نیاز باشد که از 
طرف شهرداری منطقه تامین خواهد شد.شهردار منطقه هفت قم با تاکید بر 
اینکه هدف از اجرای این پروژه بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر و ایمن 
سازی و مناسب سازی عبور و مرور شهروندان، زائرین و مجاورین حرم مطهر 
است خاطرنشان کرد: سنگ فرش معبر،  احداث سکو، باغچه سازی، محوطه 

سازی و پیاده روسازی از بخش های این پروژه خواهد بود.

عضو شورای اسلامی شهر قم :

تصمیمات غلط باعث عدم احیای
 بافت فرسوده شده است

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: 315 هکتار از بافت شهری قم در یک 
تصمیم غیر کارشناسی شده و بر اساس اطلاعات کاملًا قدیمی در محدوده 
بافت تاریخی قرارگرفته که این مسئله عملًا ترمز احیای بافت های تاریخی 
و قدیمی را در هسته مرکزی شهر کشیده است.محمود محرری با اشاره به 
فاصله شوراها با ماهیت اصلی خود اظهار کرد: تنگ نظری های موجود در 
مجلس و دولت در مسیر دستیابی به مدیریت یکپارچه شهری موانع بسیار 
بزرگی را به وجود آورده است.وی با اشاره به اهمیت و فلسفه تشکیل شورا 
بیان کرد: هماهنگی و اجرای برنامه های سیاست شهری مهم ترین فلسفه 
تشکیل شورا بوده که متأسفانه درصحنه عمل، نقش و عملکرد شوراها با 
وضعیت مطلوب و آن چیزی که در قانون اساسی پیش بینی شده فاصله 
بسیاری دارد.وی گفت: متأسفانه در روند سال های اخیر حوزه اختیارات شورا 
از وضعیت مطلوب فاصله بیشتری گرفته و برخی از اعضای دولت و مجلس 
نیز هر ساله از حجم اختیارات این نهاد مردمی کاسته اند، مبحث مدیریت 
جامع شهری از مهم ترین پیش نیازهای شهری بوده که به دلیل مدیریت 

یکپارچه شهری انرژی، وقت و اعتبارات زیادی هدر می رود.

اخبــار

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( بر 
افزایش سرانه فضای سبز در شهر قم تأکید 
کرد و گفت: مردم همواره بر فعالیت های 

شهرداری نظارت دارند.
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی ظهر 
سه شنبه در دیدار با شهردار قم بیان کرد: 
شهرداری طی سال های گذشته اقدامات 
مهمی در شهر قم انجام داده است اما با 
توجه به اینکه این شهر در کشور از جایگاه 
مهمی برخوردار است بنابراین باید تلاش 
بیشتری برای آن صورت گیرد.وی بیان 
کرد: مردم همواره بر فعالیت های شهرداری 
نظارت دارند پس باید برای رضایتمندی 
شود.عضو  انجام  بیشتری  تلاش  مردم 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تلاش 
مسئولان را در شهر قم مناسب دانست و 
افزود: با توجه به اینکه مردم از سال های 
مدیریت  از  خوبی  چندان  خاطره  قبل 
و اقدامات شهرداری ندارند بنابراین باید 
برای کسب رضایتمندی مردم و تغییر در 

تصورشان اقدامات بیشتری انجام داد.
افزایش سرانه های  اینکه  با بیان  وی 
فضای سبز در قم باید مورد توجه شهرداری 
باشد، گفت: خوشبختانه شهرداری در این 
دوره به افزایش سرانه فضای سبز توجه 
خاصی دارد در حالی که در گذشته توجه 

چندانی به این مسئله نمی شد.
بهسازی  بر  لنکرانی  فاضل  الله  آیت 

اطراف حرم مطهر حضرت  خیابان های 
معصومه )س( تأکید کرد و گفت: زیرا این 
منطقه هویت شهر قم است و با توجه به 
ورود مسافران و زائران این اقدام ضروری 
اقدامات  است همانگونه که تاکنون نیز 
خوبی در این بخش از قم انجام گرفته است.

وی با اشاره به ضرورت توجه به معماری 
اسلامی ایرانی در ساختمان ها بیان کرد: 
معماری رومی مخالف با معماری اسلامی 
ایرانی است بنابراین شهرداری باید مانع این 

نوع معماری در نمای ساختمان ها شود.
)ع(  اطهار  ائمه  فقهی  مرکز  رئیس 
با اشاره به لزوم نظارت شهرداری قم بر 
نحوه بلندمرتبه سازی و آپارتمان ها افزود: 
شهرداری باید مراقب باشد که بلندمرتبه 
سازی موجب دید آپارتمان ها بر سایر منازل 

و در نتیجه سلب آرامش همسایگان نشود.
وی در پایان بر ضرورت برطرف کردن 
کمبودهای حوزه شهری و تبدیل شهر قم 

به شهری الگو در کشور تأکید کرد.
شهردار قم :

سالانه ۳۰۰ هکتار به مساحت فضای 
سبز شهر قم افزوده می شود

شهردار قم  نیز دراین دیدار با اشاره به 
احداث پارک 1000 هکتاری که یک پروژه 
4 ساله است گفت: با برنامه ریزی های 
مدون سالانه 300 هکتار به ظرفیت فضای 

سبز شهر قم افزوده می شود.
سید مرتضی سقائیان نژاد ضمن اشاره 
نوروزی شهرداری قم گفت:  اقدامات  به 
از چندین ماه پیش از آغاز سال 1398 
فضای شهر را برای ایام  نوروز آماده کردیم، 

مهیا  بحث  زیباسازی شهر،  و  گل آرایی 
از  قبل  امور  و همه  پارکینگ ها  نمودن 
فرا رسیدن سال نو مهیا شد.وی یادآور 
شد: در کنار این مباحث با اضافه کردن 
اتوبوس جدید در روزهای پایانی سال و 
تعمیر کردن 120 دستگاه اتوبوس، ناوگان 
حمل و نقل عمومی جان تازه ای گرفت.

شهردار قم اظهار کرد: در روزهای ابتدایی 
سال شاهد بارندگی های بی سابقه ای بودیم 
که با پیش بینی و تمهیداتی که شهرداری 
از قبل اندیشیده بود، خسارت وارده تا حد 
بسیار زیادی کاهش یافت.وی در ادامه در 
مورد مراسم نیمه شعبان خاطر نشان کرد: 
4100 سرویس رایگان در طول دو روز 
توسط ناوگان اتوبوس رانی از 8 مسیر انجام 
شد که در کاهش بار ترافیکی شهر بسیار 
مثمر ثمر بود، اما در ساعات پایانی شب به 
خاطر حضور موتورسواران و ووسایل نقلیه 
شخصی مشکلات ترافیکی برای زائرین 
ایجاد شد.دکتر سقائیان نژاد در پایان گفت: 
در بخش زیست محیطی با برنامه ریزی 
های مدون، هر ساله 300 هکتار به ظرفیت 
فضای شهر افزوده می شود، بوستان1000 
از  که  است  احداث  دست  در  هکتاری 
مؤلفه های مهم آن احداث باغ پرندگان و 
محوطه موزه دفاع مقدس است، این پروژه 
4 ساله هم اکنون با حضور 5 پیمانکار به 

طور همزمان در حال انجام است.

آیت الله فاضل لنکرانی در دیدارشهردارقم :

افزایش سرانه فضای سبز در قم ضروری است

حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
معصومه)س( گفت: دستگاه های انتظامی 
و قضایی برخورد قاطعی با هنجارشکنان 
و مفسدین داشته باشند تا بدانند به هیچ 

وجه در جامعه پذیرفته نخواهند شد.
در  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
نشست اعضای شورای سیاست گذاری و 
ستاد اجرایی قرارگاه 19 که ظهر سه شنبه 
در سالن جلسات حرم مطهر حضرت 
کرد:  بیان  شد،  برگزار  )س(  معصومه 

متأسفانه با فشارهای اقتصادی مشکلاتی 
برای مردم ایجاد شده است.وی امر به 
معروف و نهی از منکر را وظیفه دینی 
دانست و افزود: در برخورد با مفاسد باید 
نگاه ترویجی داشته باشیم تا متخطیان 
بدانند که جامعه با آنها برخورد می کند و 
آنها را نمی پذیرد.امام جمعه قم بیان کرد: با 
توجه به برنامه های بسیاری که دشمنان 
برای آمران به معروف و ناهیان از منکر 
دارند در نتیجه باید با روش ها و شیوه های 

متفاوت به امر به معروف و نهی از منکر 
پرداخت.وی گفت: لازم است دستگاه های 
با  قاطعی  برخورد  قضائی  و  انتظامی 
هنجارشکنان و مفسدین داشته باشند 
تا بدانند به هیچ وجه در جامعه پذیرفته 

نخواهند شد.
مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه 
استان قم نیز در این جلسه بیان کرد: 
آموزش نیروهای تخصصی امر به معروف 
و نهی از منکر در استان قم از اهمیت 

بسیاری برخوردار است.
حجت الاسلام سید حسن اکبری با 
اشاره به فراگیری ناهنجاری های اجتماعی 
در جامعه افزود: متأسفانه این گسترش 

ناهنجاری ها اقدامی هدفمند است.
با  هدفمند  برخورد  لزوم  بر  وی 
تأکید کرد و  اجتماعی  ناهنجاری های 
افزود: امر به معروف و نهی از منکر در 
وضعیت کنونی باید با توجه به شرایط و 

حساسیت های مختلف انجام گیرد.

آیت الله سعیدی:

دستگاه های انتظامی و قضایی برخورد قاطعی با هنجارشکنان داشته باشند

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: بانک  های کشور در راستای اقتصاد 
مقاومتی حرکت نمی کنند و تسهیلاتی که ارائه می دهند در این مسیر نیست. 

احمد امیرآبادی فراهانی عصر سه شنبه در همایش علمی تخصصی دیپلماسی 
اقتصادی و رونق تولید در سالن شیخ مفید دانشگاه قم افزود: در مبحث اقتصاد مقاومتی 
آن چیزی که مشکل اصلی است موانع اجرای آن است، اراده ای برای اجرای اقتصاد 
مقاومتی در کشور وجود نداشته و تعریف و قوانین درستی نیز برای آن هنوز صورت 
نگرفته است.وی تأکید کرد: قوانین خلق الساعه از مهم ترین مشکلات گمرکات کشور 
در دستیابی به اقتصاد مقاومتی است، سیاست های آنها متأسفانه در افزایش قیمت مواد 

غذایی بی تأثیر نیست.

امیرآبادی تصریح کرد: در بخش سرمایه گذاری داخلی سخت گیری ها به حد است 
که در نهایت به زمین زدن سرمایه گذاران داخلی می  انجامد درحالی که برای ورود 
سرمایه گذاران خارجی در ابتدا فرش قرمز پهن می شود اما این رویکرد نیز درنهایت به 

نتیجه مناسبی نمی رسد.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: متأسفانه مجلس، اغلب دولت زده 

هستند و نظارت درستی بر عملکرد دولت ندارند.
وی در ادامه با انتقاد از روند توزیع گوشت در کشور ادامه داد: در سال 97 چند برابر 
بیشتر از سال 96 گوشت وارد کشور شده اما به دلیل در انحصار بودن این محصول در 

اختیار عده ای خاص، شهروندان در خرید گوشت گرم با مشکل روبه رو هستند.

نماینده قم در مجلس: 

بانکها در مسیر اقتصاد مقاومتی حرکت نمی کنند 

رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه برخی به 
دنبال کم کردن اختیارات و تضعیف شوراهای اسلامی 
شهر هستند، گفت: دولتی کردن شهرداری ها یک اشتباه 

راهبردی است.
عبدالله جلالی شامگاه دوشنبه در نود و سومین 
جلسه علنی شورای شهر قم با اشاره به فرارسیدن روز 
شوراها، اظهار داشت: شوراها نهاد مردم سالاری در 
شهرها و روستاها هستند که مسئولیت خطیری بر 
عهده دارند موارد متعددی از قانون اساسی نیز درباره 

اهمیت شوراها داریم.
وی با اشاره به اینکه علیرغم رشد و تعالی که در حوزه 
مدیریت شهری رخ داده اما برخی به دنبال کم کردن 
کردن  دولتی  همچنین  شوراها  تضعیف  و  اختیارات 
شهرداری ها هستند، تصریح کرد: شورا و شهرداری ها 
قابلیت پذیرش مسئولیت بیشتری را دارند از همین رو 

دولتی کردن شهرداری ها یک اشتباه راهبردی است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: مردم 
از مجموعه  انتظاراتی  در راستای حل مشکلات خود 

مدیریت شهری دارند که بخشی از آن به اولویت بندی 
پروژه ها با نگاه کارشناسی نیاز دارد علاوه بر اینکه مردم 

انتظار ندارند در شوراها و شهرداری ها رانت رخ دهد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با انتقاد از افزایش 
روز افزون تبلیغات یک شرکت فعال در حمل و نقل در 
شهر قم اظهار داشت: در حالی که استانداری و فرمانداری 
اتفاق نظر داشتند این شرکت بدون اخذ مجوز، حق 
فعالیت در این شهر را ندارد اما اجازه تبلیغات به منزله 

تأیید فعالیت آنها است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم: 

دولتی کردن شهرداری ها یک اشتباه راهبردی است


